SensePlayer

Brugervejledning

(Model: T90ET)

DANSK MANUAL  
 til software-version 2.2

(August 2024)

Når der er opdateringer til manualen,   
vil Readme-filer og appendikser   
blive føjet til manualen   
Og hjemmesiden.

SELVAS Healthcare, Inc.

155, Sinseong-ro, Yuseong-gu,

Daejeon, 34109, Republic of KOREA

Telefon: +82-042-879-3000

Fax: +82-42-864-4462

E-mail: hims.support@selvashc.com

Website: www.himsintl.com

Tillykke med dit køb af SensePlayer! Med SensePlayer kan du scanne trykt materiale og læse DAISY-bøger. Desuden rummer den mange standardfunktioner fra mainstream medieafspillere - men med en taktil brugergrænseflade betjening med et fuldt nummertastatur og nogle få andre intuitivt placerede knapper i stedet for en berøringsfølsom skærm.

Før du tager SensePlayer i brug, bør du læse hele manualen, så du bliver fortrolig med funktionerne i SensePlayer. SensePlayer indeholder mange programmer med et væld af funktioner. Så hvis du læser hele manualen, kan du udnytte det fulde potentiale i SensePlayer.

Hvis du ikke kan finde løsningen på et problem i manualen, eller hvis du har behov for hjælp med din SensePlayer, så så kontakt den forhandler, hvor du har købt SensePlayer. Hvis de ikke er i stand til at hjælpe dig, så kan du kontakte os på adressen hims.support@selvashc.com. Du kan også besøge vores hjemmeside på www.himsintl.com, eller du kan ringe til os på +82-042-879-3000.

Copyright 2022.Alle rettigheder forbeholdes, SELVAS Healthcare, Inc.

Denne brugervejledning er beskyttet af ophavsret, tilhørende SELVAS Healthcare, alle rettigheder forbeholdes. Brugervejledningen må ikke kopieres, hverken helt eller delvist, uden samtykke fra SELVAS Healthcare.

Sikkerhedsforanstaltninger

Af hensyn til din egen sikkerhed og beskyttelse af SensePlayer bør du læse og overholde nedenstående sikkerhedsforanstaltninger.

* 1. Indgangsspændingen til opladeren er 100V - 240V, og outputtet er DC 5V / 2A.
  2. Sikkerhedsforanstaltninger for håndtering af batteriet
* Udsæt ikke batteriet for ekstremt høje eller lave temperaturer eller ekstremt lavt lufttryk.
* Brug aldrig et batteri af en ikke-godkendt type. Dette kan forhindre sikringer i at fungere korrekt og forårsage brand eller eksplosion..
* Forsøg aldrig at brænde et batteri, knuse det eller skære det i stykker. Dette kan forårsage en eksplosion.
* Advarsel: Der er risiko for eksplosion, hvis du udskifter batteriet med et andet batteri af en forkert type.
  1. Når SensePlayer bliver afsendt, kan batteriet være pakket adskilt fra enheden for at undgå skader. Når du bruger SensePlayer for første gang, kan du være nødt til at åbne pakken, fjerne batteriet, og sæt det ind på sin plads på bagsiden af apparatet. (Se afsnit 1, indledning, for flere detaljer om isætning af batteriet.) Det er muligt, at den forhandler eller distributør, som du købte SensePlayer hos, allerede har gjort dette for dig. Batteriet er måske ikke fuldt opladet, når apparatet bliver afsendt. Før du tager SensePlayer i brug, bør du sikre dig, at batteriet er fuldt opladet.
  2. Når du bruger SensePlayer med batteri for første gang, vises status for batteriet måske ikke nøjagtigt. For at undgå dette skal du lade SensePlayer være tilsluttet lysnettet i omkring 3 timer med enheden tændt. Hvis du ønsker at bruge SensePlayer med det samme, kan du bruge den, mens den oplader.
  3. Hvis du ønsker eller har brug for at fjerne batteriet fra enheden, så sørg for, at enheden er slukket, og fjern derefter batteriet. Hvis enheden er sluttet til vekselstrøm, når du igen sætter batteriet i enheden, så sørge for, at strømmen er slukket.

Der er risiko for eksplosion, hvis du udskifter batteriet med et andet batteri af en forkert type. Sørg for kun at bruge batteripakker produceret specielt til SensePlayer af HIMS. Bortskaf brugte batterier i henhold til instruktionerne.

* 1. Når du bruger SensePlayer på batteri, bliver status for batteriet annonceret, når batteriniveauet er lavt. Når batteriniveauet falder til under 10 procent, skal du tilslutte opladeren til enheden for genopladning. Hvis batteriniveauet falder til tre procent, og enheden ikke er tilsluttet til lysnettet, vil SensePlayer lukke ned et minut efter annonceringen af batteriets status. Batteriets levetid per opladning varierer afhængigt af de indstillinger, du har sat, og antallet og typen af opgaver, der kører.
  2. Din SensePlayer skal håndteres med forsigtighed. SensePlayer6 er en meget følsom maskine. Håndter venligst enheden på en ordentlig, og omhyggelig måde. SensePlayer er meget følsom over for støv. Vær omhyggelig med at holde SensePlayer borte fra støvede omgivelser.
  3. Brug ikke SensePlayer i et fugtigt miljø, som f.eks. et badeværelse eller i brusebadet. Dette er for at undgår de skader, som fugt og væske kan forvolde i apparatet. Rør ikke ved opladeren med våde hænder.
  4. Efterlad ikke din SensePlayer i lukkede miljøer med høj temperatur såsom inde i en bil på en varm sommerdag, da batteriet i din SensePlayer kan blive beskadiget eller bryde i brand. Du må ikke lade din SensePlayer være i sådanne miljøer i længere tid.
  5. For at forhindre eventuelle skader på din hørelse, bør du ikke lytte til høje lyde i længere tid.
  6. Hvis du har en USB-enhed tilsluttet i lang tid, kan batterilevetiden blive kortere. Fjern USB-enheder, når de ikke skal bruges.
  7. Skil ikke selv din SensePlayer ad. Lad heller ikke andre, som ikke er autoriseret af HIMS, skille SensePlayer ad. Hvis en ikke-kvalificeret person åbner enheden kan der opstå alvorlige skader på SensePlayer. Hvis en uautoriseret person skiller SensePlayer ad, vil garantien blive annulleret, og enheden vil blive udelukket fra enhver gratis vedligeholdelse. Hvis enheden bliver skadet af væske eller af ydre påvirkning,kan det også medføre, at enheden bliver udelukket fra gratis vedligeholdelse, selv hvis skaden sker inden for garantiperioden.
  8. Tak fordi du bruger SensePlayer. Vi værdsætter alle kommentarer eller forslag, du har til vores produkter. Hvis du har klager eller forslag, bedes du give os dine kommentarer på vores hjemmeside. Vi vil forbedre vores produkt, baseret på dine kommentarer og forslag.
  9. Dette udstyr er testet og fundet i overensstemmelse med grænserne for en klasse B digital enhed, i henhold til del 15 i FCC-reglerne. Disse grænser er designet til at yde rimelig beskyttelse mod generende forstyrrelser i installationer i boligområder. Dette udstyr genererer, bruger og kan udstråle radiofrekvensenergi, og hvis det ikke installeres og anvendes i overensstemmelse med instruktionerne, kan det forårsage skadelig interferens for radiokommunikation. Der er dog ingen garanti for, at forstyrrelser ikke kan forekomme i en given installation. Hvis dette udstyr forårsager skadelig interferens med radio eller tv-modtagelse, hvilket kan bestemmes ved at tænde og slukke enheden, opfordres brugeren til at forsøge at udbedre forstyrrelserne ved hjælp af en eller flere af følgende foranstaltninger:
* -Vende eller flytte modtageantennen.
* -Øge afstanden mellem udstyret og modtageren.
* -Sætte udstyrets netledning i en stikkontakt på et andet kredsløb, end det, modtageren er tilsluttet.
* Kontakt forhandleren eller en erfaren radio/TV-tekniker for at få hjælp.

Advarsel vedrørende modificeringer

ADVARSEL: Ændringer eller modifikationer, der ikke udtrykkeligt er godkendt af producenten, kan ugyldiggøre brugerens ret til at betjene udstyret.

Erklæring om mobile enheder og udsættelse for radiostråling

Udsættelse for radiobølger - Denne enhed er kun godkendt til mobil anvendelse. Der skal til enhver tid være en afstand på mindst 20 cm mellem enhedens antenne og brugerens krop.

Modelnavn: T90ET

Producentnavn: Shenzhen Moss Technology Co., Ltd. / China

S/N:

Denne enhed er i overensstemmelse med afsnit 15 i FCC-reglerne.

Brugen er underlagt følgende to betingelser.

1. Denne enhed kan ikke forårsage skadelig interferens, og
2. Denne enhed skal kunne acceptere enhver interferens, herunder interferens, der kan forårsage uønsket drift.

Indholdsfortegnelse

1. Introduktion 14

1.1 Hovedfunktioner 15

1.2 Hvad er der i kassen? 16

1.3 Hardware-specifikationer 17

1.4 Fysisk beskrivelse af SensePlayer 17

1.4.1 Oversiden 17

1.4.2 Venstre Kant 19

1.4.3 Højre Kant 20

1.4.4 Øverste Kant. 21

1.4.5 Nederste Kant. 21

1.4.6 Bagsiden. 21

2. Kom godt i gang 22

2.1 Indsæt og fjern batteriet. 22

2.2 Opladning. 23

2.3 Tænd og sluk 24

2.4 Indsæt og fjern SD-kortet 24

2.5 Tilslut til en computer 25

2.5.1 Tilslut til en PC 25

2.5.2 Tilslut til en Mac 26

2.6 Specielle mapper i SensePlayer 26

3. Grundlæggende Funktioner. 27

3.1 Hovedmenuen 27

3.2 Justering af lydstyrke og andre lydindstillinger. 29

3.3 Tjek dato og klokkeslæt, batteri- og software-status 30

3.4 Brug af dobbelttasterne 30

3.5 Låsning af tastaturet 31

3.6 Kommandoer til hurtigstart 32

3.7 Menuer, dialoger og redigeringsfelter 33

3.7.1 Brug af menuer 33

3.7.2 Brug af dialoger 34

3.7.3 Brug af et editfelt (redigeringsfelt) 34

3.8 Hjælpetilstand 37

4. Filstyring 37

4.1 Start og afslut Filstyring 38

4.2 Find, vælg og åbn indhold 38

4.2.1 Kommandoer i Filstyring 38

4.2.2 Generel Navigering 40

4.2.3 Oplysninger om filer og mapper 41

4.2.4 Valg af flere emner 42

4.2.5 Åbn/afspil indhold 42

4.3 Styring af filer og mapper 43

4.3.1 Kopiere og flytte 43

4.3.2 Slet 44

4.3.3 Omdøb en fil eller en mappe 45

4.3.4 Opret en mappe 46

4.3.5 Komprimering af filer 46

4.3.6 Udpakning af filer 46

5. Medieafspilleren 47

5.1 Understøttede Medieformater. 47

5.2 Afspil Lydfiler. 48

5.3 Få oplysninger om afspilning 48

5.4 Bevæg dig mellem spor og andre enheder for bevægelse 49

5.5 Gå til bestemte steder 50

5.6 Indstillinger for afspilning af medier 51

5.6.1 Indstil lydstyrke, hastighed og equalizer 51

5.6.2 Bland og gentag 52

5.6.3 Indstillinger for medier 53

5.7 Mærker 54

5.7.1 Indsæt et mærke 54

5.7.2 indstil start- og slutpunkter 54

5.7.3 Gå til et mærke. 55

5.7.4 Slet et mærke 56

5.8 Brug stifinderen 56

5.9 Afspilningslister og lydbøger 57

6. DAISY-afspiller 59

6.1 Åbn og afspil indhold 59

6.2 Navigation 59

6.3 Gå til bestemte steder 60

6.4 Søg efter et bestemt ord 61

6.5 Få oplysninger om den aktuelle bog 62

6.6 Mærker. 63

6.6.1 Indsæt et mærke 63

6.6.2 Gå til et mærke 63

6.6.3 Slet et mærke 64

6.7 Indstil lydstyrke og hastighed 64

6.8 Skift mellem DAISY-tilstande 65

6.9 Brug stifinderen 65

6.10 DAISY-indstillinger 66

7. Dokumentlæser 67

7.1 Åbn og afspil indhold 67

7.2 Navigation 68

7.3 Gå til bestemte steder 69

7.4 Søg efter et bestemt ord 69

7.5 Få oplysninger om den aktuelle fil 70

7.6 Mærker. 70

7.6.1 Indsæt et mærke 71

7.6.2 Gå til et mærke 71

7.6.3 Slet et mærke 72

7.7 Indstil lydstyrke og hastighed 72

7.8 Brug stifinderen 72

7.9 Dokumentindstillinger 73

8. FM-radio 74

8.1 Afspilning med radioen 74

8.2 Navigation i frekvenser. 75

8.3 Gå til kanaler. 75

8.4 Brug den interne højttaler. 76

8.5 Optag fra radioen. 76

9. TEKSTGENKENDELSE (OCR) 78

9.1 Åbn og luk tekstgenkendelse. 78

9.2 Tag et billede. 79

9.3 Fokus-instruktioner 80

9.4 Fortløbende scanning 81

9.5 Læs resultatet. 82

9.6 Importer Billedfiler. 82

9.7 Andre OCR-indstillinger 83

9.7.1 Flash Til/fra. 83

9.2.7 Filhåndtering 83

9.7.3 Indstil OCR-sprog 84

9.7.4 Slet opsamlede filer 84

9.8 Samling af OCR-stativet (tilbehør) 85

10. Internetradio 86

10.1 Start og stop netradioen. 86

10.2 Flyt mellem kanaler. 87

10.3 Søgning efter web-radiokanaler 88

10.4 Organisering af listen over kanaler 90

10.5 Optag kanaler fra web-radioen 90

11. Podcasts 90

11.1 Start og stop podcasts. 91

11.2 Abonnere på podcasts. 91

11.3 Find rundt i feeds og podcasts. 93

11.4 Organisering og sletning af feeds 94

12. Biblioteksmenuen 95

12.1 Log På. 95

12.2 Find rundt i indhold. 96

12.3 Hent og afspil Indhold. 97

12.4 Returner DAISY-bøger til biblioteket 97

12.5 Indstillinger 98

12.6 Wiki-søgning 98

12.7 Valgfrie tjenester 99

13. Værktøjer 99

13.1. Optagelse 100

13.1.1 Lav en optagelse. 100

13.1.2 Lyt til en optagelse. 101

13.1.3 Indstillinger for optagelse 101

13.1.4 Lav DAISY-optagelser 103

13.5.1 Optag stemmeopkald ved hjælp af Smart Connect 103

13.2 Farvelæser 104

13.2.1 Åbn farvelæseren 105

13.2.2 Brug af farvelæseren 105

13.3 Notater 105

13.3.1 Åbn notatprogrammet 106

13.3.2 Tilføj et notat 106

13.3.3 Listen over notater 106

13.3.4 Søg efter notater 107

13.3.5 Slet notater 108

13.4 Lommeregner 108

13.4.1 Åbn lommeregneren 108

13.4.2 Lav beregninger 109

13.4.3 Gennemse beregninger 110

13.5 Alarmen 110

13.5.1 Indstilling af en alarm 110

13.5.2 Styring af alarmer 111

13.6 Stopur og nedtællingsur 112

13.7 Indstil automatisk sluk 113

13.8 Formatering af drev 113

13.9 Sikkerhedskopier og gendan flashdisk 114

13.10 Opgradering af SensePlayer firmware 115

13.10.1 Online opgradering 115

13.10.2 Offline opgradering 116

14. Indstillinger-menuen 117

14.1 Generelle indstillinger 117

14.2 Stemmeindstillinger 120

14.3 Stemmeinstallation 121

14.4 Indstil tid og dato 121

14.4.1 Indstil dato og tid manuelt 121

14.4.2 Synkroniser med en tidsserver. 122

14.5 Bluetooth-styring 123

14.5.1 Slå Bluetooth til/fra 123

14.5.2 Opret forbindelse til en Bluetooth-lydenhed 123

14.5.3 Afbryd forbindelsen til en Bluetooth-enhed 123

14.6 Indstil internetforbindelse 124

14.6.1 Tilslut til et trådløst netværk. 124

14.6.2 Rediger eller slet en trådløs netværksprofil. 125

14.7 Nulstil indstillinger 126

14.8 Kom-godt-i-gang-guide 126

14.9 Oplysninger om apparatet 126

15. Installation og brug af tredjeparts-apps 128

15.1 Installation af Android-applikationer 128

15.2 Navigation og brug af apps 131

16. Brug af Smart Connect 133

16.1Opret forbindelse til en mobilenhed. 133

16.2 Generel brug 133

16.3 Smart Connect-kommandoer til iOS 136

16.3.1 Navigationstilstand 136

16.3.2 Webmode 137

16.3.3 Teksttilstand 138

16.4 Smart Connect-kommandoer til Android 138

16.4.1 Navigationstilstand 138

16.4.2 Webmode 139

16.4.3 Teksttilstand 140

16.5 Smart Connect-kommandoer til BrailleSense 141

16.5.1 Navigationstilstand 141

16.5.2 Teksttilstand 143

17. Oversigt over tastaturkommandoer 143

17.1 Almindelige kommandoer 143

17.2 Kommandoer til hovedmenuen 144

17.3 Kommandoer til Filstyring 145

17.4 Kommandoer til medieafspilleren 145

17.5 Kommandoer til DAISY-afspilleren 146

17.6 Kommandoer til dokumentlæseren 147

17.7 Kommandoer til FM-radioen 147

17.8 Kommandoer til internetradio 148

17.9 Kommandoer til podcasts 149

17.10 Kommandoer til bibliotekstjenester 150

17.11 Kommandoer til lommeregneren 150

17.12 Kommandoer til notater 151

17.13 Kommandoer til Mobile screen reader 151

# 1. Introduktion

Tak, fordi du har købt multi-afspilleren, SensePlayer. SensePlayer er en digital lydafspiller og bærbar enhed til tekstgenkendelse (OCR), som er fremstillet af HIMS-divisionen af SELVAS Healthcare. Det er et lille letvægtsapparat, som kan afspille digitale bøger, musikfiler, dokumentfiler, DAISY-bøger og FM-radio. Desuden kan apparatet skanne og genkende trykt tekst og billedfiler med det indbyggede 13 megapixel kamera og OCR-software. Med det indbyggede trådløse netværk kan du også bruge Online DAISY, web-radio og abonnere på og hente podcasts. SensePlayer indeholder også nyttige funktioner, såsom en stemmeoptager, lommeregner, notat-program og vækkeur. Desuden indeholder SensePlayer en enestående Smart Connect-funktion, så du kan bruge dens taktile tastatur til at betjene en smart phone eller tablet. Endelig kan du installere yderligere Android-apps på SensePlayer, så du kan nyde udvidede medietilbud fra tjenester som Audible, Apple Music og Netflix.

Selv om SensePlayer er et stærkt apparat med avancerede funktioner, er det stadig nemt at betjene, også for mennesker, der ikke betragter sig selv som særlig tekniske. Mange funktioner kan nås med et tryk på en enkelt knap.

## 1.1 Hovedfunktioner

1. Du kan bruge medieafspilleren til at lytte til en lang række forskellige medieformater, herunder musik, lydbøger, podcasts, videoer og dine egne optagelser. I medieafspilleren kan du flytte rundt på forskellige måder, dels fra spor til spor og dels i tid. Du kan indstille hastighed, equalizer og meget mere.
2. Du kan bruge DAISY-afspilleren og dokumentlæseren til let at læse DAISY-bøger og forskellige typer dokumenter. Du kan navigere i sider, afsnit, sætninger, linjer og andre tekstelementer. Du kan indstille hastighed, lydstyrke, toneleje m.m.
3. Du kan lytte til FM-radioen, skanne efter stationer, gemme som faste kanaler og optage udsendelser, så du kan høre dem senere.
4. Med det indbyggede kamera og OCR-program i SensePlayer kan du skanne og genkende trykte bøger, brochurer og restaurantmenuer. Du kan også importere billedfiler fra andre steder og genkende dem.
5. Du kan optage ved hjælp af den indbyggede mikrofon, et firepolet head-set eller en USB-kilde. Du kan lave simple standard-optagelser eller optage DAISY-lydbøger i mp3 eller wave-format og indstille en række forskellige ting, så som mikrofonfølsomhed og optagekvalitet.
6. Med et en Bluetooth-højttaler eller et Bluetooth-headset kan du lytte trådløst til afspilning af medier og dokumenter.
7. Med det indbyggede trådløse netværk og podcast-program kan du abonnere på og hente podcasts- så du kan lytte til dem på farten.
8. Brug den indbyggede web-radio til at streame nyheder, musik, radiodrama og andre radioprogrammer fra hele verden.
9. Brug SensePlayer som et talende ur. Du skal blot trykke langt på knappen til at skrue op for lydstyrken for at få oplyst tid og dato. SensePlayer indeholder også en alarmfunktion, et stopur, et nedtællingsur og en dvaletidsfunktion.
10. Kopier, flyt, slet, omdøb, pak og udpak filer med den indbyggede filstyring. Du kan let finde rundt i filer og mapper, vælge filer eller mapper og automatisk starte afspilning i det relevante program.
11. Hold dig selv organiseret med lommeregner og notatfunktion. Hold nemt styr på telefonnumre og andre korte notater med notatfunktionen. Foretag hurtige beregninger på farten med den tilgængelige lommeregner.
12. Du kan bruge SensePlayer som et taktilt tastatur til at betjene en smart-phone eller en tablet. Det gør det muligt for dig at orientere dig hurtigt og giver dig bedre kontrol over dine apparater med touch-skærm.
13. Du kan installere kompatible Android-apps og på den måde udvide multimedie-mulighederne med SensePlayer, f.eks. Audible, BBC Sounds, Apple Music, Netflix, Pandora og Dropbox.

## 1.2 Hvad er der i kassen?

Kassen med din SensePlayer skal indeholde følgende:

* SensePlayer OCR
* Genopladeligt batteri
* AC-adapter med internationale stik.
* USB-kabel til forbindelse med PC
* Øretelefoner
* Håndledsstrop

## 1.3 Hardware-specifikationer

* Brugerhukommelse (indbygget hukommelse): 64GB(43GB til rådighed for brugeren)
* USB C OTG port
* Mikro-SD-kortlæser
* FM-radio
* Bluetooth 5.0 (understøttelse af Bluetooth stereo headset)
* Wi-Fi 5 (802.11ac b/g/n kompatibel, 2.4GHz/5GHz dual band)
* 13-megapixel kamera
* Hovedtelefonstik (3,5 mm), 4-polet headset understøttet Stereomikrofonindgang via USB, (understøtter plug-and-play USB-lydkilder)
* Indbyggede stereohøjttalere
* Indbygget stereomikrofon
* Udskifteligt batteri (lithiumpolymer, 9-10 timers brug, når fuldt opladet.

## 1.4 Fysisk beskrivelse af SensePlayer

SensePlayer er et lille rektangulært apparat, som i størrelse og form minder om en smartphone. Den vejer kun 140 g, er 64,3 mm bred, 130 mm lang og 14.5 mm tyk.

Anbring SensePlayer i din hånd eller på bordpladen foran dig. Tastaturet skal vende opad, og det numeriske tastatur skal vende mod dig selv.

### 1.4.1 Oversiden



**Mode**

Wi-Fi

**Bluetooth**

Smart Connect

**Home**

**Navigation**

**Annuller**

**Menu**

**Slet**

**Tastatur**

**Højttalere.**

<Oversiden>

På oversiden af apparatet finder du tastaturet og stereohøjttalerne.

Den øverste række på tastaturet indeholder fire kvadratiske funktionsknapper. Fra venstre mod højre er disse knapper "Mode", "Wi-Fi", "Bluetooth" og "Smart Connect", som bruges til at forbinde SensePlayer som Bluetooth-tastatur til Smart-phones og andre enheder. Disse knapper er forsynet med en lysdiode, som viser deres tilstand, og tilstandsknappen har en taktil markering nederst, så du let kan finde den.

Under funktionsknapperne er der fem navigationstaster, som er omgivet af fire andre kontrolknapper. Kontrolknappen øverst til venstre er Home, og knappen øverst til højre er Menu. Knappen nedenfor og til venstre for navigationstasterne er Annuller, og knappen nedenfor og til højre er Slet. Navigationstasterne består af piletaster (venstre, højre, op og ned), samt en lille knap i midten, som er Ok-knappen.

Under disse taster findes der et almindeligt nummertastatur som på en telefon. Nummertastaturet bruges til indtastning af tekst og til forskellige funktioner i hvert program på apparatet.

Langs kanten for oven og for neden findes stereohøjttalerne.

### 1.4.2 Venstre Kant

Venstre side af apparatet indeholder seks forskellige ting: Fra top til bund finder du et lille hul til den venstre mikrofon, optageknappen, stemmekontrolknappen, lydstyrke op og ned samt micro-SD-kortlæseren.

Den øverste knap er optageknappen. Tryk hurtigt på Optag-knappen for at få adgang til tidligere optagelser. Tryk langt på den for at starte en ny optagelse.

Under Optag-knappen finder du Stemmekontrol-knappen. Med Stemmekontrol-knappen kan du hurtigt justere hastighed, lydstyrke og toneleje for talesyntesen samt afspilningshastighed, equalizer og lydstyrke under afspilning. Du kan skifte igennem indstillingerne ved at trykke gentagne gange på Stemmekontrol-knappen og så bruge Lydstyrke-knapperne til at ændre den valgte indstilling. Som udgangspunkt vil lydstyrkeknapperne skrue op og ned for lydstyrken af det, du lytter til. Hvis du lytter til musik eller bøger, vil knapperne indstille lydstyrken for musikken eller bogen. Hvis du læser en DAISY-bog med tekst eller en dokumentfil, justerer den lydstyrken for læsestemmen. Hvis du er i en menu eller liste, så styrer lydstyrkeknapperne som standard hovedlydstyrken i SensePlayer.

Tæt på den nederste kant findes en lille rektangulær revne. Det er micro-SD-kortlæseren.

Mikrofon

Optag

Stemmekontrol

Lydstyrke op/ned

Mikro-SD-kortlæser

Tænd/sluk

Tastaturlås

Mikrofon

<Venstre og højre kant>

### 1.4.3 Højre Kant

Højre side af apparatet indeholder tre ting. Tættest ved toppen af apparatet er Tænd/sluk-knappen. Tryk og hold Tænd/sluk-knappen inde for at tænde og slukke for apparatet. Tryk hurtigt på knappen for at bringe apparatet ind og ud af dvaletilstand.

Under Tænd/sluk-knappen findes tastaturlåsen. Skub tastaturlåsen nedad for at låse tastaturet.

Nederst på højre side findes et lille hul til den anden stereomikrofon.

### 1.4.4 Øverste Kant.

Den øverste kant af SensePlayer rummer kun et lille hul, hvor du kan fastgøre en bærestrop.

### 1.4.5 Nederste Kant.

Hvis du går til kanten nærmest din egen krop, finder du to porte. Til venstre finder du stikket til stereohovedtelefoner, og til højre finder du USB C porten. Du kan bruge hovedtelefonstikket, hvis du vil tilslutte hovedtelefoner eller eksterne højttalere til apparatet. USB C-stikket skal bruges, hvis du vil tilslutte en PC for at overføre filer, tilslutte et USB-drev til apparatet eller tilslutte opladeren for at oplade apparatet. Du kan også bruge USB C-porten til at tilslutte en ekstern mikrofon, line-in eller en anden plug and play USB-lydkilde.



Hovedtelefonstik

USB-C-port

<Nederste kant>

### 1.4.6 Bagsiden.

Vend SensePlayer med bunden i vejret, så SD-kortlæseren nu er på højre side. Bagsiden eller undersiden af apparatet indeholder to ting. Øverst midt for finder du et 13-megapixel kamera til tekstgenkendelse. Nedenunder igen findes en trekantet rillet del. Hvis du trykker nedad og bagud på denne sektion, vil det meste af bagsiden glide af og afsløre rummet til batteriet.



Kamera

Batterilåg

Snor

<Bagsiden>

# 2. Kom godt i gang

Dette kapitel beskriver, den grundlæggende betjening af SensePlayer, herunder hvordan du indsætter og fjerner batteriet, tænder og slukker for apparatet, opladning af batteriet og kopiering af filer til apparatet.

## 2.1 Indsæt og fjern batteriet.

Når din SensePlayer bliver leveret, er batteriet pakket for sig selv for at undgå skader under transporten. Du bør indsætte batteriet, før du begynder at bruge SensePlayer for at sikre, at apparatet fungerer normalt.

Som beskrevet ovenfor, kan du åbne ind til batteriet ved at skubbe bagsiden af apparatet. Vend apparatet, så tastaturet vender nedad, og SD-kortlæseren vender mod højre, og find så det trekantede rillede område under kameraet på bagsiden af apparatet. Tryk ned og bagud på de trekantede riller for at frigøre låget og skubbe det bagud.

For at indsætte batteriet i apparatet skal du holde det, så kanten med de små riller vender væk fra dig selv og med rillerne til højre. Først anbringer du den rillede ende af batteriet i toppen af batterikassen, så rillerne flugter med de små fjedre på indersiden af batterikassen. Tryk forsigtigt ned på nederste del af batteriet, så det kommer på plads. Sæt låget tilbage på apparatet, og få det til at glide på plads.

Når du vil fjerne batteriet, skal du skubbe låget af apparatet. Anbring din fingernegl i den lille revne mellem bunden af batteriet og kanten af apparatet, og løft batteriet op og ud.

## 2.2 Opladning.

Når du modtager SensePlayer, er batteriet sandsynligvis ikke fuldt opladet. Det anbefales, at du oplader batteriet helt, inden du begynder at bruge SensePlayer.

1. Opladning ved hjælp af den medfølgende oplader: For at oplade SensePlayer med den medfølgende oplader skal du sætte det store stik på det medfølgende USB-kabel ind i opladeren og sætte opladeren i en almindelig stikkontakt. Sæt den lille flade ende af kablet ind i USB C-porten til højre på nederste kant af SensePlayer. Det tager omkring tre timer at oplade batteriet helt.
2. Opladning ved hjælp af en computer: Du kan også oplade din SensePlayer ved hjælp af en computer og det medfølgende USB-kabel. Sæt det lille stik i den ene ende af kablet i USB C-stikket til højre på den nederste kant af SensePlayer. Sæt det andet lidt større stik i en USB-port på din computer. Hvis din computer også indeholder en USB C-port, så forbind en USB-tilpasningskabel til det lange USB C-kabel, eller brug et almindeligt USB C-kabel til at slutte apparatet til din computer. Opladning via en computer tager normalt fire timer.

## 2.3 Tænd og sluk

For at tænde for SensePlayer, skal du holde Tænd/sluk-knappen inde indtil du mærker og hører en kort vibration. Efter nogle sekunder kommer der nogle små vibrationer, og det efterfølges af lyden, som signalerer, at apparatet er tændt.

Første gang du tænder for apparatet, hjælper kom-godt-i-gang-guiden dig med en grundlæggende orientering og opsætning. Efter du har afsluttet eller afbrudt kom-godt-i-gang-guiden, kommer du til hovedmenuen, når du genstarter apparatet.

For at slukke for SensePlayer skal du igen trykke langt på Tænd/sluk-knappen. Du kommer ind i ind combo-boks, hvor du kan vælge mellem sluk og genstart. Du kan bruge Venstre- og Højre-pil til at navigere mellem Sluk, Genstart og Annuller. Tryk på OK-knappen for at bekræfte dit valg.

Efter den første opstartssekvens beskrevet ovenfor kan du hurtigt bringe apparatet ind og ud af dvaletilstand med et kort tryk på Tænd/sluk-knappen. Hvis batteriet imidlertid løber helt tør for strøm, eller hvis du nulstiller apparatet, skal du trykke og holde Tænd/sluk-knappen, og SensePlayer vil gå igennem den lange opstartsprocedure, som beskrevet ovenfor.

## 2.4 Indsæt og fjern SD-kortet

Find den lille rektangulære revne nederst på venstre kant.

For at indsætte Micro-SD-kortet skal du vende kortet, så den blanke side vender opad, og det lille hak i kortet vender udad. Skub kortet forsigtigt ind i kortlæseren, til det klikker på plads. Brug ikke overdreven kraft. Der kræves kun et lille pres for at indsætte SD-kortet i revnen. Hvis SensePlayer er tændt, vil du høre et lydsignal som tegn på, at kortet er blevet genkendt.

Når du vil tage SD-kortet ud, så skub det forsigtigt ind i revnen, indtil du hører et lille klik, og lad det så glide ud. SD-kortet vil komme nok ud af sprækken til, at du kan gribe det og trække det helt ud. Hvis SensePlayer er tændt, vil du høre et lydsignal som bekræftelse på, at SD-kortet er blevet fjernet.

## 2.5 Tilslut til en computer

### 2.5.1 Tilslut til en PC

Når du vil overføre filer mellem din PC og SensePlayer, så tænd for SensePlayer og forbind det lille stik på det medfølgende USB-kabel til USB C-stikket på den nederste kant af apparatet. Forbind derefter det store stik i den anden ende af kablet til USB-stikket på din computer. Hvis din computer indeholder en USB C-port, så forbind en USB-tilpasningskabel til det lange USB C-kabel, eller brug et almindeligt USB C-kabel. Apparatet fortæller, at USB-tilstand nu er aktiv.

Når du har koblet SensePlayer sammen med din computer, skulle SensePlayer gerne komme frem i listen over drev i "Denne computer". Du kan se indholdet af det interne drev så vel som SD-kortet, hvis du har indsat et kort. Du kan bruge de normale kommandoer i Windows Stifinder til at kopiere, flytte, indsætte og slette filer, fuldstændig som du vil.

\*note: Android-enheder forbindes til Windows-computere ved hjælp af Media Transfer-protokollen. Det betyder, at der er begrænsninger i forbindelse med direkte redigering eller skrivning af filer på drevene, men styring af filer skulle virke normalt.

Du kan kopiere og organisere dokumenter, lydfiler, DAISY-bøger og skannede billeder på præcis den måde, som passer dig bedst. SensePlayer vil finde filer og dokumenter, uanset hvor på drevet du lægger dem, og de vil blive gjort tilgængelige, så du kan bruge dem med de forskellige programmer i SensePlayer. Flashdisken på SensePlayer (det interne drev) indeholder standard-mapper, hvor indhold til Webradio og Podcasts skal gemmes, andre mapper hvor indhold fra f.eks. OCR-genkendelse og optagelser automatisk bliver gemt, og endelig mapper, som hjælper dig med at organisere andet indhold.

### 2.5.2 Tilslut til en Mac

Som beskrevet ovenfor, bruger SensePlayer MTP-protokollen (Media Transfer Protocol) til at overføre data til og fra en computer. Da en Mac ikke fra starten understøtter denne type forbindelse, er det nødvendigt at downloade et tredje-parts-program, som kan overføre filer til og fra SensePlayer.

Android filoverførselsprogrammet fra Google bliver ikke længere opdateret, så det er nødvendigt at bruge et alternativt program, f.eks. OpenMtp, som er gratis og OpenSource, eller HandShaker, som også kan fås gratis i Mac AppStore. Som et mere solidt alternativ kan du også bruge appen MacDroid, som understøttes af VoiceOver og er velsupporteret. Denne app er imidlertid ikke gratis.

Når du har installeret en af disse programmer, så forbind din SensePlayer til din Mac og tænd for den. Du vil som regel skulle bruge VoiceOver til at trække filer ind i SensePlayer med disse programmer. OpenMtp indeholder dog nogle genvejstaster.

For oplysninger om at bruge VoiceOver til at flytte filer se venligst den aktuelle dokumentation for VoiceOver for Mac på Apples webside.

Husk, at du også kan bruge USB-drev og/eller Micro-sd-kort til at overføre data. Dette kan være en lige så effektiv måde at overføre filer mellem en Mac og SensePlayer.

## 2.6 Specielle mapper i SensePlayer

Som det er blevet forklaret tidligere, er det ikke nødvendigt at anbringe indhold, som skal afspilles på SensePlayer, i forskellige mapper. Når det interne flashdrev eller SD-kortet bliver skannet, bliver alle de forskellige typer indhold genkendt og gjort tilgængelig for de forskellige programmer, som kan afspille dem. F.eks., når du trykker på Stifinder-knappen i medieafspilleren, kan du se alle mediefiler, uanset i hvilke mapper eller på hvilket drev de ligger. Der er dog et antal mapper på SensePlayer til specielle formål og med specielle egenskaber.

* + 1. OCR: Skannede billeder og genkendte tekster bliver gemt i følgende undermapper under OCR-mappen:

1. Image: Billeder, som er taget med det indbyggede kamera, bliver gemt i denne mappe.
2. Import: Du kan kopiere billeder fra et andet apparat til denne mappe og så udføre tekstgenkendelse på billederne.
3. Temporary: Filer,, som bliver oprettet under scanning og tekstgenkendelse, bliver gemt i denne mappe.
4. Text: Genkendte tekstfiler bliver gemt i denne mappe.
   * 1. Podcast: Podcasts og adresser til podcasts bliver gemt i denne mappe. Hvis du vil abonnere på et podcast fra SensePlayer, skal du kopiere adresseoplysningerne ind i denne mappe eller søge efter søge ved hjælp af Podcasts-appen på apparatet.
     2. Music/Radio: Filer, som bliver optaget fra FM-radioen, bliver gemt i denne mappe.
     3. Music/Record: Stemmeoptagelser og optagelser fra USB-lydkilder bliver gemt i denne mappe.
     4. Web radio: Internet-adresser på streaming-tjenester, web-radio, som du kopierer ind i apparatet manuelt, skal anbringes her for at blive genkendt af web-radioafspilleren. Det gælder afspilningslister (m3u og pls). Du kan også tilføje kanaler ved at søge i de indbyggede databaser over web-radiokanaler.

# 3. Grundlæggende Funktioner.

## 3.1 Hovedmenuen

Når du tænder for apparatet for første gang, kommer du ind i hovedmenuen. Du kan også komme til hovedmenuen ved at trykke på Annuller-knappen, mens du er i et program, eller ved at trykke på Home-knappen oven over og til venstre for navigationsknapperne. Hovedmenuen indeholder en række forskellige ting, herunder alle programmerne i SensePlayer samt statusinformation og indstillinger. Du kan bevæge dig mellem punkterne i hovedmenuen med Pil-op og Pil-ned. Tryk på OK-knappen for at aktivere det menupunkt, du står på.

Hovedmenuen indeholder følgende punkter:

1. Filstyring: Udforsk, administrer og afspil filer og mapper på SensePlayer.
2. Medieafspiller: Afspil lydfiler, som f.eks. MP3 og WAV samt lydsiden af video-filer som f.eks. MP4.
3. DAISY-afspiller: Brug dette program til at afspille DAISY-bøger med tekst eller lyd.
4. Dokumentlæser: Brug dette program til at afspille forskellige typer dokumentfiler, herunder tekstfiler så vel som EPUB, PDF, HTML og Microsoft Word-filer.
5. FM-radio: Brug dette program til at lytte til FM-radiostationer.
6. OCR: Brug dette program til at scanne trykt tekst i bøger eller dokumenter så vel som PDF- eller JPG-filer, som indeholder tekst, og få den læst højt.
7. Web-radio: brug dette punkt for at lytte til web-radiostationer fra hele verden.
8. Podcast: Brug dette program til at søge efter, abonnere på, hente og lytte til podcasts.
9. Bibliotekstjenester: Åbner en menu med programmer til søgning og download af bøger fra elektroniske biblioteker for blinde, som er understøttet i det land, hvor du bor.
10. Værktøjer: Åbner Værktøjer-menuen, som indeholder Afspilning af optagelser, Farvelæser, Lommeregner, notatprogram, alarm og dvaletid samt menupunkter til opgradering og diskadministration på SensePlayer.
11. Indstillinger: Åbner en menu med punkter til installation og indstillinger af menustemme, optagelse, trådløst netværk, Bluetooth og andre generelle indstillinger.
12. Alle apps: Indeholder App-installation samt alle de Android-apps, du installerer på SensePlayer.

## 3.2 Justering af lydstyrke og andre lydindstillinger.

Du kan bruge stemmekontrolknappen og lydstyrkeknapperne på venstre side af SensePlayer til at justere lydstyrken for afspilning af medier, for menustemmen og for læsestemmen. Du kan også bruge disse knapper til at ændre andre indstillinger, som f.eks. hastighed og equalizer til afspilning af medier.

Når du vil ændre en indstilling, så tryk gentagne gange på stemmekontrolknappen over lydstyrkeknapperne, indtil du når til den indstilling, du vil ændre. Brug så lydstyrkeknapperne til at skrue op eller ned for den indstilling, du har valgt.

De konkrete indstillingsmuligheder afhænger af, hvilken app du bruger i SensePlayer, men de vil altid omfatte hovedlydstyrke sammen med de kontekstspecifikke indstillinger. Du kan bruge følgende indstillinger fra de tilhørende steder på SensePlayer.

1. Fra hovedmenuen: Lydstyrke, hastighed og toneleje for menustemmen.
2. Fra medieafspilleren: Medie-lydstyrke, afspilningshastighed og equalizer.
3. Under afspilning af tekst-DAISY og dokumenter: Lydstyrke, hastighed og toneleje for læsestemme.
4. Under afspilning af lyd-DAISY: lydstyrke og hastighed for DAISY-afspilning.

\*bemærk: Efter 5 sekunder vil lydstyrkeknapperne automatisk gå tilbage til deres standardindstilling, nemlig at styre lydstyrken for det indhold, du aktuelt lytter til. Du kan vide, at dette er sket, når SensePlayer giver et kort bip for at indikere det. Du kan nulstille alle de tilknyttede indstillinger i den aktuelle kontekst til deres standardværdier ved at trykke langt på stemmekontrolknappen.

## 3.3 Tjek dato og klokkeslæt, batteri- og software-status

Du kan nemt, hurtigt og når som helst tjekke dato og klokkeslæt på SensePlayer med et langt tryk på knappen Lydstyrke op. Uanset, hvor du er på enheden, får du oplyst dato og klokkeslæt. \* Bemærk: Du kan bestemme, om annonceringen skal indeholde dato, klokkeslæt eller begge under Generelle indstillinger. Som udgangspunkt bliver kun klokkeslæt annonceret.

Du kan høre batteristatus ved at trykke langt på knappen Lydstyrke ned. Den resterende batterilevetid bliver annonceret som en procentdel, og du får også at vide, om SensePlayer kører på batteri eller USB-strøm.

Du kan kontrollere udgivelsesdato og build-nummer for firmwaren ved at trykke på Home-tasten, mens du står i hovedmenuen. Du kan også finde firmware-versionen i dialogen Oplysninger, som er beskrevet i afsnittet om indstillinger i denne manual.

## 3.4 Brug af dobbelttasterne

De fire firkantede knapper langs med toppen af tastaturet styrer forskellige ting omkring status og forbindelse til andre apparater. Fra venstre mod højre er disse knapper "Mode" "Wi-Fi", "Bluetooth" og "Smart Connect".

Disse taster er dobbelttaster. Det betyder, at du kan udføre en handling ved at trykke tasten kort halvt ned og en anden handling ved at trykke tasten helt i bund. Når du trykker på knappen, kan du mærke et svagt klik, når du trykker knappen halv ned. Det kan være nødvendigt at prøve disse knapper et par gange for at blive vant til, hvordan de virker. Der er også endnu en handling for hver af disse knapper med et langt tryk helt i bund.

Du kan bruge Mode-knappen til at indstille og skifte til programmer, som du ofte bruger. Kort tryk for at annoncere aktuelle program. Dybt tryk for at skifte program. Langt tryk for at indstille hvilke programmer der skal skiftes imellem ved tryk på Mode-knappen.

Du kan bruge Wi-Fi-knappen til at indstille, styre og kontrollere status for trådløse netværksforbindelser. Kort tryk for at annoncere status for trådløst netværk. Dybt tryk for at slå trådløst netværk til/fra. Langt tryk for at åbne opsætning af internet.

Du kan bruge Bluetooth-knappen til at indstille, styre og kontrollere status for Bluetooth-forbindelser. Kort tryk for at annoncere status for Bluetooth. Dybt tryk for at slå Bluetooth til/fra. Langt tryk for at åbne indstillinger for Bluetooth.

med Connect-tasten kan du initiere og kontrollere status for funktionen Smart Connect. Med funktionen Smart Connect kan du bruge din SensePlayers tastatur som et taktilt Bluetooth-tastatur til betjene og indskrive tekst på din smart-phone, tablet eller computer. du kan også sende lyd fra den forbundne enhed til din SensePlayer. Tryk kort på Connect-knappen for at genetablere den seneste forbindelse, Tryk dybt for at oprette en ny Smart Connect-forbindelse, og tryk langt for at gå til listen over Smart Connect-forbindelser.

For flere oplysninger om, hvordan du bruger Smart Connect-funktionen, kan du se i kapitlet om Smart Connect i denne manual.

## 3.5 Låsning af tastaturet

Det kan være praktisk at kunne låse tastaturet, så du ikke ved et uheld kommer til at trykke på knapperne, enten mens apparatet er slukket eller under afspilning af en bog eller noget musik. Du kan låse tastaturet ved at skubbe tastaturlåsen på højre side af apparatet ned i nederste position. Skub knappen tilbage til øverste position for at få tastaturet til igen at fungere normalt.

\*Bemærk: Selv når tastaturlåsen er slået til, kan du starte apparatet ved at trykke langt på Tænd/sluk-knappen. Hvis tastaturet er låst, når SensePlayer starter, får du det at vide, så du kan låse det op.

Du kan også vælge kun at låse nummertasterne ved hjælp af indstillingen "Lås taltaster" under generelle indstillinger eller ved at trykke på nummertegn (firkant) fra hvor som helst på apparatet..

Der kan være tidspunkter, hvor du gerne vil have alle navigationsmuligheder og genveje til rådighed, men gerne vil undgå at skifte programtilstand, gå ind i Smart connect eller ændre status for Wi-fi eller Bluetooth. Hvis du kun vil låse den øverste række af funktionstaster, kan du trykke langt på tasterne # og \* samtidig.

## 3.6 Kommandoer til hurtigstart

Selv om du kan komme til alle programmerne på SensePlayer ved at pile igennem hovedmenuen og vælge programmet eller bruge mode-knappen til at skifte mellem hyppigt brugte programmer, kan det være hurtigere og lettere at hoppe direkte til programmet og starte det. Du kan gøre dette med nummertasterne.

Når du står i hovedmenuen, er hvert tal associeret med et program eller en undermenu. Du kan således trykke på det tal, som hører sammen med det program, du vil køre, og programmet bliver så startet med det samme. Det betyder også, at du hvor som helst fra kan trykke på Home-knappen efterfulgt af et tal, som er associeret med et program, for hurtigt at starte funktionen på SensePlayer.

Brug følgende tal for at starte de tilhørende programmer:

1. 1: Filstyring.
2. 2: Medieafspiller.
3. 3: DAISY-afspiller
4. 4: Dokumentlæser
5. 5: FM-radio
6. 6: OCR
7. 7: Internetradio
8. 8: Podcasts
9. 9: Bibliotekstjenester
10. 0: Værktøjer

\* Bemærk: Disse talkommandoer fortsætter ind i undermenuerne. Du kan således f.eks. åbne Bookshare Download ved at trykke 9, 2. Og du kan åbne lommeregneren ved at trykke 0, 4.

## 3.7 Menuer, dialoger og redigeringsfelter

SensePlayer bruger menuer til at udføre funktioner i de forskellige programmer, dialoger til at sætte indstillinger og redigeringsfelter til at søge og redigere i tekst. I dette afsnit kan du se, hvordan du navigerer i og bruger disse kontroller.

### 3.7.1 Brug af menuer

De fleste programmer i SensePlayer indeholder en menu, som du kan bruge til at udføre forskellige funktioner i det pågældende program. Du kan åbne menuen i et program ved at trykke kort på Menu-knappen. Tryk på Annuller-knappen for at gå ud af menuen og komme tilbage til din forrige position

Du kan bruge følgende tastetryk til at navigere i og bruge menuer.

1. Åbn menuen: Menu-knap.
2. Gå til forrige menupunkt: Pil-op.
3. Gå til næste menupunkt: Pil-ned.
4. Vælg aktuelle menupunkt eller undermenu: Højre-pil eller OK-knap.
5. Gå tilbage til forrige menu: Venstre-pil.
6. Luk menuen: Annuller-knap.

### 3.7.2 Brug af dialoger

Dialoger bruges til at give information om et bestemt emne, som f.eks. den aktuelle lydfil, eller til at ændre forskellige oplysninger eller indstillinger. Dialoger kan bestå af redigeringsfelter (edit-felter), combobokse eller spørgsmålsknapper.

Et redigeringsfelt bruges til indtastning af bogstaver og tal m.m. En comboboks bruges hovedsagelig i indstillingsmenuer til at vælge en af flere muligheder. En spørgsmålsknap bruges, når man skal besvare et spørgsmål med ja eller nej.

Du kan bruge følgende tastetryk i en dialog.

1. Gå til forrige felt: Pil-op.
2. Gå til næste felt: Pil-ned.
3. Vælg næste indstilling eller mulighed i en comboboks eller en spørgsmålsknap: Højre-pil.
4. Vælg forrige indstilling eller mulighed i en comboboks eller en spørgsmålsknap: Venstre-pil.
5. Anvend indstillinger og luk: OK-knap.
6. 6) Luk dialogen uden at gemme: Annuller-knappen.

### 3.7.3 Brug af et editfelt (redigeringsfelt)

Som tidligere forklaret, Er et editfelt beregnet til indtastning af data. I nogle editfelter skal du kun bruge tal, mens du i andre skal indtaste både tal, tegn og bogstaver.

Eksempler på steder, hvor der bliver brugt numeriske redigeringsfelter, er lommeregneren, alarmen, indstilling af dato og tid samt stopur og nedtællingsur. I disse felter kan du kun bruge nummertastaturet til at indtaste tal fra 1 til 0.

Eksempler på generelle editfelter er notatfeltet, indtastning af søgeord og indtastning af brugernavn og adgangskode. I et generelt editfelt kan du bruge nummertastaturet til at indtaste engelske store bogstaver, engelske små bogstaver, tal og tegn. Du kan skifte mellem disse indtastningsmetoder med Firkant-tasten.

Du kan bruge følgende tastetryk i et editfelt:

1. Indtastning af data: Nummertasterne.
2. Slet det forrige tegn: Slet-tast.
3. Slet alle de indtastede tegn: Hold Slet-tasten.
4. Gå til forrige tegn: Venstre-pil.
5. Gå til næste tegn: Højre-pil.
6. Gå til forrige ord: Langt tryk på Venstre-pil.
7. Gå til næste ord: Langt tryk på Højre-pil.
8. Luk redigeringsfeltet: Annuller-knappen.

Du kan bruge to forskellige metoder til at indtaste bogstaver, den traditionelle indtastning med T9 og den metode, man kunne kalde for tegnvalg. Du kan bestemme, hvilken mulighed der skal bruges ved hjælp af indstillingen for indtastningsmetode under Generelle indstillinger.

Du kan bruge den traditionelle T9-indtastning, ligesom på en mobiltelefon. Når du bruger denne metode, svarer hvert tal til tre eller 4 engelske bogstaver. For at indtaste det andet, tredje eller fjerde bogstav, som svarer til et tal, skal du trykke på tallet lige så mange gange efter hinanden. F.eks. svarer tallet 4 til bogstaverne g, h og i. Hvis du vil skrive bogstavet h, skal du trykke på 4-tallet to gange hurtigt efter hinanden. For at skrive et i skal du trykke på knappen tre gange i hurtig rækkefølge.

Efter et sekund lyder der et klik, og SensePlayer annoncerer det bogstav, du har skrevet. Brug følgende tal til at indtaste de tilsvarende bogstaver:

1. 1: Komma punktum bindestreg snabel-a.
2. 2: a b c
3. 3: d e f
4. 4: g h i
5. 5: j k l
6. 6: m n o
7. 7: p q r s
8. 8: t u v
9. 9: w x y z
10. 0: Mellemrum Spørgsmålstegn Udråbstegn.

På samme måde kan du indtaste symboler og specialtegn ved at bruge taltastaturet. Brug Stjerne til at skifte til indtastning af symboler, og brug følgende tal for at indtaste de tilsvarende symboler:

1. 1: Punktum Komma Udråbstegn.
2. 2: Bindestreg tilde Snabel-a.
3. 3: Apostrof Anførselstegn Pund
4. 4: Semikolon kolon Dollar-tegn
5. 5: Skråstreg Spørgsmålstegn Procent
6. 6: Accent grave Understregning Pil-op
7. 7: Venstre-parentes Højre-parentes Og-tegn
8. 8: Venstre-klamme Højre-klamme Stjerne
9. 9: Venstre-tuborg Højre-tuborg Lig-med Plus
10. 0: Mindre-end Større-end Omvendt skråstreg Lodret linje

Når du bruger tegnvalgsmetoden, fungerer tallene 4 og 6 som Venstre- og Højre-pil, som du kan bruge til at navigere imellem tegnene på et givet tastatur. Brug tallet 5 til at vælge. Ligesom med T9-metoden kan du bruge Nummertegn (Firkant) til at skifte mellem store og små bogstaver, tal og symboler.

\*Bemærk: Selv når du bruger tegnvalg og vælger taltastaturet, skal tal indtastes med de normale taster pi taltastaturet.

## 3.8 Hjælpetilstand

Hjælpetilstand fungerer som en tastaturhjælp på den måde, at du får oplæst funktionen af en tast, når du trykker på den. Den er kontekstafhængig. Det betyder, at den funktion, du får læst op for hver knap, afhænger af, hvor du står på apparatet, når du går ind i hjælpetilstand. Hvis du aktiverer funktionen, mens du står i medieafspilleren, er funktionerne specifikke for medieafspilleren. Hvis du aktiverer den fra web-radioen, er de funktioner, du får læst op, specifikke for web-radioen.

Du kan når som helst aktivere hjælpetilstand med et langt tryk på OK-knappen. Tryk på en hvilken som helst tast, og dens funktion eller funktioner bliver annonceret. Mange taster kan have flere funktioner, afhængigt af, hvor du står i programmet, eller om du trykker kort eller langt på tasten. Når du trykker på en tast i hjælpetilstand, bliver alle de tilknyttede funktioner annonceret. For at komme ud af hjælpetilstand skal du trykke langt på OK-knappen en gang mere.

# 4. Filstyring

Med Filstyring i SensePlayer kan du udforske indholdet af det indbyggede Flash-drev samt et SD-kort eller USB-drev, som du måtte have sluttet til SensePlayer. Hvis du trykker OK på en understøttet filtype eller en mappe med en DAISY-bog eller understøttede medie-filer, vil det program, som kan afspille filen eller mappen, automatisk blive startet, og afspilningen af filerne begynder.

I Filstyring kan du også kopiere flytte og slette filer uden at bruge en computer og desuden pakke filer ind eller ud.

## 4.1 Start og afslut Filstyring

Filstyring er det første punkt i hovedmenuen. Når du starter SensePlayer står du i hovedmenuen og peger på Filstyring. Du kan simpelt hen trykke på OK for at åbne programmet.

Hvis du er på et andet sted i hovedmenuen, så brug Pil-op og Pil-ned til at navigere til Filstyring og tryk på OK. Du kan også trykke på tallet 1 for at starte Filstyring. Når Filstyring er åben, kan du lukke programmet ved at trykke på Annuller. Filstyring bliver lukket, og du kommer tilbage til hovedmenuen.

## 4.2 Find, vælg og åbn indhold

Når du har åbnet Filstyring, står du i listen over drev. Hvis du ikke har tilsluttet noget sd-kort eller USB-drev, er det kun flashdisken, der bliver vist. Tryk på Højre-pil for at åbne det drev, du vil bruge, og filer og mapper i det drev bliver så vist.

Du kan flytte rundt mellem emnerne med Pil-op og Pil-ned. Mens du bevæger dig rundt, giver SensePlayer dig oplysninger om hvert emne, om det er en fil eller en mappe og også indholdstypen.

Filstyring identificerer indholdet som "DAISY", "blandet", "komprimeret", "boglæser" "medier" "OCR" eller "ukendt".

\*Bemærk: Som udgangspunkt identificerer SensePlayer kun indholdstyper i filer. Det er imidlertid også muligt at analysere indhold i mapper, mens du navigerer. Selv om det kan være nyttigt at vide, hvilken type indhold en mappe rummer, så kræver denne funktion en konstant analyse, mens du navigerer. Det kan nedsætte arbejdshastigheden i filstyringsprogrammet, specielt i store mapper. Du har således mulighed for at slå denne funktion fra ved hjælp af indstillingen "Vis mappetype" under Generelle indstillinger. Som udgangspunkt er dette slået fra for at give en mere effektiv navigation. Hvis du slår denne funktion fra, bliver indholdsanalysen stadig udført, når du bruger stifinderen i de forskellige programmer, som medieafspilleren, DAISY-afspilleren og dokumentlæseren. Det sker for at kunne afgøre, hvilket indhold der kan afspilles i det enkelte program. Det bliver dog ikke annonceret i Filstyring.

### 4.2.1 Kommandoer i Filstyring

Du kan bruge følgende tastetryk til at navigere rundt i indhold i Filstyring.

1. Pil-op: Flytter til forrige fil, mappe eller menupunkt.
2. Pil-ned: Flytter til næste fil, mappe eller menupunkt.
3. Venstre-pil: Går til den overordnede mappe.
4. Højre-pil: Åbner den aktuelle mappe.
5. OK: Afspiller den aktuelle fil eller mappe eller udfører det aktuelle menupunkt.
6. Annuller: Annullerer den aktuelle funktion eller nulstiller valget af en valgt fil.
7. Slet: Sletter den aktuelle fil eller mappe.
8. Menu: Åbner menuen for Filstyring.
9. 1: Går til toppen af listen over filer eller mapper.
10. 2: Går til listen over filer eller mapper. Hvis du står på en mappe, vil et tryk på 2-tallet flytte dig til den første fil. Hvis du står på en fil, vil et tryk på 2-tallet flytte dig til den første mappe.
11. 3: Går en side af emner op fra den aktuelle position. Som udgangspunkt er dette indstillet til at være 25 emner. Dette kan imidlertid ændres under Generelle indstillinger.
12. 4: Læser forrige tegn i navnet på filen eller mappen.
13. 5: Læser det aktuelle tegn fonetisk. Tryk to gange for at høre både tegnet og det fonetiske navn.
14. 6: Læser næste tegn i navnet på filen eller mappen.
15. 7: Går til bunden af listen.
16. 8: Åbner dialogen til søgning efter filer. Indtast søgeteksten, og tryk Pil-ned for at vælge søgedistinationen og igen for at vælge, om du også vil søge i undermapper. Tryk på OK eller Pil-ned en gang til for at starte søgningen.
17. Langt tryk på 8: Åbner dialogen "Gå til nummer", hvor du kan indtaste nummeret på den fil, du vil gå til, i fillisten.
18. 9: Går en side af emner ned. Som udgangspunkt er dette indstillet til at være 25 emner.
19. 0: Vælger eller fravælger det aktuelle emne.
20. Tryk langt på 0 for at skifte vælgetilstand: Vælg alt, vælg til slut, vælg til start eller fortløbende valg.
21. Stjerne: åbner dialogen Filoplysninger.
22. Firkant: Går til listen over drev. I redigeringsfelter skifter tasten mellem de forskellige indtastningsmetoder.

### 4.2.2 Generel Navigering

For at generalisere lidt kan du navigere på de følgende måder:

Brug Pil-op og Pil-ned for at flytte mellem emnerne i listen. Brug Højre-pil og Venstre-pil til at gå ind i eller ud af mapper.

Brug tallene 1 og 7 til at flytte til henholdsvis starten og slutningen af listen.

Brug tallene 3 og 9 til at flytte 25 emner op eller ned.

Brug tallet 2 til at hoppe mellem den første fil og den første mappe i listen.

Brug Firkant-tasten til at hoppe til det øverste mappeniveau, roden, på et hvilket som helst tidspunkt.

Brug OK-tasten til at afspille den aktuelle fil eller mappe.

Brug Annuller-tasten til at afslutte afspilning og komme tilbage til Filstyring.

### 4.2.3 Oplysninger om filer og mapper

For at høre oplysninger om den aktuelle fil eller mappe skal du trykke Stjerne. Dialogen med oplysninger bliver åbnet. Du kan navigere i oplysningerne om emnet med Pil-op og Pil-ned. Brug Venstre- og Højre-pil til at læse det aktuelle emne tegn for tegn.

Dialogen med oplysninger indeholder følgende emner:

1. Filnavn: Navnet på den aktuelle fil eller mappe.
2. Type: Viser om emnet er en fil, en mappe eller en lagerenhed.
3. Antal undermapper: Hvis det aktuelle emne er en mappe, får du fortalt antallet af undermapper.
4. Antal filer: Hvis det aktuelle emne er en mappe, får du fortalt antallet af filer i mappen.
5. Størrelse: Den fulde størrelse af emnet.
6. Dato: Den dato, hvor filen eller mappen blev oprettet.
7. Klokkeslæt: Det tidspunkt, hvor filen eller mappen blev oprettet.

Du kan komme ud af dialogen med oplysninger ved at trykke på OK eller Annuller-knappen.

Du kan også få oplysninger om mange emner på en gang. Vælg hvert emne ved at trykke på 0, og tryk så på Stjerne-tasten for at åbne dialogen med oplysninger.

Egenskaberne for flere emner på en gang bliver vist som følger:

1. Antal mapper: Viser det samlede antal valgte emner.
2. Filstørrelse: Fortæller det samlede antal filer i de valgte emner.
3. Størrelse: Fortæller dig den samlede størrelse af de valgte emner.

### 4.2.4 Valg af flere emner

Du kan vælge flere emner ad gangen i Filstyring og afspille dem eller f.eks. kopiere eller komprimere dem.

¨For at vælge det aktuelle emne skal du trykke på tallet 0. Hvis et emne er valgt, så vil et tryk på 0 fravælge det. Når der er valgt emner, så vil et tryk på Annuller fravælge alle valgte emner.

Du kan også holde 0 nede for at skifte mellem flere forskellige metoder til hurtigvalg: Vælg alt, vælg til bunden, vælg til toppen og start sammenhængende valg. For at vælge til bunden af listen skal du således trykke langt på 0 to gange. For at starte et sammenhængende valg skal du trykke langt på 0 fire gange.

Når det handler om fortsat valg, så er startpunktet der, hvor du starter fortsat valg. Brug piletasterne til at navigere til slutningen af den portion filer, du vil vælge. Slutningen af det valgte er bestemt af din aktuelle position. Så hvis du står på fil 300, trykker langt på 0 fire gange og derefter trykker Pil-ned ti gange, har du valgt filerne 300-310.

Når du har valgt alle de emner, du vil, kan du trykke på OK-tasten for at afspille dem eller trykke på Stjerne for at se filernes fælles egenskaber. Du kan også bruge kommandoer som kopier, klip eller komprimer på alle filerne på en gang. Tryk på Annuller for at afbryde valget af filerne. Tryk kort på 0 for at fravælge en enkelt valgt fil.

### 4.2.5 Åbn/afspil indhold

Filstyring starter automatisk det program som er knyttet til den type fil eller mappe, du har valgt at afspille. Du kan simpelt hen trykke OK på den fil eller mappe, du vil afspille, eller tryk OK, efter at du har valgt flere emner.

Hvis du trykker OK, efter at du har valgt flere mediefiler, bliver medieafspilleren startet, og alle filerne bliver tilføjet til den aktuelle afspilningsliste. Du kan også trykke OK på en mappe med mediefiler. Så bliver alle filer i mappen tilføjet til den aktuelle afspilningsliste.

Bemærk: du kan ikke trykke OK på en mappe med blandet indhold. Hvis mappen indeholder forskelligartede filer, siger apparatet "intet indhold" for at fortælle, at mappen ikke indeholder en bestemt type filer som er knyttet til et bestemt program. Desuden kan du kun afspille indhold, som er placeret direkte i den aktuelle mappe. Et tryk på OK på en mappe, får ikke apparatet til at afspille filer i undermapper.

Når det handler om DAISY-bøger, bliver bogen åbnet, når du trykker OK på den mappe, som indeholder bogen. Hvis der er andet indhold i mappen, bliver det ignoreret. Du kan ikke vælge flere mapper med DAISY-bøger, men er nødt til at afspille dem en ad gangen. Du kan dog afspille en mappe med dokumentfiler i dokumentlæseren og bruge de forskellige navigationsmuligheder til at navigere imellem filerne. (Se kapitlet om dokumentlæseren for flere detaljer.)

Hvis du trykker OK på et OCR-billede, vil apparatet automatisk udføre genkendelse på billedet og begynde at læse teksten højt.

Under afspilningen af medier, bøger eller filer kan du stoppe afspilningen ved at trykke på Annuller-tasten. Du kommer så tilbage til Filstyring på den position, hvor du trykkede OK.

## 4.3 Styring af filer og mapper

Du kan bruge menuen i Filstyring til at arbejde med filer og mapper på din SensePlayer. Menuen indeholder funktioner til at kopiere og flytte filer, komprimere og dekomprimere filer samt omdøbe filer og oprette nye mapper.

### 4.3.1 Kopiere og flytte

Du kan kopiere en fil til en anden placering på følgende måde:

1. Find den fil, du vil kopiere. Du kan vælge flere emner med 0-tasten, som tidligere beskrevet.
2. Tryk på Menu-tasten.
3. Du står nu på "Kopier", som er det første punkt i menuen.
4. Tryk på OK-tasten, eller brug 1 som genvejstast. Emnerne bliver kopieret til udklipsholderen, og du får en meddelelse om, at de er blevet kopieret.
5. Naviger til den mappe, hvor du vil anbringe filerne.
6. Tryk på Menu-tasten.
7. Brug Pil-op og Pil-ned for at finde Indsæt og tryk på OK-tasten.
8. Indsættelse af filer starter.

Mens indholdet bliver kopieret, vil du høre nogle bip-lyde som tegn på, at der sker noget.

Hvis du kopierer et emne til et sted, hvor der allerede findes en fil eller en mappe med samme navn, bliver du spurgt, om du vil overskrive. Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem "Ja", "Ja til alle" eller "Nej".

Hvis du vælger "Ja", og der er andre dubletter, bliver du spurgt endnu en gang om, hvad du vil gøre, næste gang der forekommer en dublet. Hvis du svarer "Ja til alle", bliver alle dubletter overskrevet uden spørgsmål.

Hvis du svarer nej for at springe over det aktuelle emne, bliver du spurgt igen, næste gang der forekommer en dublet. Hvis du vælger Annuller, bliver kopieringen afbrudt.

Du kan når som helst trykke på Annuller-knappen for at stoppe kopieringen. Den aktuelle fil bliver så kopieret færdig, hvorefter kopieringen afbrydes.

Du kan flytte filer på samme måde som beskrevet ovenfor, men du skal så vælge menupunktet Flyt i stedet for Kopier.

### 4.3.2 Slet

Du kan slette en fil eller en mappe på følgende måde:

1. Find den fil, du vil slette. Du kan vælge flere emner med 0-tasten, som tidligere beskrevet.
2. Tryk på Slet-tasten. Du bliver spurgt, om du vil slette de valgte emner. Brug Venstre- og Højre-pil for at vælge mellem "Ja" og "Nej", og tryk så på OK-knappen.

Hvis en fil er skrivebeskyttet, bliver du spurgt, om du vil slette den alligevel. Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem "Ja", "Ja til alle" eller "Nej".

Hvis du vælger "Ja", og der dukker andre skrivebeskyttede filer op, bliver du spurgt, hver gang der bliver fundet en skrivebeskyttet fil. Hvis du vælger "Ja til alle", bliver alle emner slettet uden spørgsmål.

Tryk på Annuller for at afbryde sletningen.

Bemærk: Filer og mapper kan ikke gendannes, efter de er blevet slettet fra SensePlayer.

### 4.3.3 Omdøb en fil eller en mappe

Du kan ændre navnet på en fil eller en mappe ved at gøre følgende:

1. Vælg den fil eller mappe, du vil omdøbe. Eftersom du omdøber et bestemt emne, kan du ikke vælge flere emner ad gangen.
2. Tryk Pil-ned for at komme til Omdøb, og tryk på OK-tasten.
3. Du får nu et redigeringsfelt til omdøbning. Det oprindelige filnavn står der allerede.
4. Indtast et nyt navn, eller rediger det aktuelle navn ved hjælp af Venstre- og Højre-pil og indtastning af tekst med den tekstinputmetode, du har valgt under Generelle indstillinger.
5. for at fuldføre omdøbningen skal du trykke på OK.

Hvis du vil afbryde omdøbningen, skal du trykke på Annuller-knappen.

### 4.3.4 Opret en mappe

Du kan oprette en mappe på følgende måde:

1. Find "Ny mappe" i menuen og tryk på OK.
2. Indtast navnet på den mappe, du vil oprette, og tryk på OK.

Hvis du vil annullere oprettelsen af en mappe, så tryk på Annuller-knappen.

### 4.3.5 Komprimering af filer

Du kan komprimere en eller flere filer eller mapper i en zip-fil på følgende måde:

1. Find eller vælg den eller de emner, du vil komprimere.
2. Find Komprimer i menuen og tryk på OK. Dialogen til komprimering bliver åbnet.
3. Du står nu i et redigeringsfelt, hvor du kan skrive navnet på zip-filen. I feltet står allerede et forslag til et navn baseret på det valgte emne. Du kan indtaste et nyt navn, ændre det gamle eller acceptere navnet, som det står.
4. Hvis du vil komprimere emnerne med det foreslåede filnavn, så tryk bare på OK-knappen.

Hvis der eksisterer en fil med det samme navn, bliver du spurgt, om du vil overskrive den. Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem ja og nej.

Tryk på Annuller-knappen på et hvilket som helst tidspunkt for at gå ud af dialogen og afbryde komprimeringen.

### 4.3.6 Udpakning af filer

Du kan pakke en fil ud på følgende måde:

1. Find den fil, du vil pakke ud.
2. Find Dekomprimer i menuen og tryk på OK.
3. Dialogen til udpakning bliver nu åbnet, og du bliver spurgt om, hvor du vil pakke filen ud henne. Der bliver foreslået en mappe baseret på zip-filens navn. Du kan indtaste et nyt navn, ændre det gamle eller acceptere navnet, som det står.
4. Tryk på OK, og dekomprimeringen går i gang.

Hvis der kræves en adgangskode for at pakke filen ud, åbner der et redigeringsfelt. Indtast adgangskoden, og tryk på OK-knappen.

Under udpakningen kan du høre nogle bip-lyde, som fortæller, at apparatet arbejder.

Du kan når som helst trykke på Annuller-knappen for at stoppe udpakningen.

# 5. Medieafspilleren

## 5.1 Understøttede Medieformater.

Medieafspilleren i Senseplayer understøtter følgende medieformater:

1. MP3 op til 320 Kbps, 44100 Hz, Stereo
2. MP4 (ABC, M4a)
3. Ave 16bit 48000Hz
4. Ogg Rorbis
5. ASF ASF
6. FLAC 16 bit Q1 & Q10
7. Ai
8. WMA
9. WMV
10. MOV

## 5.2 Afspil Lydfiler.

For at starte afspilning af medier kan du trykke på 2 i hovedmenuen. Du kan også pile ned til Medieafspiller og trykke OK.

Hvis du ikke har brugt medieafspilleren før, kommer du ind i stifinderen, hvor du kan vælge en fil eller mappe til afspilning, præcis som du ville gøre det i Filstyring, beskrevet i forrige kapitel. En mærkbar forskel er dog, at i medieafspilleren får du kun vist mapper på apparatet og filer, som kan afspilles i medieafspilleren.

Hvis du har brugt medieafspilleren før, vil afspilningen fortsætte derfra, hvor du sidst stoppede, når du starter medieafspilleren.

For at holde pause i afspilningen skal du trykke kort på OK-knappen, mens apparatet spiller. Tryk igen kort på OK-knappen for at fortsætte afspilningen.

For at lukke medieafspilleren skal du trykke på Annuller. Medieafspilleren lukker så, og du kommer tilbage til hovedmenuen.

## 5.3 Få oplysninger om afspilning

Du kan få oplysninger om den fil, der aktuelt bliver afspillet, med tasten 0. Brug piletasterne til at bevæge dig rundt i de oplysninger, der kommer frem.

1. Filnavn: Annoncerer det aktuelle filnavn og format.
2. Aktuel tid: Den forløbede afspilningstid for den aktuelle fil.
3. Samlet tid: Den samlede afspilningstid for den aktuelle fil.
4. Aktuel tid i afspilningsliste: annoncerer den forløbne tid i afspilningslisten.
5. Samlet tid i afspilningslisten: Annoncerer den samlede tid i afspilningslisten.
6. Aktuelt spornummer: Giver spornummeret i forhold til den aktuelle afspilningsliste.
7. Samlet antal spor: Annoncerer det samlede antal spor i den aktuelle afspilningsliste.
8. Mærker: Annoncerer antallet af mærker i den aktuelle fil. Hvis der ikke er nogen mærker, bliver der ikke givet nogle oplysninger om mærker.

Tryk på OK eller Annuller for at komme ud af dialogen Oplysninger og tilbage til afspilning.

## 5.4 Bevæg dig mellem spor og andre enheder for bevægelse

Mens medieafspilleren er åben, kan du gå frem og tilbage i sporene med Venstre- og højre-pil. Tryk på Højre-pil for at komme til næste spor, og tryk på Venstre-pil for at komme til forrige spor.

Du kan bruge Pil-op og Pil-ned til at vælge andre enheder for bevægelse. Mulighederne omfatter 5 spor, 10 spor, første eller sidste spor, begyndelse eller slutning og desuden adskillige muligheder for bevægelse efter tid, lige fra 5 sekunder til en time. Det er også muligt at bevæge sig efter mærker, hvis der er blevet indstillet mærker. "Kapitel" optræder også som navigationsenhed, hvis den fil, du afspiller, indeholder opmærkning for kapitler. Når du har valgt en enhed for bevægelse, kan du bruge Venstre- og Højre-pil til at bevæge dig rundt efter denne enhed i tid eller spor.

Bemærk: hvis du kun afspiller et enkelt spor, bliver de bevægelser, der har med spor at gøre, automatisk fjernet fra mulighederne. I det tilfælde bliver standard-enheden ændret fra 1 spor til 30 sekunder.

Måske synes du, det er besværligt at gå igennem alle de mange enheder for navigation, specielt dem, du ikke bruger så ofte. Under Indstillinger for navigationsenheder i medieafspillerens menu kan du indstille, hvilke enheder for bevægelse, der optræder når du bruger Pil-op og Pil-ned I dialogen Indstillinger for navigationsenheder kan du bruge Pil-op og Pil-ned til at bevæge dig imellem de forskellige navigationsenheder og bruge Højre-pil og Venstre-pil til at slå den aktuelle enhed til eller fra. Hvis du slår en navigationsenhed fra, bliver den fjernet fra de mulige bevægelsesenheder under afspilning, så det bliver hurtigere at finde de muligheder, du bruger ofte.

Bemærk: Navigationsenheder for bogmærker og Kapitler kan ikke indstilles i denne dialog. De optræder kun, hvis de er til stede i filen, og du kan se, at de eksisterer i filen ved, at de optræder i listen.

Hold Venstre- eller Højre-pil nede for at gå frem eller tilbage med stigende tidsintervaller. Jo længere du holder tasten nede, jo større bliver tidshoppet. Når du hører det ønskede tidshop, kan du slippe tasten, og du bliver så placeret i filen efter dit valg.

\*Bemærk: Hvis du afspiller en mappe eller en afspilningsliste, så vil tidsenhederne ovenfor blive anvendt til at navigere rundt i hele afspilningslisten, ikke bare det enkelte spor. Du kan bruge de ekstra funktioner til at gå til en bestemt tid eller en bestemt procentdel til kun at bevæge dig inden for det enkelte spor (beskrevet i næste afsnit).

Du kan også bruge tallene 1 og 7 til at gå til første eller sidste fil i en afspilningsliste eller tallene 3 og 9 til at gå et forud indstillet antal filer tilbage eller frem i listen. Du kan bestemme, hvor mange spor 3 og 9 skal flytte, under indstillinger for medieafspilleren. Som udgangspunkt er det indstillet til 5.

## 5.5 Gå til bestemte steder

Udover at navigere efter spor og tid m.m. som beskrevet ovenfor, kan du også flytte til bestemte steder i din fil eller afspilningsliste ved hjælp af andre taltaster.

For at gå til et bestemt tidspunkt i det aktuelle spor skal du trykke 2. Den forløbne og samlede tid bliver annonceret, og du står så i et redigeringsfelt, hvor du kan indtaste det tidspunkt, du vil gå til. Indtast tidspunktet som 6 cifre, 2 cifre for timer, 2 for minutter og 2 for sekunder. Tryk på OK, og afspilningen bliver genoptaget ved det tidspunkt, du har valgt.

For at flytte til en bestemt position i sporet som en procentdel af den samlede tid skal du trykke på tallet 5 under afspilning. Den aktuelle procentdel bliver annonceret, og du kommer så ind i et redigeringsfelt, hvor du kan indtaste den procentdel, du vil gå til. Brug nummertasterne til at indtaste det antal procent, du vil gå til, og tryk så på OK-tasten. Afspilningen fortsætter fra den procentdel, du angav.

For at gå til et bestemt spor i afspilningslisten skal du trykke på tallet 8 under afspilning. Det aktuelle spornummer og det samlede antal spor bliver annonceret, og du kommer så ind i et redigeringsfelt, hvor du kan indtaste nummeret på det spor, du vil gå til. Brug nummertasterne til at indtaste nummeret på det spor, du vil gå til, og tryk så på OK-tasten.

Hvis en fil indeholder kapitler, kan du trykke langt på tallet 2 for at åbne listen over kapitler. Brug Pil-op og Pil-ned for at navigere mellem kapitlerne i listen, og tryk på OK for at afspille det kapitel, du har valgt.

Du kan også finde og aktivere disse funktioner ved at vælge dem i menuen i medieafspilleren.

## 5.6 Indstillinger for afspilning af medier

Du kan justere lydstyrke for afspilning, hastighed og equalizer og desuden indstillinger såsom Bland og Gentag.

### 5.6.1 Indstil lydstyrke, hastighed og equalizer

Du kan bruge lydstyrkeknapperne til at justere lydstyrke for afspilning, afspilningshastighed og equalizer.

Brug Stemmekontrol-knappen til at bestemme, hvilken indstilling lydstyrkeknapperne skal ændre, og brug så Lydstyrke-op-knappen for at skrue op eller Lydstyrke-ned for at skrue ned.

1. Medielydstyrke: Du kan justere lydstyrken for afspilning af medier fra 1 til 10.
2. Hastighed: Du kan justere afspilningshastigheden i værdier fra -2 til 8.
3. Equalizer: Afhængig af, hvad du lytter til, kan det være, du vil ændre på, hvordan det lyder med equalizer-indstillingen. De mulige indstillinger er: Auto, Normal, Klassisk, Dance, Jazz, Pop og Rock.

\*Bemærk: Lydstyrkeknapperne går tilbage til at kontrollere lydstyrken for medier efter 5 sekunders inaktivitet. SensePlayer giver et kort bip for at indikere dette.

\*Bemærk også, at ændringerne ikke bliver annonceret, hvis du ændrer på indstillingen under afspilning. På den måde kan du bedre høre, hvilken effekt ændringen har. Hvis du ændrer på indstillingen, mens afspilningen er stoppet, bliver ændringen annonceret ved hjælp af talesyntesen. Så hvis du på forhånd ved, hvilken equalizer-indstilling du vil have, vil det i de fleste tilfælde kunne betale sig at ændre denne indstilling, mens afspilningen er stoppet, så du kan høre, hvilken EQ-indstilling du har valgt.

### 5.6.2 Bland og gentag

Som udgangspunkt bliver sporene afspillet i den rækkefølge, hvor de forekommer. Det kan imidlertid være, du ønsker at blande sporene, så de bliver afspillet i tilfældig rækkefølge.

Du kan slå Bland til eller fra ved at trykke på tallet 4 under afspilning eller pause. SensePlayer siger "Bland til" eller "Bland fra" for at vise den ændrede status for funktionen.

Som udgangspunkt afspiller SensePlayer alle spor i den aktuelle afspilningsliste og stopper så. Hvis der kun er et enkelt spor i afspilningslisten, vil apparatet afspille den aktuelle sang og intet andet. Imidlertid kan du indstille medieafspilleren til at gentage det aktuelle spor eller gentage alle spor i den aktuelle afspilningsliste, når afspilningen er færdig.

Hvis du vil indstille Gentag, skal du trykke på tallet 6 under pause eller afspilning. Hver gang du trykker på 6, skifter du gentag-tilstand, og apparatet siger "Gentag fil", Gentag alt" eller "Gentag fra" for at vise den aktuelle tilstand.

### 5.6.3 Indstillinger for medier

Hvis du vil se eller ændre indstillingerne for medier, så vælg Konfigurering fra menuen i medieafspilleren, eller tryk Stjerne fra afspilningsområdet.

Brug Pil-op og Pil-ned til at flytte imellem de forskellige indstillinger i dialogen. Brug Venstre- og Højre-pil til at ændre indstillingerne.

Medieindstillingerne omfatter følgende:

1. Vis automatisk titel under afspilning: Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem Til og Fra.
2. Vis tid: Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge, om den forløbne tid eller den resterende tid skal vises under afspilningsinformation.
3. Antal gange, spor skal gentages: Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge fra 1 til 10 gange eller ubegrænset.
4. Bland: Brug Venstre- og Højre-pil for at vælge mellem Til og Fra.
5. Gentag: Brug Venstre- og Højre-pil for at vælge mellem Fra, "Gentag fil" eller "Gentag alt".
6. Gem position hvis længere end: Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem 5 minutter, 10 minutter, 30 minutter, 60 minutter, altid eller fra.
7. Brug samlet tid for afspilningsliste: Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge Til eller Fra. Hvis du slår denne visning fra, vil det mindske den tid, det tager at indlæse en afspilningsliste, betydeligt, eftersom tiden så ikke behøver at blive beregnet.
8. Antal filer til navigation: Bestemmer det antal filer, du navigerer op og ned ved at trykke på tallene 3 og 9. Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem 5, 10, 15, 20 og 25.
9. Signal ved mærke: Vælg, hvordan du vil gøres opmærksom på et mærke under afspilning af en mediefil: Ingen, meddelelse eller lydsignal.

Tryk på OK-tasten for at gemme dine indstillinger. Tryk Annuller for at afslutte konfigureringsdialogen uden at gemme ændringerne.

## 5.7 Mærker

I længere lydfiler, som f.eks. foredrag, du har optaget, bøger eller undervisningsmateriale, kan det være nyttigt at kunne markere bestemte afsnit, så du let kan vende tilbage til dem senere. du kan markere underområder ved hjælp af mærker, eller specificere et område med start- og slutpunkt.

Du kan anbringe op til 999 mærker i hver fil. Hvert mærke får et unikt nummer fra 1 til 999, og det næste nummer i sekvensen bliver automatisk valgt, når du indsætter et mærke.

### 5.7.1 Indsæt et mærke

Du kan indsætte et mærke på følgende måde:

1. Find det sted, hvor du vil indsætte bogmærket og tryk på Firkant.
2. Du kommer nu ind i mærkemenuen og står på det første punkt, nemlig "Indsæt bogmærke". Tryk på OK, og mærket bliver indsat på den aktuelle position, automatisk nummereret med det næste nummer i sekvensen.

### 5.7.2 indstil start- og slutpunkter

Der kan være situationer, hvor du gerne vil markere hele afsnit, ligesom når man markerer afsnit i en tekst. Du kan gøre dette ved at indsætte start- og slutmærker.

1. Find det sted, hvor du vil anbringe et mærke, og tryk på Firkant.
2. Tryk Pil-ned for at komme til Indsæt startpunkt, og tryk så OK.
3. Den aktuelle position bliver markeret som startpositionen, og afspilningen fortsætter.
4. Når afspilningen når til det sted, hvor du vil indsætte slutpunktet, så tryk Firkant igen.
5. Det første punkt i menuen er nu "Sæt slutpunkt". Tryk på OK.

Når du genoptager afspilningen, vil det afsnit, du har valgt, blive gentaget det antal gange, du har indstillet, hvorefter afspilningen fortsætter. Hvis du vil stoppe afspilningsløkken, så så tryk på Firkant for at åbne styring af mærker, og vælg Stop afspilning af valgte område. Når afspilningen går videre, enten fordi antallet af gentagelser er nået, eller fordi du stoppede gentagelserne, bliver start- og slutpunkterne ikke længere husket.

### Gå til et mærke.

Du kan gå til et mærke på to måder: Enten kan du navigere fra mærke til mærke med piletasterne under afspilning, eller du kan vælge nummeret på et mærke, du vil gå til, i mærkemenuen. Hvis du kun har få mærker i en fil, eller hvis du vil flytte til mærkerne efter tur, er det lettest at bruge piletasterne under afspilning. Hvis du på den anden side har mange mærker i en fil og hurtigt vil gå til et bestemt mærke, kan det være mere fordelagtigt at bruge mærkemenuen.

For at bruge mærke som enhed for bevægelse skal du trykke på Pil-op eller Pil-ned for at vælge mærke som den enhed, du vil bevæge dig efter. Du kan så bruge Venstre- og Højre-pil til at bevæge dig imellem de forskellige mærker i filen.

Du kan gå til et mærke ved hjælp af mærkemenuen på følgende måde:

1. Under afspilning, tryk Firkant.
2. Tryk Pil-ned for at komme til "Gå til mærke", og tryk på OK.
3. Du bliver bedt om nummeret på det mærke, du vil gå til.
4. Indtast nummeret ved hjælp af nummertasterne.
5. Tryk på OK, og afspilningen starter så fra mærkets position.

### 5.7.4 Slet et mærke

Du kan slette et mærke på følgende måde:

1. Under afspilning, tryk Firkant.
2. Tryk Pil-ned for at komme til "Slet mærke", og tryk på OK.
3. Du bliver spurgt om nummeret på det mærke, du vil slette.
4. Indtast nummeret på mærket ved hjælp af nummertasterne.
5. Tryk på OK, og mærket bliver slettet.

## 5.8 Brug stifinderen

Hvis du vil finde en bestemt sang, et album eller en podcast-fil, kan du bruge stifinderen til let at søge efter eller finde rundt i mediefiler på din SensePlayer. Stifinderen virker ligesom Filstyring, som er beskrevet i kapitel 4, bortset fra at du kun får vist mapper på apparatet og filer, som kan afspilles i medieafspilleren. Desuden indeholder den ikke alle muligheder for styring af filer og mapper, såsom kopiering/flytning, udpakning og brug af søgedialogen.

For at se filer og mapper med medieindhold på din SensePlayer skal du trykke langt på 0, mens du er i medieafspilleren. Du kommer så ind i listen over filer og mapper og står på den fil, som aktuelt bliver afspillet. Når du står i stifinderen, kan du komme tilbage til afspilning ved at trykke på Annuller.

Du kan bruge følgende tastetryk i medieafspillerens stifinder:

1. Brug Pil-op eller Pil-ned for at flytte gennem en liste over filer eller mapper.
2. Brug Venstre-pil for at flytte et niveau tilbage i mappestrukturen.
3. Brug Højre-pil for at flytte et niveau frem i strukturen af filer og mapper.
4. Brug OK-knappen for at afspille den valgte fil eller mappe.
5. Tryk på Firkant-knappen for at gå til listen over drev.
6. Tryk på 1 for at gå til toppen af listen.
7. Tryk på 7 for at gå til bunden af listen.
8. Tryk på 3 for at gå 25 emner op.
9. Tryk 9 for at gå 25 emner ned.
10. Tryk på 2-tallet for at gå mellem listen over filer og listen over mapper i den aktuelle mappe.

Du kan bruge tallet 0 for at vælge flere emner ad gangen, som beskrevet i kapitel 4 i denne manual. Du kan også bruge tallene 4, 5 og 6 til at få vist navne på filer og mapper ligesom i Filstyring.

Du kan afspille alle filer i en bestemt mappe ved at gå til mappen i listen over mapper og så trykke OK. Alle emner i mappen bliver tilføjet til den aktuelle afspilningsliste, og afspilningen går i gang.

## 5.9 Afspilningslister og lydbøger

Selv om du nemt kan vælge eller afspille filer så vel som hele mapper, kan der være tidspunkter, hvor du gerne vil gemme alle de valgte emner som en afspilningsliste, så du nemt kan afspille dem på et senere tidspunkt. Mens du afspiller den afspilningsliste, du gerne vil gemme, kan du gøre dette ved at åbne menuen i medieafspilleren og vælge "Gem som afspilningsliste". Du bliver bedt om at indtaste et filnavn og kommer ind i et redigeringsfelt. Brug den inputmetode, du har valgt, til at indtaste et filnavn, og tryk så på OK-tasten. Afspilningslisten vil blive placeret på det samme drev som de filer, den indeholder i musikmappen. For at afspille listen igen på et senere tidspunkt skal du vælge den i Filstyring eller i medieafspillerens stifinderfunktion.

Du kan føje filer til en eksisterende afspilningsliste ved at åbne den liste, du vil føje filer til og så vælge muligheden "Føj til aktuelle afspilningsliste" i menuen i medieafspilleren. Du kommer så ind i stifinderen, hvor du kan vælge de filer eller mapper, du vil tilføje. Når du er færdig, så tryk på OK, og de filer, du netop har valgt, bliver gemt i den permanente afspilningsliste.

Når du lytter til en lydbog, vil du formodentlig gerne have, at medieafspilleren opfører sig anderledes, end når du lytter til en afspilningsliste med musik. Som udgangspunkt opretter Android en mappe med navnet "Audiobooks" (lydbøger), både på flashdrevet i SensePlayer og på et eventuelt tilsluttet USB-drev eller SD-kort. Hvis du kopierer filer til mappen Audiobooks og vælger dem til afspilning, vil menuen i medieafspilleren indeholde en mulighed for at gemme som lydbog i stedet for den sædvanlige mulighed for at gemme som afspilningsliste. Hvis du gemmer en gruppe af filer som en lydbog, bliver hele listen betragtet som en enkelt fil med hensyn til styring af bogmærker og navigation i procent og i tid. Desuden er muligheder som "Bland" og "Gentag" ikke tilgængelige under afspilning af disse lister, da de ikke giver megen mening i forbindelse med lydbøger. Endelig bliver din position, når du afslutter, altid gemt, når du afspiller en lydbog, uanset hvordan du har sat indstillingen for lagring af position. Igen hælder dette for hele bogen og ikke kun for den enkelte fil.

Bemærk: Muligheden "Gem som lydbog" optræder kun i menuen, når du har valgt at afspille filer i mappen Audiobooks. Når du har valgt filer fra mappen Music eller en hvilken som helst anden mappe på apparatet, får du i stedet muligheden "Gem som afspilningsliste". Så hvis du ønsker at afspille en gruppe af filer som en lydbog, skal de være placeret i mappen Audiobooks på dit flashdrev, SD-kort eller USB-drev. Afspilningslister for lydbøger bliver placeret i mappen Audiobooks på det samme drev som de oprindelige filer, og bogmærker, afslutningspositioner osv. knyttes til afspilningslisterne, ikke til de oprindelige filer. Så når du vender tilbage til en lydbog, skal du finde afspilningslisten, ikke mappen med de oprindelige filer.

# 6. DAISY-afspiller

DAISY-afspillerprogrammet i SensePlayer understøtter alle standardformater for tekst og audio og kan afspille DAISY-bøger fra mange kilder, herunder Bookshare og de fleste online-biblioteker i lande, hvor SensePlayer er understøttet.

## 6.1 Åbn og afspil indhold

For at starte DAISY-afspilleren skal du trykke på Home-knappen efterfulgt af 3. Fra hovedmenuen kan du også finde DAISY-afspilleren med Pil-op og Pil-ned og så trykke OK.

Hvis du tidligere har afspillet indhold i DAISY-afspilleren, vil SensePlayer genoptage afspilningen af den bog, du var i gang med at læse og på det sted, hvor du stoppede. Hvis du ikke tidligere har afspillet en bog, kommer du ind i stifinderen, hvor du kan vælge den bog, du vil afspille, med de normale filstyringskommandoer som beskrevet i kapitel 4.

Når du afspiller en bog, kan du trykke kort på OK for at holde pause. Tryk på knappen igen for at fortsætte afspilningen af bogen. Tryk på Annuller-knappen for at stoppe afspilningen og gå tilbage til hovedmenuen. Når du forlader DAISY-afspilleren, bliver det sted, du er nået til, markeret, og afspilningen starter igen fra dette sted, næste gang du åbner den. Tryk og hold Slet-tasten for at afslutte afspilning uden at gemme den aktuelle position. Bogen vil så starte forfra, næste gang du åbner den.

## 6.2 Navigation

Du kan bevæge dig rundt i en bog på flere forskellige måder. Hvilke navigationselementer, du har til rådighed, afhænger dog af, hvor detaljeret DAISY-bogen er blevet opmærket. Tryk på Pil-op og Pil-ned for at vælge, hvilken enhed du vil flytte efter. Tryk på Venstre- og Højre-pil for at flytte efter den enhed, du har valgt.

I DAISY-tekstfiler omfatter navigationsenheder ting som overskrift, overskriftsniveauer, begyndelse eller slutning, sætning, side, afsnit sov. I DAISY-lydbøger kan du også navigere efter overskrift og overskriftsniveauer, men du kan desuden bruge tidselementer som 30 sekunder eller 5 minutter. Det er også muligt at bevæge sig efter mærker, hvis der er blevet indstillet mærker.

Under Indstillinger for navigationsenheder i DAISY-afspillerens menu kan du, ligesom i medieafspilleren, indstille, hvilke enheder for bevægelse, der optræder når du bruger Pil-op og Pil-ned I dialogen Indstillinger for navigationsenheder kan du bruge Pil-op og Pil-ned til at bevæge dig imellem de forskellige navigationsenheder og bruge Højre-pil og Venstre-pil til at slå den aktuelle enhed til eller fra.

Bemærk: Navigationsenheder for bogmærker og overskrifter kan ikke indstilles i denne dialog. De optræder kun, hvis de er til stede i filen, og du kan se, at de eksisterer i filen ved, at de optræder i listen. Bemærk også, at enhederne for navigation er anderledes, når du læser DAISY-bøger, end når du lytter til audio. Du skal tilpasse disse indstillinger separat. De relevante enheder for navigation vil optræde i indstillingerne for navigationsenheder, når en bog af en given type bliver åbnet.

Mens du afspiller en DAISY-bog kan du holde Venstre- eller Højre-pil nede for at gå frem eller tilbage med stigende tidsintervaller. Jo længere du holder tasten nede, jo større bliver tidshoppet. Når du hører det ønskede tidshop, kan du slippe tasten, og du bliver så placeret i filen efter dit valg.

## 6.3 Gå til bestemte steder

Udover at navigere efter forskellige navigationselementer som beskrevet ovenfor, kan du også flytte til bestemte steder i din bog.

1. Tryk på 1 for at gå til begyndelsen af bogen .
2. Tryk på 7 for at gå til slutningen af bogen.
3. Tryk 3 for at gå til forrige side.
4. Tryk 9 for at gå til næste side.

For at gå til et bestemt tidspunkt i en DAISY-lydbog skal du trykke 2. Den forløbne og samlede tid bliver annonceret, og du står så i et redigeringsfelt, hvor du kan indtaste det tidspunkt, du vil gå til. Indtast tidspunktet som 6 cifre, 2 cifre for timer, 2 for minutter og 2 for sekunder. Tryk på OK, og afspilningen bliver genoptaget ved det tidspunkt, du har valgt.

For at gå til en bestemt position i bogen som en procentdel af den samlede bog skal du trykke på tallet 5 under afspilning. Den aktuelle procentdel bliver annonceret, og du kommer så ind i et redigeringsfelt, hvor du kan indtaste den procentdel, du vil gå til. Brug nummertasterne til at indtaste det antal procent, du vil gå til, og tryk så på OK-tasten. Afspilningen fortsætter fra den procentdel, du angav.

For at gå til en bestemt overskrift i en DAISY-bog skal du trykke på 4 under afspilning. Nummeret på den nuværende overskrift og det samlede antal overskrifter bliver annonceret, og du kommer så ind i et redigeringsfelt, hvor du kan indtaste nummeret på den overskrift, du vil gå til. Brug nummertasterne til at indtaste nummeret på den overskrift, du vil gå til, og tryk så på OK-tasten.

For at gå til en bestemt side skal du trykke på 6 under afspilning. Det aktuelle sidenummer og det samlede antal sider bliver annonceret, og du kommer så ind i et redigeringsfelt, hvor du kan indtaste nummeret på den side, du vil gå til. Brug nummertasterne til at indtaste nummeret på den side, du vil gå til, og tryk så på OK-tasten.

Du kan også aktivere disse funktioner fra menuen i DAISY-afspilleren ved at åbne menuen med Menu-tasten, finde det ønskede menupunkt og trykke OK.

## 6.4 Søg efter et bestemt ord

Du kan bruge søgefunktionen til at søge efter bestemte ord i tekstbaserede DAISY-bøger.

1. Tryk på 8 under afspilning.
2. Skriv den tekst, du vil søge efter, og tryk på OK-knappen.
3. Hvis den tekst, du søger efter, bliver fundet, kommer du hen til den første forekomst i teksten. Hvis teksten ikke bliver fundet, får du en meddelelse om det og kommer tilbage til din forrige position.

\*Når du har udført en søgning, bliver "Søgning" tilføjet som en enhed for bevægelse, som du kan vælge med Pil-op og Pil-ned. Når du står på "Søgning, kan du med Venstre- og Højre-pil gå imellem de forskellige forekomster af din søgetekst.

Når du vil indtaste tekst i søgefeltet, så brug Firkant-tasten til at skifte nummertasterne mellem symboler, tal, små og store bogstaver. Indtast tekst med den inputmetode, du har valgt under Generelle indstillinger, som beskrevet i kapitel 3. Tryk Slet for at slette det forrige tegn. Tryk langt på Slet for at rydde redigeringsfeltet.

## 6.5 Få oplysninger om den aktuelle bog

Du kan få oplysninger om den bog, der aktuelt bliver afspillet, med tasten 0. De oplysninger, som bliver vist, afhænger af, hvilken type indhold du afspiller.

1. Titel: Annoncerer titlen på den aktuelle bog.
2. Sideinformation: Fortæller den nuværende side og det samlede antal sider i bogen.
3. Overskriftinformation: Annoncerer nummeret på den nuværende overskrift.
4. Tidsinformation: Annoncerer forløbet og resterende tid (kun i audio-DAISY).
5. Oplysninger om mærker: Gælder kun, hvis du har sat mærker.

## 6.6 Mærker.

Det kan være nyttigt at sætte mærker på bestemte steder i bøger, så du let kan vende tilbage til dem senere. Du kan anbringe op til 999 mærker i hver bog, og du kan ikke bruge det samme nummer flere gange.

### 6.6.1 Indsæt et mærke

Du kan indsætte et mærke på følgende måde:

1. Find det sted, hvor du vil indsætte bogmærket og tryk på Firkant.
2. Du kommer nu ind i mærkestyringsmenuen og står på det første punkt, nemlig "Indsæt mærke". Tryk på OK, og mærket bliver indsat på den aktuelle position, automatisk nummereret med det næste nummer i sekvensen. Hvis du ikke tidligere har sat et mærke, vil det få nummer 1.

### 6.6.2 Gå til et mærke

Du kan gå til et mærke på to måder: Enten kan du navigere fra mærke til mærke med piletasterne under afspilning, eller du kan vælge nummeret på et mærke, du vil gå til, i mærkemenuen. Hvis du kun har få mærker i en fil, eller hvis du vil flytte til mærkerne efter tur, er det lettest at bruge piletasterne under afspilning. Hvis du på den anden side har mange mærker i en fil og hurtigt vil gå til et bestemt mærke, kan det være mere fordelagtigt at bruge mærkemenuen.

Du kan gå til et mærke med piletasterne under afspilning på følgende måde:

1. Brug Pil-op eller Pil-ned for at vælge Mærke som enhed for flytning.
2. Brug Venstre- og Højre-pil for at flytte mellem de forskellige mærker.

Du kan gå til et mærke ved hjælp af mærkemenuen på følgende måde:

1. Under afspilning, tryk Firkant.
2. Tryk Pil-ned for at komme til "Gå til mærke", og tryk på OK.
3. Du bliver bedt om nummeret på det mærke, du vil gå til. Indtast nummeret ved hjælp af nummertasterne.
4. Tryk på OK, og afspilningen starter så fra mærkets position.

### 6.6.3 Slet et mærke

Du kan slette et mærke på følgende måde:

1. Under afspilning, tryk Firkant.
2. Tryk Pil-ned for at komme til "Slet mærke", og tryk på OK.
3. Du bliver spurgt om nummeret på det mærke, du vil slette. Indtast nummeret på mærket ved hjælp af nummertasterne.
4. Tryk på OK, og mærket bliver slettet.

## 6.7 Indstil lydstyrke og hastighed

Du kan bruge lydstyrkeknapperne til at indstille lydstyrke,, hastighed og tonehøjde for læsestemmen. Indstillingerne varierer efter den type materiale, du afspiller. F.eks. vil en DAISY-lydbog indeholde punktet "audiolydstyrke", men vil ikke indeholde indstillinger for læsestemmen, da de kun gælder for dokumenter, som bliver læst op med talesyntese.

Brug Stemmekontrol-knappen til at bestemme, hvilken indstilling lydstyrkeknapperne skal ændre, og brug så Lydstyrke-op-knappen for at skrue op eller Lydstyrke-ned for at skrue ned. Hvis du f.eks. vil justere afspilningshastigheden, skal du trykke en gang på stemmekontrolknappen for at komme til Hastighed. Brug så lydstyrkeknapperne til at skrue op eller ned for afspilningshastigheden.

\*Bemærk: Lydstyrkeknapperne går tilbage til at kontrollere standardlydstyrken efter 5 sekunders inaktivitet. Det bliver indikeret med et kort lydsignal.

Med DAISY-lydbøger kan du også tilføje ekstra forstærkning, hvis bogen er optaget med en lav lydstyrke. For at slå DAISY-forforstærkeren til skal du trykke langt på tallet 2 under afspilningen.

## 6.8 Skift mellem DAISY-tilstande

Nogle DAISY-bøger indeholder både tekst og lyd. I dette tilfælde kan du skifte mellem at afspille tekstdelen eller lyddelen.

Når du har åbnet en DAISY-bog, som både indeholder en lyddel og en tekstdel, så tryk og hold på 3-tallet. Hver gang du trykker og holder på 3, vil apparatet skifte mellem tekst- og lyd-tilstand.

## 6.9 Brug stifinderen

Med stifinderen kan du nemt søge efter og afspille DAISY-materiale.

Under afspilning af en DAISY-bog kan du åbne stifinderen ved at trykke og holde på 0. Du bliver præsenteret for en liste over mapper på apparatet og undermapper, som indeholder DAISY-bøger. For at gå ud af stifinderen igen skal du trykke på Annuller-knappen. Du kommer så tilbage til den bog, du var ved at afspille.

Stifinderen virker ligesom Filstyring, som er beskrevet i kapitel 4, bortset fra at du kun får vist mapper på apparatet, som kan afspilles i DAISY-afspilleren. Desuden indeholder den ikke alle muligheder for styring af filer og mapper, såsom kopiering, udpakning o.s.v.

Du kan bruge følgende tastetryk i DAISY-afspillerens stifinder:

1. Brug Pil-op eller Pil-ned for at flytte gennem en liste over filer eller mapper.
2. Brug Venstre-pil for at flytte et niveau tilbage i mappestrukturen.
3. Brug Højre-pil for at flytte et niveau frem i strukturen af filer og mapper.
4. Tryk på OK for at afspille den DAISY-mappe, du står på.
5. Tryk på Firkant-knappen for at gå til listen over drev.
6. Tryk på 1 for at gå til toppen af listen.
7. Tryk på 7 for at gå til bunden af listen.
8. Tryk på 3 for at gå 25 emner op.
9. Tryk 9 for at gå 25 emner ned.
10. Tryk på 2-tallet for at gå mellem listen over filer og listen over mapper i den aktuelle mappe.

Du kan også bruge tallene 4, 5 og 6 til at få vist navne på filer og mapper ligesom i Filstyring.

Bemærk, at du ikke kan vælge flere DAISY-bøger ad gangen til afspilning, da hver bog er placeret i sin egen undermappe, og afspilleren skal tilgå flere filer ad gangen i en enkelt pakke under afspilning og navigation.

## 6.10 DAISY-indstillinger

Du kan ændre på forskellige indstillinger, som har at gøre med læsning af bøger. Indstillingerne for DAISY-bøger er forskellige for hver indholdstype, tekst og audio.

For at åbne dialogen Indstillinger skal du trykke Stjerne fra afspilning eller vælge DAISY-indstillinger fra menuen.

Med dialogen Stemmeindstillinger kan du indstille hastighed, tonehøjde og lydstyrke for læsestemmen samt indstillinger for lyd under afspilning af DAISY. Denne dialog indeholder de samme indstillingsmuligheder, som er tilgængelige, når du bruger Stemmekontrol-knappen til at gå igennem indstillinger for tale og lyd under afspilning.

i tekstbaserede DAISY-bøger kan du også indstille læsestemmen separat fra hovedstemmen, som bruges til menuer. På denne måde kan du læse bøger på andre sprog, eller du kan simpelthen vælge personlighed for den stemme,som læser bogen. Du kan vælge mellem alle de stemmer, du har installeret via SensePlayers stemmeinstallation.

Den indeholder desuden to yderligere indstillinger, som bruges til at bestemme, om afspilningen skal starte automatisk, når du åbner en bog, og om du vil gøres opmærksom på mærker med et lydsignal eller en meddelelse.

Brug Pil-op og Pil-ned til at flytte imellem indstillingerne. Brug Venstre- og Højre-pil til at justere værdien for hver indstilling. Tryk på OK for at gemme indstillingerne. Tryk Annuller for at gå ud af dialogen uden at gemme indstillingerne.

# 7. Dokumentlæser

Dokumentlæseren understøtter følgende formater:

1. Almindelig tekst: TXT.
2. Rich Text Format: RTF.
3. MS Word-dokumenter: DOC/DOCX.
4. web-dokumenter: HTM, HTML, XML.
5. e-bøger: EPUB.
6. Adobe Acrobat-dokumenter: PDF.

\* Bemærk: Boglæseren understøtter kun tekstbaserede PDF-filer. Billedbaserede pdf-filer kan ikke læses i dokumentlæseren, men de kan scannes og genkendes i OCR-programmet i SensePlayer.

## 7.1 Åbn og afspil indhold

For at starte dokumentlæseren skal du trykke på Home-knappen efterfulgt af 4. Fra hovedmenuen kan du også finde dokumentlæseren med Pil-op og Pil-ned og så trykke OK.

Hvis du tidligere har afspillet et dokument, vil SensePlayer genoptage afspilningen af det, du var i gang med at læse og på det sted, hvor du stoppede. Hvis du ikke tidligere har afspillet et dokument, kommer du ind i stifinderen, hvor du kan vælge en fil eller mappe, du vil afspille, med de normale filstyringskommandoer som beskrevet i kapitel 4.

Når du afspiller et dokument, kan du trykke kort på OK for at holde pause. Tryk på knappen igen for at fortsætte afspilningen af dokumentet. Tryk på Annuller-knappen for at stoppe afspilningen og gå tilbage til hovedmenuen. Når du forlader dokumentlæseren, bliver det sted, du er nået til, markeret, og afspilningen starter igen fra dette sted, næste gang du åbner den. Tryk og hold Slet-tasten for at afslutte afspilning uden at gemme den aktuelle position. Filen vil så starte forfra, næste gang du åbner den.

## 7.2 Navigation

Du kan navigere rundt i dokumenter ved hjælp af flere forskellige elementer. Tryk på Pil-op og Pil-ned for at vælge, hvilken enhed du vil flytte efter. Tryk på Venstre- og Højre-pil for at flytte efter den enhed, du har valgt.

Enheder til navigation omfatter begyndelse eller slutning, side, afsnit, sætning, linje, ord, tegn og tegn fonetisk. Hvis du har valgt at afspille en hel mappe eller har valgt flere filer, vil indhold også optræde som en enhed til navigation, og du kan bruge den til at bevæge dig mellem åbne filer. Det er også muligt at bevæge sig efter mærker, hvis der er blevet indstillet mærker.

Under Indstillinger for navigationsenheder i dokumentlæserens menu kan du, ligesom i DAISY-afspilleren og medieafspilleren, indstille, hvilke enheder for bevægelse, der optræder når du bruger Pil-op og Pil-ned Bemærk: Navigationsenheder for bogmærker og overskrifter kan ikke indstilles i denne dialog. De optræder kun, hvis de er til stede i filen.

## 7.3 Gå til bestemte steder

Udover at navigere efter forskellige navigationselementer som beskrevet ovenfor, kan du også flytte til bestemte steder i dit dokument.

1. Tryk på 1 for at gå til begyndelsen af dokumentet.
2. Tryk på 7 for at gå til slutningen af dokumentet.
3. Tryk 3 for at gå til forrige side.
4. Tryk 9 for at gå til næste side.

For at flytte til en bestemt position i filen som en procentdel af den samlede tid skal du trykke på tallet 5 under afspilning. Den aktuelle procentdel bliver annonceret, og du kommer så ind i et redigeringsfelt, hvor du kan indtaste den procentdel, du vil gå til. Brug nummertasterne til at indtaste det antal procent, du vil gå til, og tryk så på OK-tasten. Afspilningen fortsætter fra den procentdel, du angav.

For at gå til en bestemt side skal du trykke på 6 under afspilning. Det aktuelle sidenummer og det samlede antal sider bliver annonceret, og du kommer så ind i et redigeringsfelt, hvor du kan indtaste nummeret på den side, du vil gå til. Brug nummertasterne til at indtaste nummeret på den side, du vil gå til, og tryk så på OK-tasten.

Du kan også aktivere disse funktioner fra menuen i dokumentlæseren ved at åbne menuen med Menu-tasten, finde det ønskede menupunkt og trykke OK.

## 7.4 Søg efter et bestemt ord

Du kan bruge søgefunktionen til at søge efter bestemte ord.

1. Tryk på 8 under afspilning.
2. Skriv den tekst, du vil søge efter, og tryk på OK-knappen.
3. Hvis den tekst, du søger efter, bliver fundet, kommer du hen til den første forekomst i teksten. Hvis teksten ikke bliver fundet, får du en meddelelse om det og kommer tilbage til din forrige position.

\*Når du har udført en søgning, bliver "Søgning" tilføjet som en enhed for bevægelse, som du kan vælge med Pil-op og Pil-ned. Når du står på "Søgning, kan du med Venstre- og Højre-pil gå imellem de forskellige forekomster af din søgetekst i det aktuelle dokument.

Når du vil indtaste tekst i søgefeltet, så brug Firkant-tasten til at skifte nummertasterne mellem symboler, tal, små og store bogstaver. Brug T9-metoden til at indtaste tekst som beskrevet i kapitel 3. Tryk Slet for at slette det forrige tegn. Tryk langt på Slet for at rydde redigeringsfeltet.

## 7.5 Få oplysninger om den aktuelle fil

Du kan få oplysninger om den fil, der aktuelt bliver afspillet, med tasten 0.

1. Titel: Annoncerer titlen på den aktuelle bog.
2. Sideinformation: Viser den nuværende side og det samlede antal sider i bogen.
3. Oplysninger om mærker: Gælder kun, hvis du har sat mærker.
4. Procentdel: Annoncerer den nuværende position i dokumentet som en procentdel.

## 7.6 Mærker.

Det kan være nyttigt at sætte mærker på bestemte steder i et dokument, så du let kan vende tilbage til dem senere. Du kan anbringe op til 999 mærker i hver fil, og du kan ikke bruge det samme nummer flere gange.

### 7.6.1 Indsæt et mærke

Du kan indsætte et mærke på følgende måde:

1. Find det sted, hvor du vil indsætte bogmærket og tryk på Firkant.
2. Du kommer nu ind i mærkestyringsmenuen og står på det første punkt, nemlig "Indsæt mærke".
3. Tryk på OK, og mærket bliver indsat og automatisk nummereret med det næste nummer i sekvensen. Hvis du ikke tidligere har oprettet et mærke, får det nummer 1.

### 7.6.2 Gå til et mærke

Du kan gå til et mærke på to måder: Enten kan du navigere fra mærke til mærke med piletasterne under afspilning, eller du kan vælge nummeret på et mærke, du vil gå til, i mærkemenuen. Hvis du kun har få mærker i en fil, eller hvis du vil flytte til mærkerne efter tur, er det lettest at bruge piletasterne under afspilning. Hvis du på den anden side har mange mærker i en fil og hurtigt vil gå til et bestemt mærke, kan det være mere fordelagtigt at bruge mærkemenuen.

Du kan gå til et mærke med piletasterne under afspilning på følgende måde:

1. Brug Pil-op eller Pil-ned for at vælge Mærke som enhed for flytning.
2. Brug Venstre- og Højre-pil for at flytte mellem de forskellige mærker.

Du kan gå til et mærke ved hjælp af mærkemenuen på følgende måde:

1. Under afspilning, tryk Firkant.
2. Tryk Pil-ned for at komme til "Gå til mærke", og tryk på OK.
3. Du bliver bedt om nummeret på det mærke, du vil gå til. Indtast nummeret ved hjælp af nummertasterne.
4. Tryk på OK, og afspilningen starter så fra mærkets position.

### 7.6.3 Slet et mærke

Du kan slette et mærke på følgende måde:

1. Under afspilning, tryk Firkant.
2. Tryk Pil-ned for at komme til "Slet mærke", og tryk på OK.
3. Du bliver spurgt om nummeret på det mærke, du vil slette. Indtast nummeret på mærket ved hjælp af nummertasterne.
4. Tryk på OK, og mærket bliver slettet.

## 7.7 Indstil lydstyrke og hastighed

Du kan bruge lydstyrkeknapperne til at indstille lydstyrke,, hastighed og tonehøjde for læsestemmen.

Brug Stemmekontrol-knappen til at bestemme, hvilken indstilling lydstyrkeknapperne skal ændre, og brug så Lydstyrke-op-knappen for at skrue op eller Lydstyrke-ned for at skrue ned. Hvis du f.eks. vil justere afspilningshastigheden, skal du trykke en gang på stemmekontrolknappen for at komme til Hastighed. Brug så lydstyrkeknapperne til at skrue op eller ned for afspilningshastigheden.

\*Bemærk: Lydstyrkeknapperne går tilbage til standardindstillingen, som er at kontrollere lydstyrken for læsestemmen, efter 5 sekunders inaktivitet. SensePlayer giver et kort bip for at indikere dette.

## 7.8 Brug stifinderen

Med stifinderen kan du nemt søge efter og afspille dokumenter.

Under afspilning af et dokument kan du åbne stifinderen ved at trykke og holde på 0. Du bliver præsenteret for en liste over mapper på apparatet og undermapper, som indeholder dokumenter. For at gå ud af stifinderen igen skal du trykke på Annuller-knappen. Du kommer så tilbage til det dokument, du var ved at læse.

Stifinderen virker ligesom Filstyring, som er beskrevet i kapitel 4, bortset fra at du kun får vist mapper på apparatet og filer, som kan afspilles i dokumentlæseren. Desuden indeholder den ikke alle muligheder for styring af filer og mapper, såsom kopiering, udpakning o.s.v.

Du kan bruge følgende tastetryk i dokumentlæserens stifinder:

1. Brug Pil-op eller Pil-ned for at flytte gennem en liste over filer eller mapper.
2. Brug Venstre-pil for at flytte et niveau tilbage i mappestrukturen.
3. Brug Højre-pil for at flytte et niveau frem i strukturen af filer og mapper.
4. Brug OK-knappen for at afspille den valgte fil eller mappe.
5. Tryk på Firkant-knappen for at gå til listen over drev.
6. Tryk på 1 for at gå til toppen af listen.
7. Tryk på 7 for at gå til bunden af listen.
8. Tryk på 3 for at gå 25 emner op.
9. Tryk 9 for at gå 25 emner ned.
10. Tryk på 2-tallet for at gå mellem listen over filer og listen over mapper i den aktuelle mappe.

Du kan bruge tallet 0 for at vælge flere emner ad gangen, som beskrevet i kapitel 4 i denne manual. Du kan også bruge tallene 4, 5 og 6 til at få vist navne på filer og mapper ligesom i Filstyring.

## 7.9 Dokumentindstillinger

Du kan ændre på forskellige indstillinger, som har at gøre med læsning af dokumenter.

For at åbne dialogen Indstillinger skal du trykke Stjerne fra afspilning eller vælge Dokumentindstillinger fra menuen.

Med dialogen Stemmeindstillinger kan du indstille hastighed, tonehøjde og lydstyrke for læsestemmen. Denne dialog indeholder de samme indstillingsmuligheder, som er tilgængelige, når du bruger Stemmekontrol-knappen til at gå igennem indstillinger for tale og lyd under afspilning.

i dokumentlæseren kan du også indstille læsestemmen separat fra hovedstemmen, som bruges til menuer. Dette kan være nyttigt, hvis du læser dokumenter på andre sprog, eller hvis du gerne vil have en stemme med en anden personlighed til at læse dit dokument. Du kan vælge mellem alle de stemmer, du har installeret via SensePlayers stemmeinstallation.

Der er også tre yderligere indstillinger for, om læsning af en fil starter automatisk, når du åbner dokumentlæseren, om bogmærker skal markeres med et lydsignal eller en meddelelse, og om tomme linjer skal springes over.

Brug Pil-op og Pil-ned til at flytte imellem indstillingerne. Brug Venstre- og Højre-pil til at justere værdien for hver indstilling. Tryk på OK for at gemme indstillingerne. Tryk Annuller for at gå ud af dialogen uden at gemme indstillingerne.

# 8. FM-radio

Med FM-radioen kan du lytte til stationer på frekvenser fra 87,5 MHz til 108 MHz.

* \* Bemærk: For at høre FM-radioskal du enten tilslutte hovedtelefoner eller et audiokabel som antenne.

## 8.1 Afspilning med radioen

Fra hovedmenuen kan du tænde for FM-radioen ved at bruge Pil-op og Pil-ned til at finde Radio og så trykke på OK. Du kan også trykke på Home-knappen efterfulgt af 5.

Hvis du ikke kan høre nogen radiostationer, så overvej følgende:

1. Du skal sikre dig, at du har tilsluttet hovedtelefoner eller et audiokabel til hovedtelefonstikket i SensePlayer.
2. Det kan være, du står på en frekvens, hvor der ikke er nogen radiostation. Brug Venstre- og Højre-pil for at justere frekvensen, indtil du finder en station.
3. Det kan være, at det sted, hvor du befinder dig, ikke er særlig godt til modtagelse af radio.

For at dæmpe/slukke for radioen skal du trykke hurtigt på OK-knappen. Tryk på den endnu en gang for at tænde for radioen igen. Tryk på Annuller-knappen for at gå ud af FM-radioen og komme tilbage til hovedmenuen.

## 8.2 Navigation i frekvenser.

Brug Venstre- og Højre-pil til at justere frekvensen ned eller op med 0,1 MHz. Som nævnt ovenfor, kan du bruge frekvenser mellem 87,5 MHz og 100,8 MHz.

Hvis du vil lede automatisk efter en station, skal du trykke og holde på Venstre- eller Højre-pil for at skanne automatisk nedad eller opad.

## 8.3 Gå til kanaler.

Det kan være besværligt at skulle lede manuelt gennem alle stationerne, specielt hvis du har bestemte stationer,du gerne vil lytte til. Du kan let gemme en fast kanal ved at trykke langt på et af tallene 1-6, mens du afspiller den radiostation, du vil gemme. Hvis der allerede er blevet gemt en kanal på det nummer, bliver du spurgt, om du vil udskifte den nuværende kanal. Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem ja og nej. Tryk derefter på OK.

Når du har indstillet en kanal ved at holde på et af tallene 1-6, kan du gå til kanalen ved at trykke kort på det tilsvarende tal.

Du kan også vælge at lave en automatisk registrering af alle radiostationer i dit område. For at gøre dette mens FM-radioen er åben skal du trykke på 0. SensePlayer søger efter alle radiostationer i området og gemmer dem automatisk som faste kanaler.

Du kan bruge Pil-op og Pil-ned til at flytte mellem dine faste kanaler. Når du når til den sidste kanal og hopper videre, kommer du tilbage til den første kanal.

For at slette en kanal skal du gå til den og så trykke på Slet-tasten.

Du kan også hurtigt gå til en bestemt frekvens ved at trykke på 8 under afspilning. Du kommer ind i et redigeringsfelt, hvor du kan indtaste den frekvens, du vil gå til og trykke på OK. Når du indtaster en frekvens, kan du trykke langt på 1 for at indtaste et decimalkomma.

## 8.4 Brug den interne højttaler.

Det kan være ubehageligt at lytte til radioen med hovedtelefoner i lang tid ad gangen. Du kan godt lytte til radioen via de interne højttalere, selv om hovedtelefonerne skal være tilsluttet som antenne. Hvis du vil høre radio gennem den indbyggede højttaler, skal du trykke på tallet 9. Radioen vil så spille både gennem hovedtelefonerne og gennem højttalerne. Tryk på 9 igen for at gå tilbage til kun at få lyd i hovedtelefonerne.

## 8.5 Optag fra radioen.

Hvis du vil optage det aktuelle radioprogram, skal du trykke langt på Optag-knappen. Afhængig af, hvordan du har sat indstillingerne for optagelse, får du besked om, at optagelsen er startet, enten med et bip eller med en meddelelse.

Hvis du vil holde pause i optagelsen, så tryk hurtigt på Optag-knappen. Tryk kort på Optag-knappen igen for at fortsætte optagelsen. Tryk på OK-knappen for at afslutte og gemme optagelsen. Du får at vide, at optagelsen er afsluttet på den måde, som du har valgt under indstillinger for optagelse.

Hvis du vil annullere optagelsen, så tryk på Annuller-knappen. Du bliver spurgt, om du vil gemme optagelsen. Tryk på Venstre- eller Højre-pil for at vælge Ja eller Nej, og tryk så på OK-tasten for at bekræfte dit valg.

Optagelserne bliver gemt i mappen "Music/Radio" på apparatets flash-drev. De bliver navngivet med frekvensen og dato og tid.

Du kan justere indstillinger for optagelse af FM-radioen på følgende måde:

1. Tryk på Menu-tasten for at åbne menuen for FM-radioen.
2. Tryk Pil-op og Pil-ned for at komme til Indstillinger for optagelse, og tryk OK.
3. Indstillinger for optagelse fra radioen bliver åbnet. Brug Pil-op og Pil-ned for at flytte mellem de forskellige indstillinger, og brug Venstre-pil og Højre-pil for at justere en indstilling.

Indstillinger for optagelse fra radioen indeholder følgende punkter:

1. Optagelsesformat: Vælg mellem WAV og MP3.
2. Sampling-hastighed: Brug Venstre- og Højre-pil for at indstille sampling-hastigheden i trin fra 16.000 Hz til 48.000 Hz.
3. Bithastighed: Du kan vælge bithastigheder i trin fra 128 KBPS til 320 KBPS. \*Optræder kun, når du bruger MP3-formatet.
4. Signal ved optagelse: Vælg mellem meddelelse, bip eller ingen.
5. Mappe til optagelser: Vælg, om du vil gemme optagelser på flashdrevet, på et tilsluttet sd-kort eller en USB-pind.

Tryk på OK for at gemme indstillingerne. Tryk på Annuller for at gå ud af Indstillinger for optagelse uden at gemme ændringer.

# 9. TEKSTGENKENDELSE (OCR)

OCR står for "Optical Character Recognition" det vil sige genkendelse af tekst og bogstaver i et billede. SensePlayer gør dette ved at tage et billede af en side med tekst med sit indbyggede 13 mega-pixel kamera og og behandle billedet med det medfølgende OCR-program.

## 9.1 Åbn og luk tekstgenkendelse.

Du kan åbne OCR-programmet ved at trykke tallet 6 i hovedmenuen eller pile ned til OCR og trykke OK. Du kommer ind i OCR-vinduet og står på det første punkt, "Tag billede". Du kan bruge Pil-op og Pil-ned til at navigere mellem mulighederne i OCR-vinduet.

OCR-vinduet indeholder følgende:

1. Tag et billede: Tryk på OK-knappen for at tage et billede, og teksten bliver så automatisk genkendt og læst op.
2. Lys til/fra: En knap som annoncerer, hvad der sker, når du trykker på OK-tasten. Hvis lyset er slået til, vil denne knap slå det fra. Hvis det er slået fra, vil knappen slå lyset til.
3. Hvis du vil lukke OCR-programmet, så tryk på Annuller-knappen, og du kommer tilbage til hovedmenuen.

Du kan finde flere muligheder i OCR-menuen, som indeholder følgende:

1. OCR-filer: Åbner en liste med tekster fra billeder, du tidligere har behandlet.
2. billedfiler: Åbn et billede, du tidligere har taget, og lav tekstgenkendelse på det igen.
3. Scan ekstern fil: Lader dig åbne og tekstgenkende andre billedfiler, som ikke er scannet med SensePlayer, herunder billedbaserede PDF-filer.
4. Scanningsindstillinger: Her kan du bestemme, hvordan billeder bliver behandlet, og filer bliver gemt.
5. Slet alle billedfiler: Sletter alle billedfiler, som er scannet ind på apparatet.
6. Slet alle tekstfiler: Sletter alle genkendte tekstfiler fra apparatet.

## 9.2 Tag et billede.

Du kan tage et billede med OCR-kameraet på to måder, enten ved fysisk at holde SensePlayer i den bedste position til at tage et billede eller ved at bruge OCR-stativet, der fås som tilbehør.

Tag et billede uden OCR-stativet:

1. Anbring dine albuer på hver side af det trykte materiale.
2. Hold SensePlayer vandret i dine hænder, så den skaber en bro mellem dine arme. For at opnå de bedste resultater, skal du holde SensePlayer på tværs, hvis teksten er "liggende". Hvis teksten er "stående", skal du også holde SensePlayer på langs.
3. Tryk på OK for at tage billedet.
4. SensePlayer autofokuserer, tager billedet og begynder automatisk at analysere teksten. Mens behandlingen foregår, hører du nogle lydsignaler, og når analysen er færdig, begynder SensePlayer automatisk at læse teksten højt.

\* Bemærk: For at tage et nogenlunde billede af et normalt stykke papir skal kameraet holdes midt på siden i en højde af ca. 25-30 cm. Hold det lavere, hvis siden er mindre. Vær opmærksom på, hvordan kameraet er placeret i forhold til teksten. F.eks., hvis retningen af papiret er liggende, skal du holde apparatet lidt forskudt i forhold til midten, da kameraet vil være placeret mod venstre eller mod højre, alt efter hvordan du vender apparatet.

Brug af OCR-stativet:

1. Placer stativet, så den lodrette plade vender bagud.
2. Anbring SensePlayer i holderen på toppen af stativet, så kameraet er ud for det lille hul i bunden.
3. Anbring det trykte materiale, med stående sideretning, så nederste kant ligger op mod indersiden af den lodrette plade i OCR-stativet.
4. Tryk på OK for at tage billedet.

## 9.3 Fokus-instruktioner

SensePlayer rummer adskillige muligheder, som kan hjælpe dig med at scanne nøjagtigt, specielt når du ikke bruger OCR-stativet. Disse indstillinger findes i Indstillinger-dialogen i OCR-menuen. Når du har åbnet OCR-programmet, så brug Pil-op og Pil-ned til at finde punktet Scanningsindstillinger, og tryk OK. Brug Pil-op og Pil-ned for at flytte mellem de forskellige indstillinger, og brug Venstre-pil og Højre-pil for at justere en indstilling.

De fleste af indstillingerne i denne dialog vil blive behandlet i afsnit 9.7. Her vil vi imidlertid behandle de forskellige muligheder for at bestemme kameraets placering i forhold til teksten.

1. "Forhåndsvis område" (giver instruktioner om, hvordan du bedst fokuserer kameraet.) Når denne indstilling er slået til, vil du modtage instruktioner, når du holder SensePlayer over teksten, som f.eks. "flyt opad og til højre" eller "flyt nedad" sov., når du holder SensePlayer oven over teksten.
2. "Billedområde" (bruges, når kontrasten mellem tekst og baggrund er dårlig, eller når du scanner materiale som f.eks. brochurer, hvor tekst og billeder er blandet, og der ikke er standard-linjer eller kolonner. Når du scanner fast tekst, f.eks. en bog, vil du sandsynligvis få de bedste resultater ved at slå denne indstilling fra.
3. "Meddelelse om tekstfokus" (Bestemmer, hvordan du bliver gjort opmærksom på, at teksten er i fokus: Meddelelse, lydsignal eller alle.

Når du har valgt dine indstillinger, så tryk OK for at gemme dem. Tryk på Annuller-knappen for at vende tilbage til OCR-menuen uden at gemme dine indstillinger.

## 9.4 Fortløbende scanning

Du kan tage mange billeder efter hinanden og gemme dem i en enkelt fil. Dette kan være praktisk, hvis du scanner en bog eller et dokument med flere sider, og du gerne vil scanne siderne hurtigt efter hinanden og gemme dem i en enkelt fil.

Du skal først slå "Fortløbende scanning" til i indstillinger-dialogen under OCR-menuen. Som udgangspunkt er den slået fra. Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem Fra, Manuel og tidsintervaller fra 5 til 9 sekunder.

Når denne indstilling er slået fra, bliver billeder scannet, genkendt og gemt hver for sig. Hvis du sætter den til "Manuel", kan du trykke på knappen fortsat scanning. Det første billede bliver så taget, og du kan trykke på tallet 1 for at tage hvert af de efterfølgende billeder. Billederne bliver gemt i en fortløbende fil, indtil du trykker OK igen for at analysere og gemme. Hvis du sætter fortsat scanning til et af tidsintervallerne, vil SensePlayer automatisk tage et billede for hvert tidsinterval og gemme billederne, indtil du trykker på OK-knappen. Derefter starter tekstgenkendelsen.

Når du har valgt din foretrukne indstilling for fortløbende scanning, så pil ned til Gemmemetode, og vælg formatet for det filnavn, som OCR-scanninger bliver gemt under. Med "Dato" bliver filerne gemt med navn efter den dato og tid, hvor filen er oprettet. Med "Speciel" kan du selv vælge et filnavn, som scanningen bliver gemt under. Det kan være praktisk, hvis du skal scanne mange filer til et enkelt projekt. Hvis du vælger Speciel, så tryk Pil-ned endnu en gang for at indtaste det ønskede filnavn i det redigeringsfelt, der er kommet frem.

Tryk på OK for at gemme indstillingerne og komme tilbage til OCR-menuen. Hvis du har valgt at slå fortløbende scanning til, vil punktet "Tag billede" nu hedde "Tag et billede hvert x sekund". Tryk OK for at begynde at tage billeder.

## 9.5 Læs resultatet.

Du kan læse resultatet af tekstgenkendelsen på flere måder.

Som beskrevet ovenfor, læser SensePlayer automatisk teksten højt, når den er blevet genkendt.

Du kan også komme til teksterne ved hjælp af punktet OCR-filer i OCR-menuen. Du får nu en liste over filer med genkendte tekster sorteret efter, hvornår de er oprettet. Tryk OK på den, du vil læse.

Mens du lytter til en scannet fil, kan du også komme til listen over filer med genkendte tekster ved at trykke langt på 0. Filerne bliver vist i faldende rækkefølge. Brug Pil-op og Pil-ned for at komme rundt i listen, og tryk OK på den fil, du vil afspille.

Mens du læser en genkendt fil, kan du trykke på OK for at stoppe og starte oplæsningen. Du kan navigere rundt i filen på samme måde, som når du bruger dokumentlæseren. Faktisk bruger du dokumentlæseren til at læse de genkendte tekstfiler.

Mens du læser en fil, kan du trykke på Annuller for at vende tilbage til hovedvinduet i OCR-programmet.

## 9.6 Importer Billedfiler.

Du kan åbne billedfiler, som du tidligere har oprettet med SensePlayer, eller du kan åbne billedfiler fra en anden kilde og lave tekstgenkendelse på dem.

Hvis du vil genkende et billede igen, som du tidligere har scannet, Så vælg billedfiler fra menuen. Du kommer så ind i en liste over billedfiler, sorteret efter det tidspunkt, hvor de blev scannet. Tryk OK for at genkende filen i fokus igen, eller brug de normale filkommandoer til at vælge flere filer, og tryk så OK for at genkende dem på en gang.

Som tidligere nævnt, kan du med SensePlayer åbne billedfiler fra andre kilder og genkende den tekst, der måtte være i billederne. SensePlayer kan i øjeblikket genkende tekst i JPG-filer og billedbaserede PDF-filer. for at genkende en ekstern fil skal du vælge "Scan ekstern fil" i menuen og så vælge den eller de filer, du vil genkende.

## 9.7 Andre OCR-indstillinger

### 9.7.1 Flash Til/fra.

Det kan være nødvendigt at slå flashen til eller fra afhængig af belysningen. Hvis tekstgenkendelsen virker dårlig, og der er meget lys i omgivelserne, så prøv at slå lyset i apparatet fra for at få en mere passende belysning og en bedre tekstgenkendelse.

Du kan slå lyset til og fra i OCR-hovedvinduet, som tidligere beskrevet, eller du kan ændre indstillingen i OCR-menuen.

### 9.2.7 Filhåndtering

Brug disse indstillinger til at bestemme, hvad der skal ske, når filer bliver genkendt.

1. Gå ind i OCR-menuen.
2. Tryk Pil-op for at komme til Indstillinger, og tryk OK.
3. Brug Pil-ned til at finde indstillinger for lagring af billedfiler og for tekstfiler.
4. Brug Venstre eller Højre-pil for at vælge om du vil gemme eller slette billeder, når de bliver taget og tekstgenkendt, og tryk så OK.

### 9.7.3 Indstil OCR-sprog

Du kan vælge mellem adskillige sprog, som er understøttet til tekstgenkendelse.

\*Bemærk: Det kan være praktisk at hente og skifte til en talesyntese, som passer til det sprog, du bruger, inden du forsøger at læse en tekst på et andet sprog end systemsproget. Hvis du bruger en anden talesyntese, ændrer det ikke på sproget i dialoger, menuer og meddelelser, men det kan være meget lettere at forstå den tekst, du læser. Du kan skifte tilbage til den oprindelige stemme i dialogen Stemmeindstillinger i Indstillinger-menuen.

For at ændre OCR-sproget skal du åbne dialogen OCR-indstillinger i OCR-menuen. Pil ned til OCR-sprog, og brug Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem de forskellige sprogmuligheder. Tryk på OK for at gemme ændringen.

### 9.7.4 Slet opsamlede filer

Du kan bruge mulighederne "Slet alle billedfiler" eller "Slet alle tekstfiler" til at fjerne den ene eller begge typer filer, som OCR-programmet bruger.

1. Gå ind i OCR-menuen.
2. Brug Pil-op og Pil-ned til at navigere til "Slet alle billedfiler" eller "Slet alle tekstfiler" og tryk så OK.
3. Når du bliver spurgt, om du vil slette filerne, så tryk på OK for at slette filerne, eller tryk på Annuller for at afbryde sletningen.

* \*Bemærk: Dette sletter alle de filer, som OCR-programmet har oprettet. Du kan bruge Filstyring til at slette enkelte filer eller grupper af filer fra mappen Flashdisk/OCR.

## 9.8 Samling af OCR-stativet (tilbehør)

HIMS tilbyder som tilbehør et OCR-stativ, som er fremstillet specielt til din SensePlayer. Det kan fås der, hvor du købte din SensePlayer. Stativet er designet med en bakke, som holder apparatet i den rigtige højde og position til at scanne en fuld side med tekst.

OCR-stativet bliver leveret adskilt i flere dele for at gøre forsendelsen mere håndterlig. Du skal således samle det, før du kan bruge det. Pakken skal indeholde tre metalstykker af forskellig form og størrelse. Sådan samler du OCR-stativet:

* + 1. Find den lange flade plade med en kant på midten, som peger opad. Læg den på en bordplade foran dig.
    2. Finde den anden lange smalle plade med en lille skrue i hver ende. Skru de to møtrikker af den smalle plade.
    3. Placer den smalle plade oprejst langs indersiden af kanten på den flade plade, så den forhøjning, der løber ned langs midten af pladen, vender indad.
    4. Den lille skrue nederst på den smalle plade skal passe ind i et tilsvarende hul midt på den opretstående kant på den flade plade.
    5. Når de er placeret rigtigt, så sæt en af møtrikkerne på den lille skrue, som stikker gennem hullet, og stram den.
    6. Find den lille rektangulære bakke med en lodret kant stikkende ned fra bunden.
    7. Anbring kanten over den øverste ende af den lodrette plade, så pladen sidder på indersiden af kanten.
    8. Skruen nær ved toppen af den smalle plade skal passe sammen med hullet midt på kanten af bakken.
    9. Når skruen stikker igennem hullet, så placer møtrikken på enden af skruen og stram den.

# 10. Internetradio

Web-radio er radiostationer, der sender på nettet i modsætning til FM-radio. Web-streaming er den metode, som SensePlayer bruger, så du kan lytte til disse udsendelser. For at du kan bruge web-radio, skal SensePlayer være forbundet til et trådløst netværk.

## 10.1 Start og stop netradioen.

For at starte web-radioen skal du fra hovedmenuen bruge Pil-op og Pil-ned for at komme til Web-radio og trykke OK. Du kan også trykke 7 for hurtigt at starte netradioen fra hovedmenuen.

Når Web-radioen bliver startet, søger SensePlayer efter afspilningslister med adresser på web-radiostationer og laver en liste over kanaler.

For at gøre det nemt og behageligt for dig bliver SensePlayer leveret med flere webradiokanaler installeret, så du kan komme i gang og få et indtryk af de forskellige typer indhold, der findes. Du kan dog tilføje dine egne yndlingskanaler eller slette dem, der allerede ligger på apparatet.

Når listen over kanaler er blevet oprettet, kommer du til at stå på den kanal, du sidst lyttede til. Hvis du ikke tidligere har lyttet til web-radio, står du på den første kanal i listen. Brug Pil-op og Pil-ned for at komme rundt mellem kanalerne, og tryk OK på den kanal, du vil lytte til.

Under afspilningen kan du trykke på Annuller-knappen for at komme tilbage til listen over kanaler. Tryk på Annuller i listen over kanaler for at lukke web-radioen og komme tilbage til hovedmenuen.

Hvis web-radioen ikke kan spille, så kontroller venligst følgende:

1. Kontroller, at du har forbindelse til internettet.
2. Sørg for, at mappen "webradio" på SensePlayer indeholder gyldige adresser på web-radiostationer. SensePlayer kan importer afspilningslister til Webradio af typerne m3u og PLS.
3. Adressen er muligvis ikke længere korrekt, eller der kan være midlertidige problemer med serveren. Desværre ændrer web-radiokanaler tit deres adresser. Det kan derfor ofte være nødvendigt at kontrollere og ændre den adresse, du bruger for at forbinde med en netradiokanal. Måske kan du få en opdateret adresse ved at opdatere søgedatabaserne, som beskrevet senere.

## 10.2 Flyt mellem kanaler.

Under afspilningen kan du bruge Venstre- og Højre-pil til at flytte mellem kanalerne. Når du trykker på piletasterne, stopper SensePlayer med at spille den aktuelle kanal og begynder i stedet at afspille den kanal, du lige er gået til. Med andre ord: Når du navigerer på denne måde, svarer det til, at du vælger programmer, mens du lytter til en FM-radio. Som forklaret ovenfor kan du også trykke på Annuller, gå rundt i listen over kanaler med Pil-op og Pil-ned og trykke OK på den kanal, du vil høre. Det kan være en god ide at bruge denne anden metode, hvis du vil bevæge dig hurtigt forbi en masse stationer.

I listen over kanaler kan du også bruge tallene 1 og 7 til at gå til toppen eller bunden af listen.

Hvis du vil slette en kanal fra kanallisten, skal du trykke på Slet-tasten. Apparatet spørger, om du vil slette. Tryk på OK for at slette den aktuelle kanal. SensePlayer sletter, og du kommer så tilbage til listen over kanaler eller afspilning.

Da web-radio er noget, der foregår her og nu, kan du ikke navigere frem og tilbage i spor eller andre navigationselementer, som hvis du afspillede en lydfil, som du har gemt. De navigationsenheder, du kan bruge under afspilning af web-radio, er 1 kanal, 5 kanaler og første eller sidste kanal. Brug Pil-op og Pil-ned for at vælge navigationsenhed, og brug Venstre- og Højre-pil for at navigere med den enhed, du har valgt. Under afspilning kan du også bruge tallene 1 og 7 til at gå til den første eller sidste kanal eller 3 og 9 til at gå fem kanaler tilbage eller frem.

Brug OK-tasten til at tænde og slukke for den webradiokanal, du lytter til.

## 10.3 Søgning efter web-radiokanaler

Du kan søge efter kanaler i to databaser over webradiokanaler ved at vælge dem i menuen eller ved at trykke 8 eller 0 i listen over kanaler. Før du kan søge i disse databaser, skal du imidlertid først hente dem ned på apparatet. Hvis du vil hente den nyeste database, så åbn menuen ved at trykke på Menu-knappen. Pil ned til opdatering af kanaldatabase og tryk på OK. Når databaserne er blevet opdateret, kommer du tilbage til listen over kanaler. Hvis du vil søge i en af databaserne, så åbn menuen og tryk OK på den, du vil bruge. Som tidligere nævnt, kan du også trykke på tallene 8 og 0 i listen over kanaler.

SensePlayer er udstyret med to databaser over webradiokanaler, som du kan søge i. Radio Browser-databasen, som du kommer til ved at trykke 8 er en OpenSource database, som bliver brugt i mange Webradio-apps på Android. Brugere kan nemt tilføje kanaler til databasen på Radio Browsers webside. Fordi det er så let for alle at tilføje stationer, anbefaler vi, at du ofte opdaterer den på SensePlayer. En gang imellem kan du finde flere udgaver af samme kanal på denne database, da samme kanal nogle gange bliver tilføjet med forskellige links. Den indeholder dog et bredt udvalg af muligheder fra hele verden.

Databasen RadioSure, som du kommer til ved at trykke 0, har færre tilbud, men giver dig mulighed for at søge efter genrer, hvilket kan hjælpe, når du prøver at indsnævre din søgning. Selv om Radio Browser har et bredere udvalg, kan du en gang imellem finde stationer på RadioSure, som Radio Browser ikke tilbyder.

Når du trykker OK på en af disse databaser, har du to måder at søge på: Efter kategorier eller efter et søgeord, som du indtaster. Brug Venstre- og Højre-pil til at flytte mellem mulighederne.

1. Søgning efter ord

Hvis du vil søge efter et bestemt ord, skal du trykke på Venstre- eller Højre-pil for at komme til "Søgning efter ord", og tryk så på Pil-ned for at komme til edit-feltet, hvor du kan indtaste søgeord. Indtast din søgetekst med enten T9-metoden eller valg af tegn som beskrevet i afsnit 3.8.3.

Tryk på Pil-ned for starte søgningen og få vist resultatet for den søgetekst, du har indtastet.

1. Søgning efter kategori

Hvis du vil søge i databasen over radiokanaler efter kategori, så tryk på Venstre- eller Højre-pil for at finde kategorisøgning. Tryk på Pil-ned for at få en liste over lande med radiostationer.

Brug Venstre- og Højre-pil for at flytte mellem landene. Tryk på Pil-ned for at få en liste over sprog for radiostationer i et givet land. Brug Venstre- og Højre-pil til at flytte mellem sprogene. Tryk på Pil-ned igen for at få en liste over genrer på det sprog, du har valgt. \*Genrer er kun tilgængelige, når du søger i RadioSure. Med Radio Browser kan du kun vælge land og sprog.

Igen, tryk på Pil-ned for at få en liste over resultater. Du kan bruge Pil-op for at komme tilbage til genre, sprog eller land og bruge Venstre- og Højre-pil til at vælge en anden kategori.

I den liste over radiostationer, du har fået frem efter dine valg, kan du trykke Venstre- og Højre-pil for at flytte imellem stationerne. Hvis du vil tilføje et emne til din liste over kanaler, så tryk på OK for at tilføje den aktuelle kanal, eller 0 for at vælge de enkelte kanaler. SensePlayer siger så »valgt" før stationens navn.

Du kan vælge mange kanaler i listen over resultater. Når du har valgt alle de kanaler, du vil tilføje, så tryk på OK for at tilføje alle de valgte kanaler.

Tryk på Annuller for at afbryde søgningen. Du kommer tilbage til din liste over kanaler, og de stationer, du har valgt, er blevet tilføjet.

## 10.4 Organisering af listen over kanaler

Efterhånden som du søger efter og tilføjer kanaler, kan det være, du ønsker at sortere dem i grupper af kanaler, der ligner hinanden, så de er lettere at finde. Du kan flytte kanaler til forskellige steder i din kanalliste for at opnå dette.

Hvis du vil flytte den aktuelle kanal, så tryk på 2. Du bliver bedt om at bruge piletasterne til at gå til kanalen under den position, du vil flytte din kanal til og så trykke 2 igen. Gør, som du bliver bedt om, og din kanal bliver flyttet til den nye placering.

## 10.5 Optag kanaler fra web-radioen

Du kan lave MP3-optagelser i høj kvalitet af den web-radiokanal, du lytter til, ved at trykke kort på Optag-knappen under afspilningen. Tryk kort på Optag-knappen igen for at stoppe optagelsen. Optagelserne bliver gemt i flashdisk/Web Radio/Record.

\*Bemærk: Du må kun optage fra web-radioen til personlig og ikke-kommerciel brug. HIMS hverken understøtter eller tillader brugen af denne funktion med det formål at genudsende eller videredistribuere det optagne indhold.

# 11. Podcasts

Podcasts er lydfiler, som bliver udsendt af organisationer eller andre mennesker ved hjælp af en metode, der kaldes RSS. Der findes podcasts om ethvert emne, herunder nyheder, politik musik, bøger, teknologi, madlavning og et uendeligt antal personlige podcasts om alle mulige private interesser. Alle og enhver med den rette viden og det rette udstyr kan lave en podcast, så udvalget er stort set ubegrænset.

RSS står for "Really Simple Syndication". Med denne metode kan man modtage opdateret indhold fra webbet ved hjælp af såkaldte feeds, som man kan abonnere på med et program, som hedder en RSS-læser eller en podcatcher. Dette program kan hente materialet, efterhånden som det bliver opdateret. Som bruger kan man så se de enkelte podcast-filer og hente dem, hvis man vil lytte til dem. Podcast-funktionen på SensePlayer er sådan en podcatcher.

## 11.1 Start og stop podcasts.

For at starte podcast-funktionen skal du fra hovedmenuen bruge Pil-op og Pil-ned for at finde "Podcast" og trykke OK. Du kan også trykke på Home-knappen efterfulgt af tallet 8. SensePlayer opretter feeds fra xml-adresser, som er indsat i mappen Podcasts.

Hvis du ikke har forbindelse til internettet, bliver du spurgt- om du vil opsætte trådløst netværk. Tryk på OK for at åbne netværksopsætning, eller tryk Annuller for at åbne podcast-funktionen uden at oprette forbindelse til internettet.

For at du med det samme kan udforske, hvad podcasts er for noget, kommer SensePlayer med nogle podcasts installeret fra starten. Du kan dog selv tilføje dine yndlings-feeds, eller du kan slette dem, der ikke lige tiltaler dig.

Når SensePlayer er færdig med at oprette listen over podcast feeds, kommer du ind i listen. Når du vil lukke podcast-funktionen, skal du trykke på Annuller-knappen, og du kommer så tilbage til hovedmenuen.

## 11.2 Abonnere på podcasts.

Til dem, som ønsker at importere podcasts fra andre programmer: Oplysninger om podcast-feed-adresser skal gemmes i mappen Podcasts på flashdrevet. Du kan indsætte podcast-adresserne i XML direkte, eller du kan kopiere en OPML-fil fra et andet podcast-program. Dine podcasts bliver så importeret, næste gang du åbner podcast-funktionen på SensePlayer.

Hvis du indsætter adresser på podcast-feeds direkte, skal hver adresse stå på en linje for sig selv i en fil med navnet podcast.url. Ellers kan SensePlayer ikke genkende dem. Du kan oprette denne fil med notesblokken på din PC og indsætte adresserne i filen, en adresse på hver linje. Hvis du vil importere podcast.url eller en OPML-fil, så kopier filen til mappen podcast på flash-drevet på SensePlayer, og åbn så podcast-programmet. Dine podcasts vil så blive importeret automatisk. Første gang du åbner podcast-funktionen, efter du har indsat en OPML-fil, vil det tage længere tid at oprette listen over feeds.

Du kan også søge efter og abonnere på podcasts direkte fra SensePlayer.

Hvis du vil finde podcasts og abonnere på dem direkte fra SensePlayer, så tryk på tallet 8, når podcast-programmet er åbnet.

Du kommer ind i en comboboks, hvor du kan vælge at søge i en af tre podcast-databaser. Brug Venstre- og højre-pil til at vælge imellem databaserne, og tryk Pil-ned for yderligere at specificere dine søgeparametre.

Hvis du vælger iTunes-databasen og så trykker Pil-ned, kommer du ind i endnu en comboboks, hvor du kan vælge mellem kategoritilstand og indtastning af søgeord. Brug Venstre- og Højre-pil for at vælge tilstand, og tryk så på Pil-ned. Hvis du vælger at søge i Digitalpodcasts eller GPodder, kan du kun bruge muligheden for at indtaste søgeord.

Hvis du har valgt indtastning af søgetekst, så indtast dit søgeord, og tryk på Pil-ned igen for at udføre søgningen. Hvis du har valgt kategoritilstand, så brug Venstre- og Højre-pil til at vælge kategori, og tryk Pil-ned for at starte søgningen.

Når søgningen er færdig kommer du ind i en liste over resultater. Brug Venstre- og Højre-pil til at navigere i de podcasts, som blev fundet ved din søgning. Tryk på OK for at tilføje det aktuelle feed til din feed-liste. Hvis du vil vælge mange emner i listen, så tryk på tallet 0 på hvert af de emner, du vil vælge, og tryk så på OK for at tilføje alle emnerne til din liste over feeds.

## 11.3 Find rundt i feeds og podcasts.

I listen over podcasts kan du bruge Pil-op og Pil-ned for at komme rundt i listen over feeds. Hvis du vil se indholdet af et enkelt feed, så tryk på Højre-pil.

Tryk på OK-knappen på et feed for at opdatere det. Hvis du har forbindelse til internettet, bliver feedet opdateret. Lydsignaler fortæller dig, at opdateringen er i gang. Når opdateringen er færdig, kommer du til en liste over de podcast-episoder, som hører til feedet.

Brug Pil-op og Pil-ned for at navigere i listen over episoder. Mens du navigerer, får du såvel titlen på et podcast som dets status (ikke hentet, ikke afspillet, delvist afspillet eller afspillet).

Du kan få en beskrivelse af den aktuelle episode ved at trykke på Stjerne. Brug de normale navigationskommandoer til at læse beskrivelsen, og tryk Annuller for at komme tilbage til listen over episoder.

Hvis podcastet ikke er blevet hentet, så tryk på OK-knappen for at begynde at hente det. (Du skal have en aktiv internetforbindelse for at kunne hente podcasts). Mens podcastet bliver hentet, hører du et lydsignal og for at vide, hvor langt hentningen er nået i procent. Når hentningen er færdig, begynder apparatet at afspille podcast-episoden i medieafspilleren.

Hvis Podcastet er blevet hentet, og du trykker OK på det, vil det blive afspillet i en neddroslet version af medieafspilleren. Hvis du allerede har lyttet til en del af podcastet, vil afspilningen fortsætte fra der, hvor du nåede til.

Eftersom du kun afspiller et enkelt spor, kan du under afspilning af en podcast-episode kun bruge navigationselementer, som har at gøre med tidshop, dvs. fra 5 sekunder til 1 time. Under Indstillinger for navigationsenheder i menuen kan du, ligesom i andre afspilningsfunktioner på SensePlayer, indstille, hvilke enheder for bevægelse, der optræder når du bruger Pil-op og Pil-ned Du kan også holde Venstre- eller Højre-pil nede for at flytte flere tidshop ad gangen, ligesom du kan i medieafspilleren.

Hvis der forekommer kapitler i et podcast, kan du finde "Kapitel" som en enhed for bevægelse, som du kan vælge med Pil-op og Pil-ned. Du kan også trykke langt på tallet 2 for at åbne en liste over kapitler i podcastet. Brug Pil-op og Pil-ned til at bevæge dig mellem kapitlerne, og tryk på OK for at begynde afspilningen fra det kapitel, du har valgt.

Mens du afspiller et podcast, kan du trykke på OK for at stoppe eller genoptage afspilningen. Tryk på Annuller for at afslutte afspilningen og komme tilbage til listen over episoder.

Under Indstillinger i menuen for Podcasts kan du vælge, hvad der skal ske, når podcasts bliver hentet, og hvor de bliver gemt. Hvis du vælger "Hent kun", vil afspilningen ikke starte automatisk, når et podcast er blevet hentet. Dette kan være nyttigt, hvis du ønsker at hente flere episoder på en gang, for når du vælger denne mulighed, kan du markere hver enkelt episode med 0 og så hente dem alle på en gang. Du kan også vælge at hente og så afspille i medieafspilleren, hvis du foretrækker at bruge den fulde medieafspiller frem for den neddroslede podcastafspiller.

Endelig kan du bruge indstillingen "Direkte stream", hvis du vil streame podcastet direkte fra internettet uden at downloade det. Når du bruger denne indstilling, har du kun en enkelt enhed for bevægelse, nemlig 30 sekunder. Det skyldes, at SensePlayer ikke kan evaluere eller bruge andre enheder for bevægelse, når filen ikke ligger lokalt på enheden.

Brug Pil-ned til at komme fra indstillingen for download til indstillingen for placering. Du kan så bruge Venstre-pil og Højre-pil til at vælge mellem flash-drevet og andre drev, som er sluttet til SensePlayer. På den måde kan du bestemme, hvor hentede podcasts skal anbringes.

## 11.4 Organisering og sletning af feeds

Efterhånden som du søger efter og tilføjer podcast-feeds, kan det være, du ønsker at sortere dem i grupper af feeds, der ligner hinanden, så de er lettere at finde. Du kan flytte feeds til forskellige steder i din feed-liste for at opnå dette.

Hvis du vil flytte det aktuelle feed, så tryk på 2. Du bliver bedt om at bruge piletasterne til at gå til feedet under det position, du vil flytte dit feed til og så trykke 2 igen. Gør, som du bliver bedt om, og dit feed bliver flyttet til den nye placering.

Du kan slette et podcast feed eller et enkelt podcast ved at finde det og trykke på Slet-tasten. Du bliver spurgt, om du er sikker på, at du vil slette emnet. Tryk OK for at slette, eller tryk Annuller for at annullere sletningen.

# 12. Biblioteksmenuen

Med Biblioteksmenuen kan du hente DAISY-bøger direkte, hvis du er låner på et bibliotek, som bruger online-DAISY-protokollen eller andre online-grænseflader. Hvorvidt denne menu er til stede på dit apparat, og hvad den indeholder, afhænger af det land, du befinder dig i, og hvilke biblioteker der er til rådighed. Vi vil fortsætte med at tilføje nye bibliotekstjenester, efterhånden som vi bliver opmærksomme på deres eksistens.

Menuen Bibliotekstjenester indeholder også et Wiki-søgningsprogram, som du kan bruge til at søge både på Wikipedia og Wiktionary. Der findes desuden et valgfrit program, hvor du kan hente Sense Bible-programmet og andre regionale tilbud.

## 12.1 Log På.

Alle programmer til søgning og download i menuen Bibliotekstjenester åbner i en log-on-dialog. Du kan logge ind på din konto på dit bibliotek på følgende måde:

1. Fra hovedmenuen skal du bruge Pil-op og Pil-ned til at komme til Bibliotek, og tryk så OK.
2. Brug Pil-op og Pil-ned til at vælge dit bibliotek, og tryk OK.
3. Du kommer ind i en dialog, hvor du kan logge på. Hvis du bruger online DAISY, og der er flere servere tilgængelige i dit område, kommer du ind i en comboboks, hvor du kan vælge server. Brug Venstre- og Højre-pil til at navigere imellem de servere, der er til rådighed. Når du har valgt en server, så tryk Pil-ned for at udfylde dine log-in-oplysninger.
4. Du kommer ind i redigeringsfeltet Brugernavn. Brug Pil-op og Pil-ned for at flytte mellem felterne i dialogen. Brug din valgte inputmetode til at indtaste tekst. Brug Firkant til at skifte mellem store bogstaver, små bogstaver, tal og symboler.
5. Når du har indtastet dit brugernavn og adgangskode som beskrevet ovenfor, så tryk Pil-ned for at gå igennem de andre felter.
6. Vælg, om du vil gemme både dit brugernavn og din adgangskode. Brug Venstre- og Højre-pil for at vælge mellem Ja eller Nej.
7. Afhængig af dit bibliotek, kan der være andre indstillinger, du skal tage stilling til med Venstre- og Højre-pil.
8. Tryk Pil-ned for at komme til "log ind", og tryk OK for at logge ind.

\*Bemærk: i de lande, hvor BookShare er understøttet, virker det oprindelige BookShare-program som beskrevet ovenfor. Imidlertid, hvis du har installeret Chrome-browseren via App-installation, beskrevet i kapitlet om tredjeparts-apps, vil dette program automatisk ændres til at bruge det nyere BookShare-program v2.0, som kræver oAuth log-in og derfor kræver Chrome-browseren for at fuldføre denne proces.

## 12.2 Find rundt i indhold.

Når du har logget ind på din konto, kan du søge efter materiale i forskellige kategorier. Hvilke kategorier, der er tilgængelige, afhænger af, hvilket bibliotek du kigger på. Uanset hvilket bibliotek du bruger, kommer du ind i listen over kategorier, når du har logget ind, og du kan flytte mellem kategorierne med Venstre- og højre-pil.

Når du har valgt en kategori med Venstre- eller Højre-pil, så tryk på Pil-ned for at komme til underkategorier, hvis der er nogen, eller til listen over bøger i den valgte kategori. Med Pil-ned kommer du altid til et mere specifikt område, hvorimod du med Pil-op kommer til et mere generelt område. Brug Venstre- og Højre-pil til at navigere mellem emnerne i underkategorien eller listen over bøger.

Hvis din bogliste indeholder mere end 50 emner, så tryk 8 for at indlæse den næste side med resultater.

## 12.3 Hent og afspil Indhold.

For at hente en bog skal du trykke OK på den. Du kan høre for hentningen, mens bogen bliver hentet. Når bogen er hentet, kommer du tilbage til listen over bøger.

For at få detaljerede oplysninger om den aktuelle bog skal du trykke på 0. Listen med oplysninger om bogen giver dig forskellig information, såsom titel, udgiver, forfatter, udgivelsesdato, beskrivelse og størrelse. Du kan bruge Pil-op og Pil-ned for at flytte imellem punkterne i listen over oplysninger. Brug Venstre- og Højre-pil for at læse et punkt i listen tegn for tegn. Tryk på Annuller for at komme ud af listen over oplysninger og tilbage til listen over bøger.

Du kan til hver en tid komme til de bøger, du har hentet via bibliotekstjenester, ved at bruge Filstyring eller stifinderen i DAISY-afspilleren.

## 12.4 Returner DAISY-bøger til biblioteket

På nogle biblioteker, der bruger Online DAISY-protokollen, kan du kun låne et vist antal bøger ad gangen. Du er så nødt til at aflevere dem tilbage, før du kan låne flere. Når du vil aflevere bogen tilbage til det virtuelle bibliotek, skal du bare finde bogen i online-DAISY-programmet og trykke på Slet for at returnere bogen. Bogen bliver slettet fra apparatet og returneret til biblioteket.

Hvis dit bibliotek ikke bruger Online-DAISY-protokollen, vil et tryk på Slet-tasten simpelt hen slette bogen fra SensePlayer.

## 12.5 Indstillinger

Tryk på Menu-tasten for at komme til indstillinger for din bibliotekstjeneste, herunder log-in-indstillinger, download-metode og placering.

Hvis du har behov for at ændre dine log-in-indstillinger, så vælg dette menupunkt, og du bliver præsenteret for den samme log-in-dialog, som da du først åbnede programmet. Indtast dine nye log-in-oplysninger, og de nye oplysninger vil blive brugt til at logge dig på, når du åbner programmet i fremtiden.

I Indstillinger-dialogen kan du vælge, hvad der skal ske, når du henter en bog, og hvor de hentede bøger skal gemmes. Brug Pil-op og Pil-ned for at flytte mellem de forskellige indstillinger for dit bibliotek, og brug Venstre-pil og Højre-pil for at justere en indstilling. Tryk på OK-tasten for at gemme dine indstillinger.

## 12.6 Wiki-søgning

Med programmet Wiki-søgning kan du nemt søge efter og gemme indhold fra Wikipedia og Wiktionary på din SensePlayer. Du kan starte Wiki-søgning ved at navigere til programmet i menuen Bibliotekstjenester og trykke OK.

Du kommer ind i en comboboks, hvor du kan vælge at søge enten i Wikipedia eller i Wiktionary. Brug Venstre- og Højre-pil for at gå igennem mulighederne.

Når du har truffet dit valg, kan du pile ned til det redigeringsfelt, hvor du kan indtaste dine søgeord. Når du er færdig, så tryk på OK eller Pil-ned for at starte søgningen.

Når du får vist listen over resultater, så brug Venstre- og Højre-pil til at navigere i listen, og tryk Pil-ned for at hente indholdet for det emne, du har valgt.

Du får vist en liste over afsnit i den aktuelle artikel. Igen kan du bruge Venstre- og Højre-pil til at vælge og Pil-ned til at læse det valgte afsnit.

Mens du læser, kan du trykke på OK for at stoppe eller starte læsningen. Brug Pil-op for at komme tilbage til listen over afsnit, og fortsæt med Pil-op for at komme videre til søgeresultater, søgning og referencer.

Hvis du ønsker at gemme en artikel offline, kan du, mens du læser, vælge "Gem som fil" i programmenuen i Wiki-søgning. Filen bliver gemt i mappen Wiki searches, og bliver navngivet efter titlen på den artikel, du læser.

Brug dialogen Indstillinger for at vælge et andet søgesprog eller til at indstille antallet af søgeresultater pr. side. Som udgangspunkt bliver der søgt på dansk og vist 10 søgeresultater pr. side.

## 12.7 Valgfrie tjenester

Med funktionen "Valgfrie tjenester" kan du hente indhold fra andre tjenester, som er specielle for et område, eller som af andre grunde ikke er indbygget i firmwaren. Hvis du vil se, hvilke valgfrie tjenester, der er til rådighed, så åbn menuen Bibliotekstjenester, pil ned til Valgfrie tjenester og tryk OK.

SensePlayer kontrollerer vores server for at se, hvilke valgfrie tjenester der er til rådighed, og viser dem på en liste. I skrivende stund er det kun Sense Bible, som er til rådighed. Andre tjenester er imidlertid under udvikling og vil blive stillet til rådighed, så snart de er færdige.

Hvis du vil installere en valgfri bibliotekstjeneste, så find den med Pil-op og Pil-ned og tryk OK. Tjenesten bliver hentet og installeret, og du kommer tilbage til menuen Bibliotekstjenester, hvor den nye tjeneste er blevet installeret.

Du kan afinstallere en valgfri tjeneste ved at navigere hen til den og så trykke Slet. Nye tjenester bliver annonceret, når de bliver til rådighed eller bliver opdateret.

# 13. Værktøjer

Værktøjer-menuen indeholder adskillige små funktioner og værktøjer til organisering af information samt sikkerhedskopiering og formatering af din SensePlayer.

Hvis du vil åbne den, så Brug Pil-op og Pil-ned for at komme til Værktøjer og tryk OK. Brug Pil-op og Pil-ned til at navigere i punkterne i Værktøjer-menuen, og tryk på det punkt, du vil åbne. Du kan også bruge taltasterne til hurtigt at starte programmer i Værktøjer-menuen på samme måde som i hovedmenuen.

Menuen Værktøjer indeholder følgende punkter:

1. Optagelser
2. Farvelæser
3. Notater
4. Lommeregner.
5. Alarm
6. Stopur
7. Nedtælling
8. Indstil dvaletid
9. Formatering
10. Sikkerhedskopiering/gendannelse af flashdisk
11. Opgradering:

## 13.1. Optagelse

Du kan lave individuelle optagelser eller DAISY-optagelser ved hjælp af de indbyggede stereomikrofoner, en ekstern USB-stereokilde eller en headset-mikrofon. Du kan indstille optagekvaliteten og mikrofonfølsomheden under indstillinger for optagelse. Du kan også optage fra FM-radioen. Desuden kan du optage stemmeopkald via apps på din telefon eller andre konference-apps såsom Facetime, Skype eller Google Meet ved hjælp af Smart Connect-funktionen.

### 13.1.1 Lav en optagelse.

Hvis du vil starte en optagelse, skal du trykke langt på Optag-knappen fra stort set hvor som helst på SensePlayer.

* Bemærk: Hvis du trykker og holder på Optag-knappen, mens FM-radioen kører, begynder du at optage fra radioen. Ellers optager du fra de indbyggede mikrofoner, et headset eller en USB-kilde. Når optagelsen starter, får du besked, enten ved hjælp af en tone, eller en meddelelse, eller du får ingen besked, afhængig af, hvordan du har sat indstillingerne for optagelse.

Hvis du vil holde en pause i optagelsen, så tryk kort på Optag-knappen. Endnu et kort tryk på Optag-knappen får optagelsen til at gå i gang igen.

Tryk på OK-knappen for at afslutte og gemme optagelsen. Ligesom når du starter optagelsen, afhænger den tilbagemelding, du får, af dine indstillinger. Hvis du vil annullere optagelsen, så tryk på Annuller-knappen. Du bliver spurgt, om du vil gemme optagelsen. Tryk OK for at gemme optagelsen, eller tryk Annuller for at afslutte uden at gemme.

Filen med optagelsen bliver gemt i mappen Music/Record på det interne flash-drev og bliver navngivet med tid og dato.

Hvis du vil optage fra en USB-mikrofon eller en anden USB-kilde, skal du bare tilslutte den og begynde at optage. En USB-enhed vil automatisk blive valgt som første optagekilde.

### 13.1.2 Lyt til en optagelse.

Uanset hvor på apparatet du er, kan du med et hurtigt tryk på Optag-knappen komme til en liste over de optagelser, du har lavet med den indbyggede mikrofon eller en ekstern kilde. Brug Venstre- og Højre-pil til at gå rundt mellem optagelserne, ligesom du ville gå rundt mellem spor i medieafspilleren. Du kan gå rundt i optagelserne på samme måde som andre filer i medieafspilleren. Når du trykker Annuller, kommer du ud i listen over optagelser, hvor du kan bruge piletasterne til at bevæge dig rundt i filerne og med slettetasten slette de optagelser, du ikke vil beholde.

### 13.1.3 Indstillinger for optagelse

Du kan ændre på indstillingerne for optagelse og justere på mikrofonfølsomheden, optagekvaliteten, optagekilden, og hvor optagelser skal gemmes. Du kan også vælge, om du vil bruge optageren til at lave DAISY-bøger (DAISY-optagelse) eller individuelle wav- eller mp3-filer (normal optagelse).

For at åbne indstillinger for optagelse, mens du afspiller optagelser, skal du trykke på Menu-knappen. Det første punkt er Optagelsesindstillinger. Tryk på OK for at¨åbne det. Du står på det første punkt, optagelsestype. Brug Pil-op og Pil-ned for at flytte mellem de forskellige indstillinger, og brug Venstre-pil og Højre-pil for at justere en indstilling.

De indstillinger, du kan bruge, er følgende:

1. Optagelsestype: Vælg mellem WAV og MP3.
2. Samplinghastighed: Vælg mellem flere forskellige muligheder fra 8.000 til 48.000 Hz.
3. Bithastighed: Afgør kvaliteten af en MP3-optagelse. Optræder ikke, når optagelsestypen er sat til WAV. Vælg mellem muligheder fra 64K til 320K, hvilket er tæt på CD-kvalitet.
4. Mikrofonlydstyrke: Indstiller lydstyrken for mikrofonerne. Vælg mellem høj, mellem eller lav.
5. Optagekilde: Mikrofon eller headset-mikrofon. \* Hvis en USB-kilde er tilsluttet, bliver den automatisk brugt.
6. Navngivning af filer: Vælg om filer skal navngives efter nummer eller efter den dato og tid, hvor de bliver oprettet.
7. Monitorering i hovedtelefoner: Til/fra. Vælg, om du vil høre det der bliver optaget i hovedtelefonerne, mens det bliver optaget.
8. Signal ved optagelse: Lydsignal, vibration eller fra. Med denne indstilling kan du vælge, hvilken type signal du får, når du starter, stopper og holder pause i optagelsen.
9. Optagemetode: Vælg mellem normal optagelse og DAISY-optagelse.
10. Placering, hvor optagelser skal gemmes: Flash-drev eller SD-kort. Med denne indstilling kan du vælge, hvor optagelser skal gemmes.

### 13.1.4 Lav DAISY-optagelser

Du kan bruge optagefunktionen i SensePlayer til at optage DAISY-filer så vel som simple optagelser i WAV- eller MP3-format. Hvis du vil optage i DAISY-format, skal du indstille optagemetoden til DAISY i "indstillinger for optagelse" under Indstilling-menuen.

Når du stiller optagemetoden til DAISY, og du starter en ny optagelse, bliver du først bedt om at indspille en titel. Derefter får du 20 sekunder til at indtale titlen, inden du automatisk går videre til indtaling af overskrift 1.

Du kan indsætte navigeringspunkter i din DAISY-bog, mens du optager. Tast 4 for at indsætte en overskrift. tast 2 for at indsætte et udtryk. Tast 6 for at indsætte et sideskift. Hver gang du trykker på en af disse taster, annoncerer SensePlayer starten på navigeringspunktet, f.eks. "starter side 8" eller "start overskrift 3".

Når du afslutter optagelsen, fortæller apparatet dig, at DAISY-bogen er ved at blive opbygget. De DAISY-filer, du optager, bliver gemt i "/flashdisk/daisy/optagelser".

### 13.5.1 Optag stemmeopkald ved hjælp af Smart Connect

Når Smart Connect er aktiv, kan du optage et telefonopkald eller et telefonmøde via SensePlayer sammen med din telefons almindelige telefonfunktion eller andre programmer, som understøtter stemmeopkald, såsom Skype, Apples Facetime, Google Meet, WatsApp, osv. for flere oplysninger om, hvordan du bruger Smart Connect, se kapitlet om Smart Connect i denne manual.

Hvis du vil optage en telefonsamtale, skal du have "Send audio under Smart Connect" slået til under Generelle indstillinger. Under en telefonsamtale kan du trykke kort på optageknappen for at starte en optagelse under Smart Connect. \*Bemærk: Du kan ikke starte en optagelse, hvis du ikke er i en telefonsamtale.

Når du optager en samtale under Smart Connect, kan du ikke sætte optagelsen på pause. Du kan starte og stoppe optagelse ved at trykke kort på optageknappen. Hvis du afslutter samtalen, bliver optagelsen automatisk afsluttet og gemt. Hvis du trykker kort på optageknappen for at afslutte optagelsen, eller du afslutter telefonsamtalen, får du at vide, at optagelsen er blevet gemt, og du kan så fortsætte med at bruge Smart Connect som normalt.

Optagelser af telefonsamtaler med Smart Connect bliver gemt som m4a-filer, uanset hvordan du har sat indstillingerne for optagelse. De har således deres nummerformat, hvilket gør det lettere at holde dem adskilt fra dine øvrige optagelser.

Et par ting at huske:

Hvis du bruger SensePlayers interne højttalere, mens du optager en telefonsamtale, bliver der en smule ekko på optagelsen, da mikrofonerne i SensePlayer også samler lyd op fra højttaleren. Du kan undgå dette ved at bruge hovedtelefoner med ledning.

Bemærk, at selv om vi har forsøgt at teste mange mobilenheder med denne funktion, så er vores muligheder for at teste begrænset til de telefoner og tablets, som vores medarbejdere har adgang til. Desuden, selv om vi i skrivende stund mener, at funktionen er klar til at blive frigivet, så er den stadig under udvikling, og vi vil fortsætte med at forbedre den i kommende opgraderinger.

For at opnå de bedste resultater anbefaler vi at bruge et USB C headset eller en anden USB-lydenhed sammen med SensePlayer. et 3-polet headset sammen med SensePlayers indbyggede mikrofoner virker som regel også godt. 4-polede headsets har dog givet blandede resultater. Et USB c headset virker bedst efter vores erfaring.

Vi har også fundet ud af, at resultaterne kan variere meget mellem forskellige Android-enheder, eftersom hardwaren også varierer meget. Men igen synes et USB C headset eller de indbyggede mikrofoner og højttalere at give de bedste resultater, når man optager en telefonsamtale.

## 13.2 Farvelæser

Med farvelæseren kan du tage et billede med kameraet og få at vide hvilke farver, der findes i billedet, så vel som deres RGB-værdier.

### 13.2.1 Åbn farvelæseren

Fra hovedmenuen går du ned til Værktøjer og trykker OK. I Værktøjer-menuen bruger du Pil-ned for at komme til Farvelæser og trykker OK. Du kan også åbne farvelæseren ved at trykke 0 2 i hovedmenuen.

### 13.2.2 Brug af farvelæseren

Når du har åbnet farvelæseren, får du at vide, at apparatet er parat, og du står så på Tag billede". Tryk på OK-knappen for at tage et billede af det, der befinder sig under kameraet. Efter et par sekunder annoncerer apparatet farven eller farverne i billedet. Du kan trykke Pil-ned for at få annonceret RGB-værdierne. Du kan også bruge Pil-op og Pil-ned for at komme til "Tag billede" og trykke på OK for at få oplyst farven på en anden ting.

Vær opmærksom på, at belysningen har en stor indflydelse på præcisionen af farvegenkendelsen. Hvis der ikke er meget lys, bør du slå lys til for at have nok lys til at kunne bestemme farven korrekt. Hvis du er et sted med meget lys, bør du slå lys fra på apparatet for ikke at overbelyse billedet. For at slå lyset til eller fra skal du bruge Pil-op eller Pil-ned for at komme til Lys og så bruge Venstre- og Højre-pil til at slå det til eller fra.

Når du er færdig med at bruge farvelæseren, så tryk på Annuller for at afslutte og vende tilbage til Værktøjer-menuen.

## 13.3 Notater

Med notatfunktionen kan du skrive og søge efter korte notater så som telefonnumre eller påmindelser, som du skriver ned på farten.

### 13.3.1 Åbn notatprogrammet

Fra hovedmenuen skal du finde værktøjer-menuen og åbne den. Brug Pil-op og Pil-ned til at finde Notater, og tryk på OK-knappen. Du kan også starte notatprogrammet fra hovedmenuen ved at trykke 0 3.

### 13.3.2 Tilføj et notat

Når notatprogrammet er åbent, er det første punkt "Tilføj notat". Tryk OK på dette punkt for at tilføje et nyt notat.

Dialogen tilføj notat indeholder to redigeringsfelter, et til titlen og et andet til indholdet. Brug Pil-op og Pil-ned til at flytte imellem dem.

Indtast tekst i hvert af redigeringsfelterne ved hjælp af den inputmetode, du har valgt under Generelle indstillinger, som beskrevet i afsnit 3.8.3 i denne manual. Brug Firkant til at skifte mellem tal, symboler, store eller små bogstaver. Tryk Slet for at slette det forrige tegn. Tryk langt på Slet for at rydde redigeringsfeltet.

Du kan bruge Venstre- og Højre-pil til at læse teksten tegn for tegn. Når du er færdig med at indtaste tekst i redigeringsfelterne, så tryk på OK-knappen for at gemme notatet.

### 13.3.3 Listen over notater

Fra listen over notater kan du læse, ændre, søge efter eller slette de notater, du tidligere har oprettet.

Når notatprogrammet er åbent, kan du komme til listen over notater ved at trykke Pil-ned til Notatliste og trykke OK.

Du kan bruge følgende tastetryk til at navigere i listen over notater:

1. Brug Pil-op og Pil-ned for at flytte mellem notater.
2. Brug tallene 1 og 7 for at gå til henholdsvis det første eller det sidste notat.
3. tallene 7 og 9 til at

Brug følgende taster for at gennemse notatoplysninger:

1. Brug Venstre-pil eller 4 for at gå til forrige tegn.
2. Brug Højre-pil eller 6 for at gå til næste tegn.
3. Brug 5 for at læse det aktuelle tegn.
4. Tryk langt på Venstre-pil eller 5 for at læse forrige ord.
5. Tryk langt på Højre-pil eller 6 for at læse det næste ord.

Hvis du vil redigere et notat, så find det med en af metoderne beskrevet ovenfor, og tryk OK. Du får så redigeringsfelterne for titel og indhold, præcist som når du opretter et notat, men med de oplysninger, du allerede har indtastet. Brug navigations- og indtastningskommandoer som tidligere beskrevet til at redigere notatet, og tryk på OK for at gemme det.

Du kan ændre på sorteringsrækkefølgen af notater ved hjælp af punktet Sorteringsrækkefølge i menuen.

Fra listen over notater skal du åbne menuen med Menu-tasten. Pil ned til Sorteringsrækkefølge og tryk OK.

Brug Pil-op og Pil-ned for at vælge mellem de fire muligheder: Dato stigende, dato faldende, titel stigende og titel faldende. Tryk på OK for at bekræfte dit valg, og listen bliver omarrangeret efter den valgte sorteringsrækkefølge.

### 13.3.4 Søg efter notater

Hvis du vil søge efter et notat, kan du trykke på 8, mens du står i notatlisten. Du kommer ind i søgefeltet. Indtast det, du vil søge efter, og tryk Pil-ned. Brug Venstre- og Højre-pil for at vælge, om du vil søge i titel, indhold eller begge dele. Tryk Pil-ned igen og vælg søgeretning. Brug Venstre- og højre-pil til at vælge mellem bagud og fremad. Når du har truffet dit valg, så tryk på OK-tasten.

Hvis der er notater, som matcher din søgning, kommer du hen og står på det første match i notatlisten. Du kan gå til næste forekomst af din søgetekst ved at trykke langt på 9. Tryk langt på 7 for at gå til det forrige notat, der passer med din søgning.

Hvis der ikke er nogen notater, der passer til din søgning, får du det at vide og kommer tilbage til editfeltet.

Du kan altid trykke på Annuller for at afbryde søgedialogen. Du kommer så tilbage til listen over notater.

### 13.3.5 Slet notater

Hvis du vil slette et notat, så find det i listen og tryk på Slet. Du bliver spurgt, om du er sikker på, at du vil slette. Tryk på OK-knappen for ja eller Annuller-knappen for nej. Du kan vælge flere notater ad gangen med tallet 0, ligesom du ville gøre det i Filstyring, som beskrevet i kapitel 4. Hvis du vælger flere notater, bliver de alle slettet, når du trykker på Slet og bekræfter sletningen.

## 13.4 Lommeregner

Du kan bruge lommeregneren i SensePlayer til at foretage hurtige beregninger på farten.

### 13.4.1 Åbn lommeregneren

Fra hovedmenuen skal du finde værktøjer-menuen og åbne den. Brug Pil-op og Pil-ned for at komme til Lommeregner, og tryk på OK-knappen. Du kan også trykke 0 4 fra hovedmenuen.

For at lukke lommeregneren skal du trykke på Annuller-knappen, og du kommer så tilbage til Værktøjer-menuen. Du kan også trykke på Home-tasten for at komme tilbage til hovedmenuen.

### 13.4.2 Lav beregninger

Du kan bruge nummertastaturet til at indtaste tal sammen med de nedenstående tastetryk, når du vil udføre beregninger i lommeregneren.

1. Plus: Langt tryk på 6 eller Højre-pil.
2. Minus: Langt tryk på 4 eller Venstre-pil.
3. Gange: Langt tryk på 2 eller Pil-op.
4. Divideret med: Langt tryk på 8 eller Pil-ned.
5. Parentes begyndt: Langt tryk på 1.
6. Parentes slut: Langt tryk på 3
7. Procent: Langt tryk på 7.
8. Decimalkomma: Langt tryk på 9.
9. Eksponent: Langt tryk på 0.

Du kan også vælge de forskellige operatorer fra menuen. Tryk på Menu-tasten for at åbne menuen, brug Pil-op og Pil-ned for at vælge den ønskede operation, og tryk så OK.

Når du er færdig med at indtaste din beregning, så tryk på OK for at udføre beregningen.

Tryk på Slet for at slette det forrige tegn, og tryk langt på Slet for at rydde alt indholdet i lommeregnerens redigeringsfelt.

### 13.4.3 Gennemse beregninger

Med SensePlayer kan du gennemse tidligere beregninger på to måder.

Med funktionen "Returner formel" kan du gennemse den beregning, som gav det aktuelle resultat.

Med beregningslisten kan du se de seneste 20 beregninger og deres resultater.

Begge funktioner kan nås via menuen i lommeregneren. Tryk på menu-tasten, brug piletasterne til at finde den ønskede funktion, og tryk så OK.

Funktionen "Returner formular" viser dig den beregning, som førte til det aktuelle resultat, og du kommer så tilbage til den aktuelle beregningslinje.

Beregningslisten viser beregninger og resultater i en liste, hvor du kan bevæge dig rundt med Pil-op og Pil-ned. Du kan bruge Venstre- og Højre-pil til at læse hver beregning tegn for tegn. Tryk på Annuller for at komme tilbage til din beregningslinje fra beregningslisten.

## 13.5 Alarmen

Du kan bruge alarmen i SensePlayer som et vækkeur eller til at minde dig om en begivenhed.

### 13.5.1 Indstilling af en alarm

Fra Værktøjer-menuen kan du bruge Pil-op og Pil-ned for at komme til Alarm, og tryk så OK. Du står nu på knappen Tilføj. Tryk OK igen for at åbne.

Du kommer ind i dialogen Alarmindstillinger og står på den første indstilling. Hvis du bruger 12-timers format, bliver du bedt om at vælge mellem AM og PM. Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge imellem dem, og tryk så Pil-ned for at komme til indstillingen af timer.

Hvis du bruger 24-timers format, kommer du automatisk ind i redigeringsfeltet, hvor du kan indtaste timer. Indtast to cifre for timer, og tryk så Pil-ned for at komme til editfeltet for minutter. Indtast et to-cifret tal for minutter, og tryk en gang mere på Pil-ned.

De resterende felter er forskellige indstillinger, du kan sætte omkring din alarm. Brug Pil-op og Pil-ned til at gå imellem indstillingerne, og brug Venstre- og Højre-pil for at ændre på værdien for hver indstilling.

Med Alarmlyd kan du vælge mellem de forskellige alarmlyde på SensePlayer.

med indstillingen Forekomster kan du vælge, hvor tit alarmen skal lyde: En gang, på hverdage eller i weekend-enden.

Varigheden afgør, hvor længe alarmen skal lyde, når den starter. Du kan vælge mellem 1, 2 eller 3 minutter.

Intervaltiden bestemmer, hvor lang tid der skal gå, før alarmen bliver gentaget. Du kan vælge mellem 3, 5, 10 15 og 30 minutter.

Endelig kan du bruge "Antal gange" til at bestemme, hvor mange gange alarmen skal lyde, hvis du ikke afbryder den. Du kan vælge mellem 1, 3, 5 og 10 gange.

Når du er færdig med at vælge dine indstillinger, så tryk på OK for at gemme alarmen.

### 13.5.2 Styring af alarmer

Du kan indstille flere alarmer ad gangen i SensePlayer, og hvis du har indstillet dem som tilbagevendende, bliver de ved med at vende tilbage, indtil du sletter dem. Når alarmer er blevet tilføjet, kommer de til syne i toppen af hoveddialogen i en combo-boks, som du kan navigere i med Venstre- og Højre-pil. Knappen Tilføj findes neden under dem. Du kan trykke OK på en eksisterende alarm for at se detaljer for den og ændre den.

Hvis en alarm har lydt på det valgte tidspunkt, og du har afbrudt alarmen, og der ikke er flere forekomster, så bliver alarmen slettet. Hvis du imidlertid ønsker at slette en alarm, som lyder på et senere tidspunkt, så kan du gøre det ved at vælge den i combo-boksen og så trykke Slet.

## 13.6 Stopur og nedtællingsur

For at åbne stopuret skal du finde det i menuen Værktøjer eller tryk 0, 6 i hovedmenuen.

Når stopuret bliver åbnet, får du instruktioner i at bruge det.

1. Tryk OK for at starte eller stoppe stopuret. Når stopuret kører, bliver hvert sekund markeret med en kliklyd. Hvis du trykker OK for pause, bliver den forløbne tid annonceret.
2. Mens stopuret kører, kan du trykke på tilstandsknappen for at høre den forløbne tid.
3. Tryk langt på Slet-tasten for at stille stopuret tilbage til 0.
4. Tryk på Annuller-tasten for at afslutte stopuret.

For at åbne nedtællingsuret skal du finde det i menuen Værktøjer eller tryk 0, 7 i hovedmenuen.

Når nedtællingsuret bliver åbnet, får du instruktion i, hvordan du kan bruge det og kommer ind i en serie af redigeringsfelter, hvor du kan indtaste nedtællingstiden. Som udgangspunkt står tiden til 1 minut. Hvis du vil bruge en anden nedtællingstid, skal du indtaste den i redigeringsboksene for timer, minutter og sekunder. Brug Pil-op og Pil-ned til at bevæge dig imellem redigeringsfelterne, og tryk OK for at starte nedtællingen.

1. Tryk OK for at starte eller stoppe nedtællingen. Når nedtællingsuret kører, bliver hvert sekund markeret med en kliklyd. Hvis du trykker OK for pause, bliver den resterende tid annonceret.
2. Mens nedtællingsuret kører, kan du trykke på tilstandsknappen for at høre den resterende tid.
3. Tryk langt på Slet-knappen for at nulstille den resterende tid og stille nedtællingsuret tilbage til 1 minut.
4. Tryk på Annuller-tasten for at afslutte nedtællingsuret.

## 13.7 Indstil automatisk sluk

Du kan gå ind i dialogen "Indstil automatisk sluk" fra hvor som helst på SensePlayer ved at trykke langt på Stjerne. Du kan også åbne dialogen "Indstil automatisk sluk" fra Værktøjer-menuen.

Når du er kommet ind i indstilling af automatisk sluk, kan du bruge Venstre- og højre-pil for at indstille dvaletiden til følgende: Fra, 3 minutter, 5 minutter, 10 minutter, 15 minutter, 20 minutter, 30 minutter, 60 minutter, 90 minutter, 120 minutter, 150 minutter eller 180 minutter.

Du kan også begynde at indtaste det ønskede antal minutter for at indstille en speciel dvaletid. Når du først er begyndt på at skrive, kan du bevæge dig mellem tegnene i redigeringsfeltet med Venstre- og Højre-pil.

Når du har valgt, så tryk OK for at gemme indstillingen. Tryk på Annuller-knappen for at afbryde indstillingen af automatisk sluk. Når du har gemt eller annulleret indstillingen af automatisk sluk, kommer du tilbage til din forrige position på SensePlayer.

## 13.8 Formatering af drev

Du kan formatere det indbyggede flash-drev i SensePlayer samt tilsluttede drev som f.eks. SD-kort eller et USB-drev.

Fra hovedmenuen skal du bruge Pil-op og Pil-ned til at komme til Værktøjer, og tryk så OK. Fra Værktøjer-menuen kan du bruge Pil-op og Pil-ned for at komme til formatering, og tryk så OK.

Brug Venstre- og Højre-pil til at navigere mellem de tilgængelige drev. Tryk på OK-knappen på det drev, du vil formatere. Du bliver bedt om at bekræfte, at du vil formatere drevet. Tryk på OK-knappen igen. Du bliver gjort opmærksom på, at formateringen vil slette alle data, og bliver endnu en gang spurgt, om du vil fortsætte. Tryk på OK en gang til for at starte formateringen. Du kan til enhver tid trykke på Annuller for at afbryde formateringsprocessen.

## 13.9 Sikkerhedskopier og gendan flashdisk

Med værktøjet Sikkerhedskopier/gendan flashdisk kan du lave en sikkerhedskopi af data på din flashdisk til et SD-kort eller et USB-drev. Sikkerhedskopien er komprimeret og beskyttet med adgangskode. Du kan udføre dette program ved at finde det i menuen Værktøjer eller trykke 0, 0 i hovedmenuen.

Du kommer så til at stå på knappen Sikkerhedskopier, som også fortæller dig, hvor meget data der skal sikkerhedskopieres. Du kan bruge Pil-op og Pil-ned til at finde knappen Gendan.

Hvis du trykker Enter på knappen Sikkerhedskopier, kommer du ind i en liste over de drev, som du kan kopiere til. For hvert drev får du at vide, hvor meget ledig plads der er. Tryk OK på det drev, du vil bruge.

\*Bemærk: Vi anbefaler, at du bruger drev, som er formateret med ExFat, og med mindst 64 GB. Det er ikke muligt at oprette en Zip-fil på mere end 4 GB på et drev, som er formateret med FAT32, og i de fleste tilfælde vil en sikkerhedskopi fylde mere end 4 GB, eftersom flashdisken kan rumme Mindst 43 GB data.

Når du har valgt et drev, bliver du bedt om at indtaste en adgangskode. Hvis du ønsker at beskytte din komprimerede sikkerhedskopi med en adgangskode, så indtast en kode på højest 8 tegn i computer-editfeltet. Tryk Pil-ned for at gentage adgangskoden. Hvis du ikke ønsker at bruge en adgangskode, så tab en gang til for at komme til feltet "Brug ikke adgangskode", og tryk på OK.

SensePlayer opretter en komprimeret sikkerhedskopi og viser status i procent. Bagefter bliver filsystemet opdateret. Dette kan tage nogle minutter. Til sidst bliver du spurgt, om du vil frakoble disken. Hvis du vil frakoble drevet med det samme, så vælg "Ja". Ellers kan det være, at filsystemet tager skade. Hvis du har i sinde at beholde disken tilsluttet i et stykke tid, kan du svare "Nej". Når du senere frakobler drevet, burde systemet være ok.

Når sikkerhedskopien er færdig, vil der optræde en mappe med navnet "SensePlayer Backup" på roden af backup-drevet. Mappen indeholder en zip-fil med navnet SensePlayer plus dato og klokkeslæt.

For at gendanne en sikkerhedskopi skal du først vælge drevet og derefter sikkerhedskopien fra Gendan-dialogen. Hvis du beskyttede din sikkerhedskopi med en adgangskode, bliver du bedt om at indtaste adgangskoden, inden gendannelsen begynder.

## 13.10 Opgradering af SensePlayer firmware

Dette afsnit beskriver, hvordan du opgraderer firmwaren i SensePlayer. Du kan opgradere firmwaren på to måder, enten online eller offline.

### 13.10.1 Online opgradering

Brug følgende fremgangsmåde til at opgradere din SensePlayer online.

1. Kontroller, at du har forbindelse til internettet. Se kapitel 14 for oplysninger om, hvordan du opsætter trådløst netværk.
2. Sørg for, at din enhed er opladet til mere end 40%, da SensePlayer ikke vil lade dig opgradere firmwaren, hvis batteriet er mindre opladet end det.
3. Tilslut opladeren. Hvis du prøver på at opgradere uden oplader, får du at vide, at opladeren ikke er tilsluttet, og opgraderingen bliver afbrudt. \*Hvis apparatet er opladet til mere end 50%, kan du opgradere uden at bruge en oplader.
4. Fra hovedmenuen skal du bruge Pil-op og Pil-ned til at komme til Værktøjer, og tryk så OK.
5. Brug Pil-op eller Pil-ned for at finde Opgrader, og tryk OK.
6. Du bliver bedt om at vælge, hvordan du vil opgradere. Brug Venstre- eller Højre-pil for at komme til Online, og tryk OK.
7. Hvis du har forbindelse til internettet, og der er en ny opgradering tilgængelig, vil hentningen begynde. Hvis du ikke har forbindelse til internettet, får du besked om det og bliver ført til dialogen "Opsætning af netværk". Hvis du allerede har den seneste opgradering installeret, får du besked om det og bliver spurgt, om du vil fortsætte alligevel. Tryk OK for at fortsætte, eller tryk Annuller for at afbryde opgraderingsprocessen.
8. Når opgraderingen er blevet hentet, begynder apparatet automatisk at installere den. Under hentningen kan du trykke Annuller for at afbryde opgraderingen og komme tilbage til listen over opgraderingsmuligheder. Når opgraderingen først er gået i gang, bør du imidlertid ikke røre ved tasterne på SensePlayer eller koble apparatet fra opladeren.
9. Når installationen er færdig, får du en meddelelse om det. Herefter genstarter SensePlayer, og du havner i hovedmenuen.

### 13.10.2 Offline opgradering

Brug følgende fremgangsmåde til at opgradere din SensePlayer offline.

1. Hent opgraderingen fra HIMS's eller din forhandlers hjemmeside.
2. Pak opgraderingsfilen ud, og kopier .bin-filerne til roden af et SD-kort.
3. Sæt SD-kortet i SensePlayer
4. Tilslut opladeren ´, og sørg for, at din enhed er opladet til 40%. Hvis du prøver at opgradere uden at gøre disse ting, får du en fejlmeddelelse fra SensePlayer, og opgraderingen bliver afbrudt.
5. Fra hovedmenuen skal du bruge Pil-op og Pil-ned til at komme til Værktøjer, og tryk så OK.
6. Brug Pil-op eller Pil-ned for at finde Opgrader, og tryk OK.
7. Du bliver bedt om at vælge, hvordan du vil opgradere. Brug Venstre- og Højre-pil for at finde Offline, og tryk OK.
8. Apparatet giver besked om, at opdateringen begynder, og installationen starter så automatisk. Når opgraderingen først er gået i gang, bør du ikke røre ved tasterne på SensePlayer eller koble apparatet fra opladeren.
9. Når installationen er færdig, får du en meddelelse om det. Herefter genstarter SensePlayer, og du havner i hovedmenuen.

# 14. Indstillinger-menuen

I Indstillinger-menuen kan du justere generelle indstillinger så vel som indstillinger for tid og dato, trådløst netværk og Bluetooth på SensePlayer.

For at komme til disse muligheder skal du bruge Pil-op og Pil-ned for at komme til Indstillinger i hovedmenuen og så trykke OK. Indstillinger-menuen indeholder følgende:

1. Generelle indstillinger
2. Stemmeindstillinger
3. Stemmeinstallation
4. Indstil tid og dato
5. Bluetooth-styring
6. Opsætning af internet
7. Nulstil indstillinger
8. Kom-godt-i-gang-guide
9. Batteristatus
10. Om SensePlayer

## 14.1 Generelle indstillinger

Dialogen "Generelle indstillinger" indeholder adskillige indstillinger, som du kan bruge til at tilpasse betjeningen af SensePlayer. Åbn menuen Indstillinger fra hovedmenuen. Tryk OK på det første punkt, Generelle indstillinger. Du kan også åbne Generelle indstillinger fra hvor som helst på apparatet ved at trykke langt på Menu-tasten.

I dialogen Generelle indstillinger kan du bruge Pil-op og Pil-ned til at bevæge dig imellem de forskellige indstillinger. Brug Venstre- og Højre-pil for at ændre på en indstilling.

Dialogen Generelle indstillinger indeholder følgende punkter:

1. Strømbesparelse: Bestemmer,hvor lang tids inaktivitet, der skal gå, før apparatet slukker automatisk. Vælg mellem Fra, 10 minutter, 20 minutter og 30 minutter.
2. Annoncering af tid: Vælg mellem hver 5. minut, hver 10. minut, hver 30. minut, hver time eller fra.
3. Annoncering af dato og tid: Vælg, hvordan dato og tid skal annonceres. Vælg, om du kun vil have udtalt datoen eller klokkeslættet eller begge dele, og, i givet fald, i hvilken rækkefølge.
4. Kontroloplysninger: Bestemmer om kontroloplysninger, såsom listeemne eller comboboks, skal annonceres før indholdet, efter indholdet eller slet ikke (fra).
5. Annoncering af index: Bestemmer, om oplysninger om placering i en liste m.m. skal annonceres, mens du navigerer, f.eks. "3 af 5" eller "4 af 18".
6. Vis mappetype: Med denne indstilling vælger du, om Filstyring skal analysere mappernes indhold, mens du bevæger dig rundt. Hvis du slår denne indstilling til, så vil indholdstypen blive annonceret for hver mappe, men navigationen kan muligvis virke lidt mere træg.
7. Antal emner i listevisning pr. side: Bestemmer, hvor mange listeemner tallene 3 og 9 går op og ned i lister, f.eks. filstyring, webradiokanaler, liste over notater eller podcast feeds. Vælg mellem 5, 10, 15, 20 eller 25. Standard er 25.
8. systemsignaler: Vælg mellem fra, lydsignal, vibrer eller begge.
9. Tastatursignaler: Vælg mellem fra, lydsignal, vibrer eller begge.
10. Lyd ved tryk på knapper: Vælg mellem grundlæggende lyd 1, 2 og 3. (Bruges hvis tastatursignal er sat til lyd.
11. Afspil lyd ved tænd/sluk: Vælg mellem til, fra og meddelelse.
12. Batterialarm: Vælg mellem lydsignal eller meddelelse.
13. Statusindikator: Vælg, hvordan status skal annonceres under længerevarende processer, såsom hentning af filer eller opgradering Vælg mellem meddelelse, lydsignal, lydsignal og meddelelse, vibration eller tavs.
14. Lydstyrke for lydsignaler: Bestemmer styrken af forskellige lydsignaler sammenlignet med hovedlydstyrken.
15. Hovedlydstyrke: Indstil hovedlydstyrken fra 1 til 15.
16. Lås taltaster: Bestemmer, om taltasterne kan bruges. Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem Til og Fra.
17. Advarsel ved tastaturlås:Giver dig mulighed for at vælge, om du vil have at vide, at tastaturet er låst, når du trykker på flere taster. Det kan være en god ide at slå dette fra, specielt hvis du læser med taltasterne låst, så læsningen ikke bliver forstyrret, hvis du kommer til at trykke på taltasterne ved en fejltagelse.
18. Indtastningsmetode: Vælg, om du vil bruge T9-indtastning i redigeringsbokse eller en tegnvalgsmetode, hvor du navigerer rundt og vælger de tegn, du vil indtaste.
19. Tid til input af tegn: Vælg mellem muligheder fra 50 til 1500 millisekunder i spring på 50.
20. Smart Connect tastaturtype: Brug denne indstilling til at vælge, hvilke tastaturkommandoer der skal sendes fra SensePlayer under Smart connect, da dette afhænger af operativsystemet. Hvis du opretter forbindelse til en iPhone eller iPad, så vælg iOS. Hvis du bruger en Android telefon eller tablet, så vælg Android. Hvis du ønsker at fjernstyre din BrailleSense, så vælg "BrailleSense". \*Bemærk: Denne indstilling bestemmer tastaturtypen for nye forbindelser. Hver af de gemte forbindelser kan indstilles særskilt.
21. Send lyd under Smart Connect: Med denne indstilling kan du vælge, om du vil have lyden fra en smart-phone eller en tablet sendt til din SensePlayer, når du opretter en forbindelse med Smart Connect. Vælg Til eller Fra.
22. Sprog: Vælg betjeningssproget for SensePlayer med Venstre- og Højre-pil.

Når du er færdig med at justere indstillingerne, så tryk OK for at gemme. Du kan når som helst trykke på Annuller-knappen for at afslutte dialogen "Generelle indstillinger" uden at gemme dine ændringer.

## 14.2 Stemmeindstillinger

Du kan bruge disse indstillinger til at vælge, hvilken stemme apparatet skal bruge, og indstille parametre for hastighed, toneleje, lydstyrke, store bogstaver og sætningstegn.

Du kan åbne Stemmeindstillinger fra Indstillinger-menuen, eller du kan trykke Menu-Slet for at åbne Stemmeindstillinger fra hvor som helst på apparatet.

Du kommer så til at stå på feltet Stemmenavn. Brug Venstre- og Højre-pil til at navigere imellem de installerede stemmer.

Du kan installere yderligere stemmer på din SensePlayer ved hjælp af programmet Stemmeinstallation, som bliver beskrevet i næste afsnit.

Brug Pil-op og Pil-ned til at gå imellem de følgende yderligere stemmeindstillingerne, og brug Venstre- og Højre-pil for at ændre på værdien for hver indstilling.

1. Stemmehastighed: Vælg, hvor hurtigt menustemmen skal tale i værdier fra 1 til 21.
2. Toneleje: Vælg toneleje for menustemmen fra 1 til 20.
3. Stemmelydstyrke: Indstil stemmelydstyrken til en værdi fra 1 til 10.
4. Signal ved store bogstaver: Bestemmer, hvordan apparatet gør dig opmærksom på store bogstaver, ved at sige "stort", ved hjælp af et lydsignal eller slet ikke (fra).
5. Sætningstegn: Bestemmer, hvilke sætningstegn, der skal udtales, sætningstegn, /symboler, alle eller ingen.
6. Tal: Bestemmer, om tal skal udtales som hele tal (til) eller som cifre (fra).

Når du er færdig med at justere stemmeindstillingerne, så tryk OK for at gemme. Hvis du vil afslutte dialogen uden at gemme ændringerne, så tryk på Annuller-knappen.

## 14.3 Stemmeinstallation

Du kan bruge Stemmeinstallation til at tilføje yderligere stemmer fra Vocalizer Expressive til din SensePlayer. Åbn Stemmeinstallation fra menuen Indstillinger. Du får vist en liste over stemmer, som du kan installere.

Brug Pil-op og Pil-ned for at bevæge dig op og ned i listen over stemmer, og tryk OK på den stemme, du vil installere. Du kan også taste 0 for at vælge flere stemmer til installation, og så trykke OK for at installere alle de stemmer, du har valgt.

Når du trykker OK, bliver de valgte stemmer hentet og installeret. Sluk venligst ikke for apparatet, før installationen af stemmer er gennemført.

## 14.4 Indstil tid og dato

Du kan indstille datoen og klokkeslættet på to måder: Du kan enten indstille det manuelt i dialogen for dato og tid, eller du kan få apparatet til automatisk at synkronisere dato og klokkeslæt med en tidsserver på internettet.

### 14.4.1 Indstil dato og tid manuelt

Du kan indstille dato og tid manuelt på følgende måde:

1. Fra hovedmenuen åbner du Indstillinger-menuen og finder "Dato og tid".
2. Tryk på OK for at åbne dialogen for dato og tid.
3. Du kommer ind i comboboksen Tidszone. Brug Venstre- og Højre-pil til at indstille tidszonen.
4. Tryk Pil-ned, og brug derefter Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem 12-timers og 24-timers tidsformat.
5. Tryk Pil-ned, og brug derefter Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem AM og PM.

\*Bemærk: Hvis du har valgt 24-timers tidsformat, bliver dette punkt ikke vist.

1. Tryk Pil-ned, og indtast to cifre for timer.
2. Tryk Pil-ned, og indtast to cifre for minutter.
3. Tryk Pil-ned, og brug så Venstre- og Højre-pil til at vælge datoformatet: Kort eller langt.
4. Tryk Pil-ned, og skriv fire cifre for årstallet.
5. Tryk Pil-ned, og indtast to cifre for måneden.
6. Tryk Pil-ned, og indtast to cifre for datoen.
7. Når du er færdig med alle indstillingerne, så tryk på OK-knappen for at gemme dine indstillinger, og du kommer så tilbage til menuen Indstillinger. Hvis du ikke vil gemme dine indstillinger, så tryk på Annuller-knappen. Du kommer så tilbage til Indstillinger-menuen uden at ændre på datoen og klokkeslættet.

### 14.4.2 Synkroniser med en tidsserver.

Du kan indstille tid og dato ved at synkronisere med en tidsserver på følgende måde:

1. Åbn dialogen til indstilling af dato og tid som beskrevet i forrige afsnit.
2. Brug Venstre- og Højre-pil til at navigere til din tidszone.
3. Brug Pil-ned for at navigere til punktet "Synkroniser med tidsserver", og tryk på OK. Uret bliver synkroniseret, og du kommer tilbage til menuen Indstillinger.

## 14.5 Bluetooth-styring

Du kan bruge SensePlayer med Bluetooth hovedtelefoner eller højttalere for at lytte til trådløs audio i høj kvalitet.

### 14.5.1 Slå Bluetooth til/fra

For at slå Bluetooth til eller fra skal du trykke dybt på Bluetooth-tasten, den anden tast fra højre i den øverste række af funktionstaster. Hvis du vil kontrollere Bluetooth-status, så tryk let på Bluetooth-tasten.

### 14.5.2 Opret forbindelse til en Bluetooth-lydenhed

1. Fra hovedmenuen åbner du Indstillinger og bruger Pil-op eller Pil-ned for at komme til menupunktet Bluetooth-styring.
2. Tryk på OK-knappen for at åbne Bluetooth-styring. Du kan også komme til dialogen Bluetooth-indstillinger ved at trykke langt på Bluetooth-tasten.
3. Tryk OK på knappen Forbind ny enhed for at starte søgning efter nye Bluetooth-lydenheder. Apparatet giver lydsignaler, så du kan høre, at søgningen skrider fremad.
4. Når søgningen er færdig, får du en liste over Bluetooth-enheder. Brug Pil-op og Pil-ned til at navigere mellem enhederne i listen.
5. Tryk på OK-knappen på den enhed, du vil tilslutte. Hvis tilslutningen lykkes, hører du en række toner, og lyden skulle nu kunne høres i de tilsluttede højttalere eller hovedtelefoner.

### 14.5.3 Afbryd forbindelsen til en Bluetooth-enhed

Det kan være en god ide at afbryde forbindelsen til en Bluetooth enhed, så du kan tilslutte en anden. Hvis du allerede har forbindelse til en Bluetooth-enhed, og du søger efter og opretter forbindelse til en ny enhed, vil forbindelsen almindeligvis skifte. Sådan afbryder du forbindelsen til en enhed og sletter den tilhørende profil:

1. Fra hvor som helst på apparatet kan du trykke langt og dybt på Bluetooth-tasten for at åbne Bluetooth-styring.
2. Tryk Pil-ned for at komme til den enhed, som er tilsluttet i øjeblikket.
3. Tryk kort på Slet-tasten for at afbryde forbindelsen til den aktuelle enhed. Du kan også trykke langt på Slet-tasten for at afbryde forbindelsen og slette enhedsprofilen.

## 14.6 Indstil internetforbindelse

Du kan nemt kontrollere status for trådløst netværk ved at trykke let på Wi-Fi-tasten, som er nummer to fra venstre i øverste række af tastaturet.

Du skal slå trådløst netværk til og være forbundet til et netværk for at kunne hente online DAISY-bøger, lytte til web-radio, hente podcasts eller opdatere SensePlayer fra opdateringsserveren. For at slå trådløst netværk til skal du trykke dybt på Wi-Fi-tasten, beskrevet ovenfor.

### 14.6.1 Tilslut til et trådløst netværk.

Du kan oprette forbindelse til et trådløst netværk på følgende måde:

1. Åbn opsætning af Internet fra menuen Indstillinger eller ved at trykke langt og dybt på Wi-Fi-tasten.
2. Du kommer ind i listen over tilgængelige trådløse netværk.
3. Brug Pil-op og Pil-ned til at bevæge dig mellem de forskellige netværk. Når du flytter gennem listen, får du oplyst, netværksnavn, signalstyrke og sikkerhed.
4. Tryk OK på det netværk, du vil oprette forbindelse til. Hvis der ikke kræves nogen adgangskode, vil SensePlayer forsøge at oprette forbindelse til netværket. Hvis der kræves en netværksnøgle, kommer du ind i et felt til indtastning af adgangskode. I editfeltet indtaster du netværksnøglen ved brug af den inputmetode, du har valgt under Generelle indstillinger, som er beskrevet i afsnit 3. Brug Firkant til at skifte tastatur mellem symboler, tal, store bogstaver og små bogstaver. Når du har indtastet adgangskoden, så tryk OK. Tryk på Annuller-knappen for at afbryde oprettelsen af forbindelsen.
5. Hvis forbindelsen lykkes, vil SensePlayer efter nogle få sekunder fortælle, at den er forbundet til netværket, og du kommer så tilbage til Indstillinger-menuen. Hvis SensePlayer ikke er i stand til at oprette forbindelse til netværket, får du det at vide og kommer så tilbage til listen over netværk.

### 14.6.2 Rediger eller slet en trådløs netværksprofil.

Du kan bruge programmenuen i "Opsætning af internet" til at at se, ændre eller slette oplysninger om dine trådløse netværk.

Menuen giver mulighed for at forbinde eller afbryde forbindelsen til netværk i den aktuelle liste, se de aktuelle profiloplysninger, Tilføje et netværk manuelt, Tilgå dine gemte netværk og indstille manuelle ip-adresser.

Hvis du vil indstille en manuel IP-adresse, så find den profil, som du vil ændre, og vælg Egenskaber fra menuen. Som udgangspunkt står denne indstilling til "automatisk". Hvis du trykker Højre-pil for at komme hen til "Manuel" og derefter Pil-ned, får du præsenteret en række redigeringsfelter, hvor du kan indtaste IP-adresse, gateway, netværks-præfiks, DNS-adresse osv.

Det kan blive nødvendigt at slette en trådløs netværksprofil, fordi den ikke længere er nødvendig, eller fordi adgangskoden eller andre ting ved forbindelsen har ændret sig, så du skal genoprette forbindelsen.

Du kan slette en netværksprofil på følgende måde:

1. Åbn opsætning af Internet ved at trykke langt og dybt på Wi-Fi-tasten.
2. Tryk på Menu-tasten og Pil ned til punktet Gemte netværk.
3. Tryk på OK for at åbne listen, og brug Pil-ned til at finde det netværk, du vil slette.
4. Tryk på Slet-tasten. Du bliver spurgt, om du vil slette profilen. Brug Venstre- og Højre-pil til at bevæge dig mellem Ja og Nej og tryk så på OK.
5. Når du har trykket OK, fortæller SensePlayer, at profilen er blevet slettet. Hvis du er forbundet til netværket, bliver forbindelsen afbrudt, og profilen bliver fjernet.

## 14.7 Nulstil indstillinger

Med punktet "Nulstil indstillinger" kan du sætte mange af indstillingerne i din SensePlayer tilbage til udgangspunktet.

For at nulstille indstillingerne skal du gøre følgende:

1. Fra hovedmenuen skal du trykke på Pil-op eller Pil-ned for at komme til Indstillinger, og tryk OK.
2. Brug Pil-op eller Pil-ned til at finde "Nulstil indstillinger", og tryk OK.
3. SensePlayer spørger dig, om du vil nulstille indstillingerne. Brug Venstre- og Højre-pil til at vælge mellem Ja og Nej.
4. Tryk på OK for at Nulstille indstillingerne. SensePlayer Nulstiller nu indstillingerne og genstarter.
5. Apparatet genstarter, Du kommer ind i kom-godt-i-gang-guiden, og indstillingerne bliver nulstillet.

## 14.8 Kom-godt-i-gang-guide

Kom-godt-i-gang-guiden er et lille program, som giver dig en introduktion til SensePlayer og dens funktioner, og som lader dig vælge nogle grundlæggende indstillinger. Denne guide starter automatisk første gang, du starter dit apparat. Du kan starte den igen på et hvilket som helst tidspunkt ved at vælge punktet Kom-godt-i-gang-guide i menuen Indstillinger.

Denne guide giver dig en fysisk rundtur på enheden, orienterer om almindelige genvejstaster og fører dig igennem indstilling af tid og dato samt de generelle indstillinger.

## 14.9 Oplysninger om apparatet

De sidste to punkter i menuen Indstillinger er Batteristatus og Oplysninger om SensePlayer.

Når du bevæger dig hen til batteristatus, får du annonceret den aktuelle batteristatus, og om systemet bruger strøm fra batteriet eller fra USB. Du kan også kontrollere batteristatus ved at trykke langt på tasten Lydstyrke-ned.

Når du trykker OK på "Om SensePlayer",får du følgende oplysninger om apparatet:

1. De første tre punkter indeholder copyright-oplysninger for firmwaren, talen og operativsystemet.
2. De næste to punkter indeholder udgivelsesdatoen for softwaren og versionen af kernen.
3. De næste tre punkter giver enhedsnavnet, version af operativsystemet og nøglenummer.
4. De næste to emner viser samlet plads og resterende plads på det interne flashdrev.
5. De næste to emner viser samlet plads og resterende plads på SD-kortet. (Forekommer kun, hvis der er indsat et SD-kort.)
6. Mac-adressen bliver vist som det næste, dog ikke før du har forbundet apparatet til et netværk.
7. De næste tre emner viser oplysninger om netværksservere.
8. De fire sidste emner viser oplysninger om support og service.

Tryk Pil-ned og Pil-op for at flytte mellem punkterne i dialogen. Tryk Venstre- og Højre-pil for at læse en oplysning tegn for tegn. Når du er færdig med at se på systemoplysningerne, så tryk på Annuller-knappen for at lukke dialogen.

\*Bemærk: Du kan også få oplyst software-version ved at trykke på Home, mens du står i hovedmenuen.

# 15. Installation og brug af tredjeparts-apps

SensePlayer tilbyder interne apps til at søge efter, læse, afspille og streame multimedieindhold. Desuden har du mulighed for at installere forskellige tilgængelige Android-apps, så du kan få adgang til andre udbydere af medietjenester og indhold. Det er teknisk muligt at installere en hvilken som helst tilgængelig app, hvis du kan finde en apk-fil til den. Vores hovedfokus er dog at give oplysninger og support vedrørende apps, som er specielt velegnede til SensePlayer som en mobil medieafspiller. Det kan ikke forventes, at SensePlayer kan give den samme support for apps som en Android-telefon eller -tablet.

SensePlayer er ikke en Google-godkendt enhed og har således nogle begrænsninger omkring at kunne køre tredjeparts-apps. Nogle af dem er det muligt at komme uden om, hvis man har den slags lyster, men vær opmærksom på, at formålet med at tilbyde denne adgang er på den bedst mulige måde at give et udvidet tilbud om globalt medieindhold.

## 15.1 Installation af Android-applikationer

Der er to måder at installere Android-programmer på SensePlayer. SensePlayer tilbyder øjeblikkelig og intuitiv adgang til adskillige populære multimedieprogrammer ved hjælp at punktet App-installation, som findes på apparatet under menuen Alle apps.

Under App-installation kan du finde apps, som vi ved, fungerer godt på SensePlayer, og som udvider og forbedrer den som en tilgængelig multimedieløsning. Det er på ingen måde en udtømmende liste over apps, som kan installeres. Den giver imidlertid en hurtig og let adgang til apps, som vi tror vil være populære blandt brugere af SensePlayer, f.eks. BBC Sounds, Audible, Netflix, og Spotify.

App-installeren indeholder også web-browserne Chrome og EDGE samt talesynteserne eSpeak og RH Voice. Vi anbefaler meget, at du installerer både en browser og en talesyntese, hvis du har i sinde at bruge andre tredjeparts-apps.

Med browseren kan du logge ind i adskillige apps, som du ellers ikke ville kunne få adgang til, f.eks. Dropbox og Netflix. Browseren er også nødvendig, hvis du ønsker at bruge den nye version af programmet BookShare Download, som er baseret på version 2.0 af deres API, eftersom du skal logge ind og godkende SensePlayer på deres webside. Bemærk, at selv om det er muligt at læse websider generelt med Chrome eller EDGE på SensePlayer, så er den her beregnet til at gøre det muligt at logge ind på andre tjenester. Du kan ikke forvente at kunne bruge den til intensiv web-browsing, og der kan være web-elementer, som ikke er understøttet.

Selv om de gratis talesynteser for nogle ikke er særlig behagelig at høre på, så er de nødvendig for at kunne køre programmer som BARD Mobile, som kræver en egentlig Android talesyntese. Eftersom vi ikke understøtter Google-tjenester, kan vi heller ikke tilbyde adgang til Googles talesynteser. Derfor tilbyder vi disse OpenSource-muligheder som et alternativ. For det meste vil indholdet i apps blive læst op af Mobile screen reader med den Nuance-stemme, du har valgt. Der skal dog være en Android-talesyntese til stede af hensyn til undtagelserne, f.eks. indstilling af hastighed i BARD Mobile.

Sørg for, at du har forbindelse til internettet, før du forsøger at bruge App-installation. Programmet henter apps fra vores servere, og kan derfor ikke bruges uden adgang til internettet. For at åbne App-installation skal du fra hovedmenuen navigere til punktet Alle apps og trykke OK. Brug Pil-op eller Pil-ned for at komme til punktet App-installation og tryk endnu en gang på OK.

Du kommer ind i en liste over programmer, som du kan navigere i med Pil-op og Pil-ned. Du kan få en kort beskrivelse af den aktuelle app samt hurtige tips til installation ved at trykke \*. Tryk på Annuller for at komme tilbage til listen over apps, når du er færdig.

Hvis du vil installere det program, du har i fokus, så tryk på OK-tasten. Du får at vide, at installationen er i gang og derefter, at den er afsluttet. Du kan finde de installerede apps under punktet Alle apps, og du kan starte dem ved at trykke på OK-tasten.

Du kan også installere Android-apps ved at hente de tilsvarende APK-, XAPK- eller APKS-filer fra internettet og så køre dem via Filstyring på SensePlayer. ofte kan du finde apk-filer for populære programmer ved at udføre en Google-søgning på appens navn og ordet apk. Du kan også overveje at søge på velrenommerede steder som APK Pure eller APK Mirror. Denne side giver en liste over troværdige ressourcer til download af filer til Android-programmer, APKs: The 7 Best Sites for Safe Android APK Downloads (makeuseof.com)

Når du har hentet en Android programfil, skal du kopiere den til flashdrevet i SensePlayer eller et andet tilsluttet drev. Åbn Filstyring på SensePlayer og find filen til dit program. Tryk OK på filen, og den bliver automatisk installeret. Derefter kan du få adgang til programmet i menuen Alle apps.

Du kan afinstallere et program ved at trykke på Slet-tasten, mens du peger på det. Du bliver spurgt, om du er sikker på, at du vil afinstallere appen. Tryk på OK for at bekræfte.

Bemærk: Selv om SensePlayer kan køre mange apps, er der nogle velkendte begrænsninger, nemlig relateret til, at SensePlayer ikke er en Google-certificeret enhed og således ikke kan køre Google-relaterede tjenester.

Dette har forskellig indvirkning på forskellige programmer, lige fra de tilfælde, hvor du ikke kan logge ind på en tjeneste, til begrænsninger på, hvad du kan gøre i et program, til tilfældige fejlmeddelelser, som ikke har nogen praktisk betydning. For at give nogle eksempler, så vil programmer som Envision AI og Be My Eyes ikke lade dig logge ind på din konto, hvis du går ind via Google., Hvis din konto imidlertid blev oprettet med din mailadresse, så virker det. Apps som Google Lookout og Amazon Alexa vil, hver gang du åbner dem, give en fejlmeddelelse om, at appen ikke kan køre, fordi Google-tjenester ikke er understøttet. Hvis du imidlertid vælger OK-knappen, vil appen i det store hele virke som forventet med nogle få begrænsninger. Apps som Android TTS, hvor du har købt tilføjelser, som er bundet til din Google-konto, vil formodentlig ikke give dig adgang til disse tilføjelser, da du ikke kan logge ind på din Google-konto.

Bemærk: HIMS og LVI kan ikke give meget teknisk support af Android-apps med SensePlayer, Eftersom vi ikke laver disse programmer og ikke kan garantere, at de er tilgængelige. Desuden, på grund af de grundlæggende begrænsninger for en Android-enhed, som ikke er Google-certificeret, kan vi ikke give nogen garanti for, at et tredjepartsprogram har fuld funktionalitet. Imidlertid tilbyder vi muligheden for at installere disse programmer, fordi vi synes, at de programmer, som faktisk virker udmærket, forbedrer og udvider mulighederne med SensePlayer som en tilgængelig og intuitiv medieafspiller.

Det omfatter programmer som Audible, Apple Music, BARD Mobile, BBC Sounds, Chirp, Dropbox, Netflix, Pandora, Sero, Spotify, Skype nu med AI Chat, og Zoom, bare for at nævne nogle få.

## 15.2 Navigation og brug af apps

Mobile screen reader i SensePlayer giver dig mange navigationsmetoder og hurtig og intuitiv adgang til forskellige elementer i programmer. Dette er især rigtigt, efterhånden som du bliver fortrolig med skærmlayoutet af de programmer, du bruger.

Brug Venstre- og Højre-pil til henholdsvis at gå til forrige og næste element. Dette svarer til at svirpe til venstre og højre på en telefon med touch-skærm. Pil-op og Pil-ned går til elementet direkte over eller under din nuværende position. Dette er en Android skærmlæserfunktion, som hjælper dig med at navigere hurtigere i apps. F.eks. finder du i mange apps faneblade langs med nederste kant, og rækken oven over indeholder så medieknapper osv. Disse tastetryk kan således ofte hjælpe dig med at navigere mellem grupper af knapper. I sammenhænge, hvor hvor de forskellige muligheder er arrangeret i en tabelvisning, bliver information om række og kolonne annonceret for at hjælpe dig med at gøre bedre brug af piletasterne.

Brug tallene 1 og 7 til at gå til henholdsvis toppen eller bunden af skærmen, ligesom du kan i SensePlayers egne programmer. Du kan også bruge tallene 3 og 9 til at rulle i en listevisning, f.eks. en liste over kunstnere eller albums i Apple Music.

Tryk på OK-tasten for at aktivere det aktuelle emne. Tryk langt på tallet 0 for at trykke langt på det aktuelle emne. Et langt tryk giver ofte en kontekstmenu i Android-programmer. Tryk på Annuller-tasten for at efterligne et tryk på Tilbage-knappen.

Tryk kort på 0 for at holde på eller slippe et emne. Et eksempel på, hvor du kan bruge denne funktion er spol frem eller tilbage i BARD Mobile.

Tryk på tallet 8 for at opdatere en liste over emner, f.eks. et RSS-feed i StreamSphere.

Medieprogrammer indeholder ofte skydere, som bruges til at justere forskellige værdier i appen. for at justere en skyder skal du trykke på Stemmekontrol-knappen sammen med Lydstyrke-op eller Lydstyrke-ned.

Når du lytter til medieindhold, kan du få brug for at kontrollere afspilningen, uanset hvor du er henne i programmet. Tryk på OK-tasten sammen med Stjerne for at gå til forrige spor. Tryk på OK sammen med 0 for at pause eller genoptage afspilning. Tryk på OK sammen med Firkant for at gå til næste spor.

Selv om mange Android-apps er helt igennem tilgængelige, så vil du til tider støde ind i knapper eller andre elementer, som ikke har nogen mærkat. Hvis du vil oprette en mærkat for et element uden mærkat, så tryk på Stjerne-tasten. Du bliver bedt om at indtaste et navn på elementet, og du får annonceret det interne program-id for elementet. Brug din valgte tekstinputmetode til at indtaste et navn på mærkaten og tryk på OK for at gemme.

# 16. Brug af Smart Connect

Med Smart Connect-funktionen kan du bruge SensePlayer som et taktilt Bluetooth-tastatur eller fjernstyring til betjening af din smart-phone eller tablet. Du har også mulighed for at sende lyd fra din smart-phone eller tablet til SensePlayer, når du bruger Smart Connect.

I øjeblikket virker Smart Connect sammen med iOs/iPad OS og Android. Du kan også bruge en speciel tastaturtilstand til at bruge din SensePlayer som en fjernbetjening til din BrailleSense. Under Generelle indstillinger kan du vælge, om du vil høre lyden fra din enhed, og hvilken tastaturtilstand du vil bruge som standard Som standard er Smart connect lyd slået til, og tastaturet er sat til iOS.

\*Bemærk: Det er meget vigtigt, at du indstiller Smart Connect-tastaturtilstanden til det operativsystem, du opretter forbindelse til. Ellers vil kommandoerne i de følgende afsnit ikke virke korrekt eller vil muligvis udføre en anden funktion end den, der var meningen. Det er også bedst at foretage de tilknyttede indstillinger under Generelle indstillinger, inden du opretter en forbindelse. Ellers vil forbindelsen blive afbrudt, når du vender tilbage til de interne funktioner i SensePlayer og må genoprettes.

## 16.1Opret forbindelse til en mobilenhed.

Forbindelser med Smart Connect bliver primært kontrolleret med Smart Connect-knappen, som er placeret længst til højre i den øverste række taster på apparatet. Et kort tryk genopretter den seneste forbindelse. Hvis du endnu ikke har tilsluttet en enhed, kommer du ind i dialogen til oprettelse af en forbindelse. Med et dybt tryk kommer du ind i dialogen til oprettelse af en forbindelse, uanset om du har forbindelse til et apparat. Et langt og dybt tryk på Smart Connect-tasten giver dig en liste over tidligere gemte forbindelser. Fra denne liste kan du bruge Pil-op og Pil-ned til at finde en forbindelse og trykke på OK-tasten for at genoprette forbindelsen. Tryk kort på Slet-tasten for at afbryde den forbindelse, som er aktiv i øjeblikket. Tryk langt på Slet-tasten for helt at fjerne den gemte forbindelse.

Du kan skifte mellem de forskellige tastaturtilstande, som er til rådighed, ved at trykke kort på Bluetooth-tasten, mens en forbindelse er aktiv. Hver gang du opretter forbindelse til den samme enhed igen, bruger du automatisk den samme tastaturtilstand, som du senest brugte med den pågældende enhed, uanset hvordan tastaturtilstanden er indstillet under Generelle indstillinger. Indstillingen under Generelle indstillinger bliver brugt, når der skal oprettes en ny forbindelse.

## 16.2 Generel brug

Som tidligere nævnt, kan du med Smart Connect-funktionen bruge tastaturet på SensePlayer til at fjernstyre apparater, som ellers bruger en touch-skærm, enten for at kunne betjene enheden mere effektivt eller måske for at fjernstyre apparatet med en håndholdt enhed, som er let at bruge. Dette gøres ved at oversætte SensePlayer-kommandoer til standard tastaturkommandoer, som bliver sendt til iOS- eller Android-enheden, så du kan styre og betjene den. For iOS er disse kommandoer baseret på at bruge et tastatur med VoiceOver. For Android er kommandoerne baseret på tastaturgenveje med TalkBack. BrailleSense-kommandoer er baseret på de kommandoer, som bliver brugt med et qwerty-tastatur. Dette er grunden til, at det er så vigtigt at vælge den rigtige tastaturtilstand til dit operativsystem, eftersom de qwerty-kommandoer, der bruges, er meget forskellige. Vi har dog forsøgt at bruge kommandoer, der ligner hinanden, til parallelle funktioner på hvert operativsystem.

Når det har været muligt, har vi også forsøgt på at følge standarderne for betjening af SensePlayer. F.eks. går tallene 1 og 7 til henholdsvis toppen og bunden af et skærmbillede, ligesom de ofte gør det på SensePlayer, mens tallene 3 og 9 ruller en side op eller ned, tallet 8 bruges til søgning i alle tastaturtilstande o.s.v.

Eftersom antallet af taster på SensePlayer er begrænset, skal man bruge tre forskellige tilstande til fjernbetjening, nemlig navigationstilstand, tekstindtastning og webtilstand. Når du har aktiveret en Smart Connect-forbindelse, kan du bruge Menu-knappen til at skifte mellem de tre tilstande. Som udgangspunkt bliver forbindelser oprettet eller genoprettet i navigationstilstand, da vi tror, at dette vil være den primære tilstand, som du oftest vil bruge.

I navigationstilstand bruges de enkelte taster på tastaturet primært til navigation og læsning. Hvis du trykker på disse taster sammen med Menu-tasten, giver det adgang til andre kommandoer, såsom navigation i større spring, notifikationer og status, Skærmlæserspecifikke kommandoer og mediekontrol. Tasterne Slet, Menu og Annuller samt kombinationer af disse bruges til generelle kommandoer, som tilbage, hjem, app-vælger, stemmeassistent o.s.v.

I tekstindtastning kan du indtaste tekst med T9-metoden, og piletasterne bruges til almindelig tekstnavigation. Kombinationer, som bruger Option-tasten i iOS, kan udføres ved at tilføje Menu-tasten, og kombinationer med CMD-tasten fås ved at tilføje Slet-tasten. Selv om Android primært bruger Control-tasten til disse kommanoder, så bliver de samme Smart Connect-kombinationer brugt til Android og BrailleSense som til iOS.

I webtilstand bliver taltasterne brugt til at navigere efter forskellige elementer. Du kan tilføje Slet-tasten for at gå et element tilbage. Alternativt kan du blive i navigationstilstand og så bruge tasterne Stjerne og Firkant til at justere rotorindstillingen og så bruge Pil-op og Pil-ned til at navigere efter den rotorindstilling, du har valgt. Selv om det hedder noget forskelligt, så virker dette både i iOS og Android.

Når Smart Connect er aktiv, vil stemmekontrolknappen skifte mellem systemlydstyrken på SensePlayer (hovedlydstyrke) og lydstyrken på den tilsluttede enhed (mobillydstyrke). Når du har skiftet til mobillydstyrke, kan du bruge lydstyrke op og ned til at indstille lydstyrken for den tilsluttede enhed. Som altid, når du bruger stemmekontrolknappen, vil SensePlayer vende tilbage til at indstille hovedlydstyrken efter 5 sekunders inaktivitet.

Selv om alle tastetryk ikke passer ind i et præcist mønster, håber vi, at disse principper kan hjælpe dig med lettere at huske de kommandoer, som bruges i Smart Connect. Kommandoer til hver tilstand i hvert operativsystem er opført i de følgende afsnit.

## 16.3 Smart Connect-kommandoer til iOS

### 16.3.1 Navigationstilstand

Bemærk, at taster til at rulle skærmen op, ned, venstre og højre kræver, at hurtig navigation er slået til. Dette bliver noteret i kommandolisten med KHN (Kræver hurtig navigation). Alle andre taster skulle virke, uanset om hurtig navigation er slået til eller fra.

* Gå til næste emne: Højre-pil
* Gå til forrige emne: Venstre-pil
* Gå 5 emner fremad: Menu-Højre-pil
* Gå 5 emner tilbage: Menu-Venstre-pil
* Aktiver det valgte: OK-tast
* Rør ved og hold på det valgte: Langt tryk på OK
* Næste rotorværdi: Pil-ned
* Forrige rotorværdi: Pil-op
* Næste rotorvalg: Firkant
* Forrige rotorvalg: Stjerne
* Gå til første emne: 1
* Gå til sidste emne: 7
* Slå hurtig navigation til/fra: Venstre-pil-Højre-pil
* Rul en skærm op: 3 \*KHN
* Rul en skærm ned: 9 \*KHN
* Rul en skærm til venstre: 4 \*KHN
* Rul en skærm til højre: 6 \*KHN
* Læs fra toppen: 2
* Læs fra den aktuelle position: 0
* Pause/genoptag læsning: 5
* Søg på skærmen: 8
* Tilbage-knappen: Annuller
* Home: Langt tryk på Menu-knappen.
* Tænd/sluk: Slet-0
* App-vælger: Menu-Slet
* Gå til næste åbne app: Menu\_Pil-ned
* Gå til forrige åbne app: Menu\_Pil-op
* Gå til statuslinje: Menu-1
* Åbn notifikationscenter: Menu-2
* Åbn kontrolcenter: Menu-3
* Åbn hurtige indstillinger for VO: Menu-4
* Slå Hjælp til VoiceOver til: Menu-5
* Kopier den sidst udtalte tekst: Menu-6
* Tale til/fra: Menu-7
* Åbn emnevælger: Menu-8
* Skærmtæppe til/fra: Menu-9
* Forrige medie: Menu-Stjerne
* Næste medie: Menu-Firkant
* Magisk tap: Menu-0
* VoiceOver til/fra (nye telefoner): Slet tre gange.
* Slå VoiceOver fra (gamle telefoner): Slet-Annuller.
* Tal til Siri: Langt tryk på Slet

### 16.3.2 Webmode

Hvis du skal kunne navigere med taltasterne efter de tilknyttede elementer, skal både hurtig navigation og hurtig navigation med enkeltbogstav være slået til. Alternativt kan du bruge Firkant og Stjerne til at justere rotorindstillingen og Pil-op og Pil-ned til at navigere efter den valgte rotorindstilling, uanset om hurtig navigation er slået til eller fra.

* Slå hurtig navigation til/fra: Venstre-Højre-pil
* Hurtig navigation med enkeltbogstav til/fra: Firkant-Stjerne
* Næste overskrift: 1
* Næste link: 2
* Næste statiske tekst: 3
* Næste tabel: 4
* Næste tekstfelt: 5
* Næste Aria landemærke: 6
* Næste liste: 7
* Næste knap: 8
* Næste formularfelt: 0
* Skift retning på kommando: Tilføj Slet til de ovenstående kommandoer
* Gå til nummererede overskrifter: Menu-1 til Menu-6
* Gå til forrige overskrift på et givent niveau: Slet-1 ... Slet-6.
* Gå til næste emne: Højre-pil
* Gå til forrige emne: Venstre-pil
* Aktiver det valgte: OK-tast
* Rør ved og hold på det valgte: Langt tryk på OK
* Næste rotorværdi: Pil-ned
* Forrige rotorværdi: Pil-op
* Næste rotorvalg: Firkant
* Forrige rotorvalg: Stjerne
* Home: Langt tryk på Menu-knappen.

### 16.3.3 Teksttilstand

Hvis du vil indtaste tekst, skal du bruge taltastaturet til at skrive tekst ved hjælp af T9-metoden. Uanset, hvordan indtastning af tekst er indstillet lokalt på din enhed, skal du bruge T9-metoden sammen med SensePlayer. Bemærk også, at al hurtig navigation skal slås fra, når du vil indtaste eller redigere tekst under iOS. Du kan bruge følgende yderligere tastetryk til redigering og indtastning af tekst.

* Gå et tegn frem: Højre-pil
* Gå et tegn tilbage: Venstre-pil
* Gå et ord frem: Menu-Højre-pil
* Gå et ord tilbage: Menu-Venstre-pil
* Gå en linje op: Pil-op
* Gå en linje ned: Pil-ned
* Gå til starten af linjen: Slet-Venstre-pil
* Gå til slutningen af linjen: Slet-Højre-pil
* Gå til begyndelsen af eller forrige afsnit: Menu-Pil-op
* Gå til slutningen af eller næste afsnit: Menu-Pil-ned
* Gå til begyndelsen af tekstfelt: Slet-Pil-op
* Gå til slutningen af tekstfelt: Slet-Pil-ned
* Vælg tekst: Tilføj Stjerne til de ovenstående kommandoer
* Vælg alt: Slet-1
* Kopier: Slet-2
* Klip: Slet-3
* Indsæt: Slet-4
* Fortryd: Slet-5
* Gentag: Slet-6
* Enter: OK
* Slet: Slet-tast
* Skift sprog: Stjerne-Firkant

## 16.4 Smart Connect-kommandoer til Android

### 16.4.1 Navigationstilstand

Du kan bruge de følgende kommandoer til at navigere i og interagere med apps og skærmbilleder i Android.

* Gå til næste emne: Højre-pil
* Gå til forrige emne: Venstre-pil
* Gå til emnet ovenover: Menu-Pil-op
* Gå til emnet nedenunder: Menu-Pil-ned
* Gå til næste vindue: Menu-Højre-pil
* Gå til forrige vindue: Menu-Venstre-pil
* Udfør klik: OK
* Udfør langt klik: Langt tryk på OK
* Juster læsekontrol op: Pil-op
* Juster læsekontrol ned: Pil-ned
* Vælg næste læsekontrol: Firkant
* Vælg forrige læsekontrol: Stjerne
* Gå til første emne: 1
* Gå til sidste emne: 7
* Læs fra toppen: 2
* Læs fra næste emne: 0
* Søg på skærmen: 8
* Tilbage-knappen: Annuller
* Home: Langt tryk på Menu-knappen.
* Seneste apps: Slet-Menu
* Vis handlinger: Menu-1
* Notifikationer: Menu-2
* Vis installerede sprog: Menu-3
* Vis TalkBack menu: Menu-4
* Forrige medie: Menu-Stjerne
* Næste medie: Menu-Firkant
* Start/pause medie: Menu-0
* Åbn standard-browseren: Slet-1
* Åbn standard-app til kontakter: Slet-2
* Åbn standard-app til e-mail: Slet-3
* Åbn Gmail app: Slet-4
* Åbn standardkalenderen: Slet-5
* Åbn standardmusikafspilleren: Slet-6
* Åbn standard-app til messaging: Slet-7
* Åbn standard-app til IM: Slet-8
* Åbn Youtube: Slet-9
* Pause/genoptag TalkBack: Slet-Annuller
* Google-assistent: Langt tryk på Slet

### 16.4.2 Webmode

Som tidligere nævnt, kan du bruge tastetrykkene nedenfor til at navigere mellem de forskellige elementer på en webside ved hjælp af taltastaturet. Hvis du imidlertid synes, det er svært at huske alle tallene og de tilknyttede elementer, kan du også justere læsekontrollen med Stjerne og Firkant og så buge Pil-op og Pil-ned til at navigere efter det valgte element.

* Gå til næste overskrift: 1
* Gå til næste link: 2
* Gå til næste grafik: 3
* Gå til næste tabel: 4
* Gå til næste redigeringsfelt: 5
* Gå til næste Aria landemærke: 6
* Gå til næste liste: 7
* Gå til næste knap: 8
* Gå til næste comboboks: 9
* Gå til næste kontrol: 0
* Skift retning på kommando: Tilføj Slet til de ovenstående kommandoer
* Gå til næste nummererede overskrift: Menu-1 til Menu-6
* Gå til forrige overskrift på et givent niveau: Slet-1 ... Slet-6.
* Gå til næste emne: Højre-pil
* Gå til forrige emne: Venstre-pil
* Udfør klik: OK
* Udfør langt klik: Langt tryk på OK
* Vælg næste læsekontrol: Firkant
* Vælg forrige læsekontrol: Stjerne
* Juster læsekontrol op: Pil-op
* Juster læsekontrol ned: Pil-ned

### 16.4.3 Teksttilstand

Du kan indtaste tekst ved hjælp af traditionel T9-indtastning på taltasterne. Du kan bruge følgende yderligere tastetryk til redigering og indtastning af tekst.

* Gå til næste tegn: Højre-pil
* Gå til forrige tegn: Venstre-pil
* Gå til næste ord: Menu-Højre-pil
* Gå til forrige ord: Menu-Venstre-pil
* Gå til næste linje: Pil-ned
* Gå til forrige linje: Pil-op
* Gå til næste afsnit: Menu-Pil-ned
* Gå til forrige afsnit: Menu-Pil-op
* Gå til starten af linjen: Slet-Venstre-pil
* Gå til slutningen af linjen: Slet-Højre-pil
* Gå til starten af tekstfeltet: Slet-Pil-op
* Gå til slutningen af tekstfeltet: Slet-Pil-ned
* Vælg tekst: Tilføj Stjerne til de ovenstående kommandoer
* Vælg alt: Slet-1
* Kopier: Slet-2
* Klip: Slet-3
* Indsæt: Slet-4
* Fortryd: Slet-5
* Gentag: Slet-6
* Enter: OK
* Slet: Slet-tast
* Skift sprog: Stjerne-Firkant

## 16.5 Smart Connect-kommandoer til BrailleSense

For iOS og Android har hovedformålet med Smart Connect været at lave en taktilt grænseflade til apparater med en berøringsskærm. BrailleSense, Derimod, har naturligvis allerede en taktilt grænseflade. Her er det således mere tanken at kunne bruge apparatet som en fjernstyring. F.eks. hvis du har forbundet din BrailleSense til HDMI for at se Netflix med din familie, eller hvis du bruger din BrailleSense med en app som Envision AI med et OCR-stativ, og du gerne vil kunne kontrollere din OCR uden at komme til at skubbe til kameraet. Eller du er måske forbundet til et Zoom-møde med et USB-kamera og bare gerne vil have et mindre tastatur for let at kunne betjene apparatet.

Eftersom BrailleSense har et fuldt tastatur, forudsætter vi, at det vil være det mest almindelige at bruge det indbyggede tastatur til avanceret betjening og indtastning af tekst. Smart Connects tastatur indeholder således ikke alle de genveje, som er til rådighed på apparatet, men vi har prøvet på at inkludere de mere almindelige funktioner. Desuden kan du få adgang til specifikke funktioner i programmer på BrailleSense ved at finde dem i menuerne og trykke på OK-tasten. Husk også, at du, specielt i lange lister eller i tredjepartsprogrammer, kan bruge teksttilstand til at navigere efter første bogstav for at komme hurtigere der hen, hvor du vil.

Du vil også se, at selv om vi har forsøgt at gøre Smart Connect-funktionerne parallelle med funktionerne på det apparat, der skal fjernstyres, hvor det har været muligt, så afspejler navigation med piletasterne grænsefladen på SensePlayer og ikke iOS eller Android. Dette giver også mere mening i forhold til, hvordan man navigere på BrailleSense.

\*Bemærk: Når du opretter forbindelse til SensePlayer via Bluetooth-styring på BrailleSense, vil SensePlayer tilbyde to Bluetooth-services, headset og printer. Uanset om du vælger at sende audio, skal du vælge headset-forbindelsen. Tastaturet skal nok også blive genkendt.

Endelig har vi i øjeblikket ikke inkluderet en webtilstand for BrailleSense. Dog kan du selvfølgelig navigere og læse webindhold med piletasterne og Tab. Vi vil muligvis genoverveje dette, når web-browseren på BrailleSense er blevet opdateret.

Når dette er sagt, kan du finde kommandoer til navigationstilstand og teksttilstand i de følgende afsnit.

### 16.5.1 Navigationstilstand

* Forrige emne i menu eller liste: Pil-op
* Næste emne i menu eller liste: Pil-ned
* Tilbage i menu eller mappe: Venstre-pil
* Fremad i menu eller mappe: Højre-pil
* Aktiver det aktuelle emne: OK/Højre-pil
* Gå til toppen: 1
* Gå til bunden: 7
* Side op / 32/20 emner tilbage: 3
* Side ned / 32/20 emner fremad: 9
* Tab fremad: 6
* Tab baglæns: 4
* Læs fra toppen: 2
* Læs fra aktuelle position: 0
* Afbryd talen: 5
* Søg: 8
* Åbn programmenu (F2): Stjerne
* Slet (Mellemrum-d): Slet
* Tilbage/Annuller (F4): Annuller-tast
* Luk program (Mellemrum-z): Langt tryk på Annuller
* Gå til hovedmenuen: Langt tryk på Menu
* Gå til joblisten: Slet-Menu
* Gå til næste kørende program: Menu-Pil-ned
* Gå til forrige kørende program: Menu-Pil-op
* Åbn Generelle indstillinger: Menu-1
* Åbn Notifikationer: Menu-2
* Annoncer batteristatus: Menu-3
* Annoncer netværksstatus: Menu-4
* Åbn dvaletid: Menu-5
* Mikrofon til/fra: Menu-6
* Tale til/fra: Menu-7
* Punkt til/fra: Menu-8
* Højttalere til/fra: Menu-9
* Forrige medie: Menu-Stjerne
* Næste medie: Menu-Firkant
* Start/pause medie: Menu-0
* Vælg alt: Slet-1
* Kopier: Slet-2
* Klip: Slet-3
* Indsæt: Slet-4
* Start valg (Mellemrum-Enter-b): Slet-5
* Vælg det aktuelle emne (Mellemrum): Slet-6
* Åbn (Mellemrum-Enter-o): Slet-7
* Ny (Mellemrum-Enter-n): Slet-8
* Gem/send (Mellemrum-Enter-s): Slet-9
* Information/handlinger (Mellemrum-Enter-i): Slet-0
* Google-assistent: Langt tryk på Slet

### 16.5.2 Teksttilstand

Du kan bruge T9-metoden til at indtaste tekst eller til at navigere efter første bogstav, hvor det kan bruges. Brug følgende yderligere tastetryk til navigation og redigering i tekst.

* Gå til næste tegn: Højre-pil
* Gå til forrige tegn: Venstre-pil
* Gå til næste ord: Menu-Højre-pil
* Gå til forrige ord: Menu-Venstre-pil
* Gå til næste linje: Pil-ned
* Gå til forrige linje: Pil-op
* Gå til næste afsnit: Menu-Pil-ned
* Gå til forrige afsnit: Menu-Pil-op
* Gå til starten af linjen: Slet-Venstre-pil
* Gå til slutningen af linjen: Slet-Højre-pil
* Gå til starten af tekstfeltet: Slet-Pil-op
* Gå til slutningen af tekstfeltet: Slet-Pil-ned
* Vælg alt: Slet-1
* Kopier: Slet-2
* Klip: Slet-3
* Indsæt: Slet-4
* Enter: OK
* Slet: Slet-tast

# 17. Oversigt over tastaturkommandoer

Du kan bruge tasterne til at at udføre deres tilknyttede funktioner i de forskellige programmer og sammenhænge som nævnt nedenfor.

## 17.1 Almindelige kommandoer

* Pil-op: Går et punkt op i en liste eller menu.
* Pil-ned: Går et punkt ned i en liste eller menu.
* Venstre-pil: Går ud af en undermenu eller undermappe. Går en værdi tilbage i en comboboks eller et tegn i et redigeringsfelt.
* Højre-pil: Åbner aktuelle undermenu, undermappe eller program. Går en værdi fremad i en comboboks eller et tegn i et redigeringsfelt.
* OK: Åbner aktuelle undermenu eller program eller udfører den aktuelle funktion. Langt tryk for at åbne eller lukke hjælpetilstand.
* Annuller: Forlader aktuelle undermenu eller program. Langt tryk for at åbne brugermanualen.
* Menu: Åbner menuen for det specifikke program Langt tryk for at åbne generelle indstillinger.
* Home: Bringer dig til hovedmenuen fra hvor som helst på apparatet.
* Slet: Sletter det aktuelle tegn i et redigeringsfelt eller aktuelle fil/mappe/emne i en liste. Langt tryk for at slette alle data i et redigeringsfelt, rydde lommeregneren eller afslutte afspilning af dokumenter/bøger/medier og slette alle mærker.
* Stjerne: Langt tryk for at indstille automatisk sluk.
* Nummertegn/Firkant: Skifter mellem inputtilstande under indtastning af tekst. Langt tryk for at låse eller åbne taltasterne. Tryk langt sammen med stjernetasten for at låse funktionstasterne eller låse dem op.
* Stemmekontrol: Skifter mellem justering af lydstyrke, stemme og afspilning. Langt tryk for at nulstille indstillingerne for aktuelle sammenhæng eller program.
* Stemmekontrol op: Skruer op for lydstyrke, stemme eller afspilningskontrol alt efter indstillingen af stemmekontrolknappen. Langt tryk for annoncering af tid og dato.
* Stemmekontrol Ned: Skruer ned for lydstyrke, stemme eller afspilningskontrol alt efter indstillingen af stemmekontrolknappen. Langt tryk for at annoncere batteristatus.
* Optag: Åbner listen over optagelser. Langt tryk for at starte ny optagelse.
* Tilstandsknappen: Kort tryk for at annoncere aktuelle program. Dybt tryk for at skifte program. Langt tryk for at indstille hvilke programmer der skal skiftes imellem ved tryk på tilstandsknappen.
* Wi-Fi-tast: Kort tryk for at annoncere status for trådløst netværk. Dybt tryk for at slå trådløst netværk til/fra. Langt tryk for at åbne opsætning af internet.
* Bluetooth-tast: Kort tryk for at annoncere status for Bluetooth. Dybt tryk for at slå Bluetooth til/fra. Langt tryk for at åbne indstillinger for Bluetooth.
* Connect-knappen: Tryk kort for at genetablere den seneste forbindelse, Tryk dybt for at oprette en ny Smart Connect-forbindelse, og tryk langt for at gå til listen over Smart Connect-forbindelser.

## 17.2 Kommandoer til hovedmenuen

* Pil-op: Går et emne op.
* Pil-ned: Går et emne ned.
* Venstre-pil: Forlader undermenu.
* Højre-pil: Åbner aktuelle undermenu eller program.
* OK: Åbner aktuelle undermenu eller program.
* Annuller: Forlader aktuelle undermenu eller program.
* Menu: Annoncerer aktuelle software-version og build-dato.
* 1: Starter Filstyring.
* 2: Starter medieafspilleren.
* 3. Starter DAISY-afspilleren.
* 4: Starter dokumentlæseren.
* 5: Starter FM-radioen.
* 6: Starter OCR:
* 7: Starter Web-radioen.
* 8: Starter Podcasts.
* 9: Åbner Bibliotekstjenester.
* 0: Åbner menuen Værktøjer.

## 17.3 Kommandoer til Filstyring

* Pil-op: Går til forrige fil, mappe eller menupunkt.
* Pil-ned: Går til næste fil, mappe eller menupunkt.
* Venstre-pil: Går til den overordnede mappe.
* Højre-pil: Åbner den aktuelle mappe.
* OK: Afspiller den aktuelle fil eller mappe eller udfører det aktuelle menupunkt.
* Annuller: Afbryder den aktuelle funktion eller afbryder valg af den aktuelle fil/mappe. Hvis der ikke er en aktiv funktion eller et valgt emne, vil Annuller-knappen afslutte Filstyring.
* Menu: Åbner menuen for Filstyring.
* Slet: Sletter det aktuelle emne eller de valgte filer/mapper.
* 1: Går til toppen af listen over filer eller mapper.
* 2: Går mellem listen over filer og listen over mapper i den aktuelle mappe.
* 3: Går en side af emner op fra den aktuelle position.
* 4: Læser forrige tegn i navnet på filen eller mappen.
* 5: Læser det aktuelle tegn i navnet på filen eller mappen. Tryk to gange for også at høre fonetisk.
* 6: Læser næste tegn i navnet på filen eller mappen.
* 7: Går til bunden af listen.
* 8: Åbner dialogen til søgning efter filer. Langt tryk for at gå til dialogen Gå til nummer.
* 9: Går en side af emner ned fra den aktuelle position.
* 0: Skifter mellem valgt og fravalgt. Langt tryk for at skifte vælgetilstand.
* Stjerne: åbner dialogen Oplysninger.
* Firkant: Går til listen over drev. Langt tryk for at låse eller åbne taltasterne. Tryk langt sammen med stjernetasten for at låse funktionstasterne eller låse dem op.

## 17.4 Kommandoer til medieafspilleren

* Pil-op: Vælger forrige enhed for bevægelse. Vælg mellem de forskellige muligheder for bevægelse i spor eller tid.
* Pil-ned: Vælger næste enhed for bevægelse. Vælg mellem de forskellige muligheder for bevægelse i spor eller tid.
* Venstre-pil: Går bagud efter den valgte enhed for bevægelse. Langt tryk for at gå tilbage efter stigende tidsinterval.
* Højre-pil: Går fremad efter den valgte enhed for bevægelse. Langt tryk for at gå fremad efter stigende tidsinterval.
* OK: Skifter mellem afspilning og pause.
* Annuller: Lukker medieafspilleren.
* Menu: Åbner menuen for medieafspilleren.
* Slet: Langt tryk for at afslutte uden mærke.
* 1: Går til og afspiller det første emne i den aktuelle afspilningsliste.
* 2: Åbner dialogen Gå til tid. Langt tryk for at åbne listen over kapitler.
* 3: Går 5 emner tilbage fra din position i den liste, du er ved at afspille.
* 4: Slår Bland til/fra.
* 5: Åbner dialogen Gå til procent.
* 6: Skifter mellem de forskellige muligheder for gentagelse, gentag fil, gentag alt eller gentag fra.
* 7: Går til og afspiller det sidste emne i den aktuelle afspilningsliste.
* 8: Åbner dialogen Gå til fil.
* 9: Går 5 emner fremad fra din position i den liste, du er ved at afspille.
* 0. Åbner dialogen oplysninger om medie. Langt tryk for at åbne stifinderen.
* Stjerne: Åbner Medieindstillinger
* Firkant: Åbner dialogen Styring af mærker. Langt tryk for at låse eller åbne taltasterne. Tryk langt sammen med stjernetasten for at låse funktionstasterne eller låse dem op.

## 17.5 Kommandoer til DAISY-afspilleren

* Pil-op: Vælger forrige enhed for bevægelse. Vælg mellem side, sætning, afsnit, overskrift på niveau 1, mærke, begyndelse og slutning sov.
* Pil-ned: Vælger næste enhed for bevægelse. Vælg mellem side, sætning, afsnit, overskrift på niveau 1, mærke, begyndelse og slutning sov.
* Venstre-pil: Går bagud efter den valgte enhed for bevægelse. Langt tryk for at gå tilbage efter stigende tidsinterval under afspilning af lyd.
* Højre-pil: Går fremad efter den valgte enhed for bevægelse. Langt tryk for at gå fremad efter stigende tidsinterval under afspilning af lyd.
* OK: Skifter mellem afspilning og pause.
* Annuller: Lukker DAISY-afspilleren.
* Menu: Åbner menuen for DAISY-afspilleren.
* Slet: Langt tryk for at afslutte uden mærke.
* 1. Går til den første sætning. Langt tryk for at skifte mellem manuel og automatisk læsetilstand.
* 2: Åbner dialogen Gå til tid i en DAISY-lydbog. Langt tryk for at slå DAISY-forforstærker til/fra.
* 3. Går til den forrige side. Langt tryk for at skifte mellem afspilning af audio og tekst.
* 4: Åbner dialogen Gå til overskrift.
* 5: Åbner dialogen Gå til procent.
* 6: Åbner dialogen Gå til side.
* 7: Går til den sidste sætning.
* 8: Åbner dialogen Søg efter ord.
* 9. Går til næste side.
* 0. Åbner dialogen oplysninger om bogen. Langt tryk for at åbne stifinderen.
* Stjerne: Åbner dialogen DAISY-indstillinger.
* Firkant: Åbner dialogen Styring af mærker. Langt tryk for at låse eller åbne taltasterne. Tryk langt sammen med stjernetasten for at låse funktionstasterne eller låse dem op.

## 17.6 Kommandoer til dokumentlæseren

* Pil-op: Vælger forrige enhed for bevægelse. Vælg mellem side, afsnit, sætning, ord, tegn, begyndelse eller slutning sov.
* Pil-ned: Vælger næste enhed for bevægelse. Vælg mellem side, afsnit, sætning, ord, tegn, begyndelse eller slutning sov.
* Venstre-pil: Går bagud efter den valgte enhed for bevægelse.
* Højre-pil: Går fremad efter den valgte enhed for bevægelse.
* OK: Skifter mellem afspilning og pause.
* Annuller: Lukker Dokumentlæser.
* Menu: Åbner menuen for Dokumentlæser.
* Slet: Langt tryk for at afslutte uden mærke.
* 1. Går til starten af dokumentet. Langt tryk for at skifte mellem manuel og automatisk læsetilstand.
* 3. Går til den forrige side.
* 5: Åbner dialogen Gå til procent.
* 6: Åbner dialogen Gå til side.
* 7: Gå til slutningen af dokumentet.
* 8: Åbner dialogen Søg efter ord.
* 9. Går til næste side.
* 0. Åbner dialogen oplysninger om dokumentet. Langt tryk for at åbne stifinderen.
* Stjerne: Åbner dialogen Dokumentindstillinger.
* Firkant: Åbner dialogen Styring af mærker. Langt tryk for at låse eller åbne taltasterne. Tryk langt sammen med stjernetasten for at låse funktionstasterne eller låse dem op.

## 17.7 Kommandoer til FM-radioen

* Pil-op: Går til forrige kanal.
* Pil-ned: Går til næste kanal.
* Venstre-pil: Går 0,1 MHz nedad. Langt tryk for at scanne nedad.
* Højre-pil: Går 0,1 MHz opad. Langt tryk for at scanne opad.
* OK: Stopper eller starter afspilning.
* Annuller: Lukker radio-appen
* Menu: åbner menuen for radio-appen.
* Slet: Sletter den aktuelle kanal.
* 1. Går til den første kanal. Langt tryk for at gemme den aktuelle frekvens som kanal 1.
* 2: Går til kanal nummer 2. Langt tryk for at gemme den aktuelle frekvens som kanal 2.
* 3. Går til kanal nummer 3. Langt tryk for at gemme den aktuelle frekvens som kanal 3.
* 4: Går til kanal nummer 4. Langt tryk for at gemme den aktuelle frekvens som kanal 4.
* 5: Går til kanal nummer 5. Langt tryk for at gemme den aktuelle frekvens som kanal 5.
* 6: Går til kanal nummer 6. Langt tryk for at gemme den aktuelle frekvens som kanal 6.
* 7: Åbner styring af kanaler.
* 8: Viser redigeringsfeltet Gå til frekvens.
* 9: Slår output til den interne højttaler til eller fra.
* 0: Udfører automatisk søgning efter kanaler.
* Firkant: Indsætter et mærke i optagelsen af en radiokanal. Langt tryk for at låse eller åbne taltasterne. Tryk langt sammen med stjernetasten for at låse funktionstasterne eller låse dem op.

## 17.8 Kommandoer til internetradio

* Pil-op: Går til den forrige kanal i listen. Under afspilning, vælger den forrige enhed for bevægelse.
* Pil-ned: Går til den næste kanal i listen. Under afspilning vælger den næste enhed for bevægelse.
* Venstre-pil: Læser det forrige tegn i navnet på den aktuelle kanal. Langt tryk for at læse det forrige ord i kanalnavnet. Under afspilning, indlæser den forrige kanal specificeret af den valgte enhed for bevægelse
* Højre-pil: Læser næste tegn i det aktuelle kanalnavn. Langt tryk for at læse det næste ord i kanalnavnet. Under afspilning, indlæser den næste kanal specificeret af den valgte enhed for bevægelse
* OK: Afspiller den aktuelle kanal i kanallisten. Fra søgeresultater, tilføjer den aktuelle kanal til kanallisten. Under afspilning, Stopper eller genstarter den aktuelle stream.
* Annuller: Lukker internetradioen. Under afspilning, stopper afspilning og går tilbage til listen over kanaler.
* Menu: åbner menuen for internetradioen.
* Slet: Sletter den aktuelle kanal fra listen over kanaler.
* 1: Går til den første kanal i listen. Under afspilning, indlæser den første kanal i listen.
* 2: Starter funktionen "Flyt kanal" i listen over kanaler.
* 3: Går en side af kanaler op fra den aktuelle position. Under afspilning, går fem kanaler tilbage i listen fra din nuværende position.
* 4: Læser det forrige tegn i navnet på kanalen. Langt tryk for at læse det forrige ord i kanalnavnet.
* 5: Læser det aktuelle tegn i navnet på kanalen. Tryk to gange for også at høre tegnet fonetisk.
* 6: Læser det næste tegn i navnet på den aktuelle kanal. Langt tryk for at læse det næste ord i kanalnavnet.
* 7: Går til den sidste kanal i listen. Under afspilning, indlæser den sidste kanal i listen.
* 8: Åbner dialogen Søgning efter kanaler i Radio Browser
* 9: Går en side af kanaler ned fra den aktuelle position. Under afspilning, går fem kanaler fremad i listen fra din nuværende position.
* 0: Åbner dialogen Søgning efter kanaler i Radio Sure. Vælger eller fravælger kanaler i listen over søgeresultater.
* Firkant: Langt tryk for at låse eller åbne taltasterne. Tryk langt sammen med stjernetasten for at låse funktionstasterne eller låse dem op.
* Optag-knappen: Kort tryk for at starte/stoppe optagelse af den kanal, der aktuelt afspilles.

## 17.9 Kommandoer til podcasts

* Pil-op: Går et emne op i listen over podcasts eller episoder. Under afspilning, vælger den forrige enhed for bevægelse.
* Pil-ned: Går et emne ned i listen over podcasts eller episoder. Under afspilning vælger den næste enhed for bevægelse.
* Venstre-pil: Går tilbage til listen over podcasts fra listen over episoder. Under afspilning, går tilbage efter den valgte enhed for bevægelse.
* Højre-pil: Går til listen over episoder for det aktuelle podcast-feed. Under afspilning, går fremad efter den valgte enhed for bevægelse.
* OK: Opdaterer det aktuelle feed eller downloader/afspiller den aktuelle episode. Under afspilning, skifter mellem pause og afspilning.
* Annuller: Går tilbage til listen over episoder fra afspilning eller afslutter podcast-appen.
* Menu: åbner menuen for podcasts.
* Slet: Sletter det aktuelle feed.
* 1: Går til starten af listen over podcasts eller episoder.
* 2: Starter funktionen "Flyt feed" fra listen over feeds. Langt tryk for at åbne listen over kapitler under afspilning.
* 3: Går en side af episoder eller feeds op fra den aktuelle position.
* 4: Læser det forrige tegn i navnet på aktuelle podcast eller episode.
* 5: Læser det aktuelle tegn i navnet på aktuelle podcast eller episode. Tryk to gange for også at høre fonetisk.
* 6: Læser det næste tegn i navnet på aktuelle podcast eller episode.
* 7: Går til bunden af listen.
* 8: Åbner dialogen Søg efter podcast.
* 9: Går en side af episoder eller feeds ned fra den aktuelle position.
* 0: Skifter mellem valgt og fravalgt. Langt tryk for at skifte vælgetilstand.
* Stjerne: åbner beskrivelsen af den aktuelle episode.
* Firkant: Langt tryk for at låse eller åbne taltasterne. Tryk langt sammen med stjernetasten for at låse funktionstasterne eller låse dem op.

## 17.10 Kommandoer til bibliotekstjenester

* Pil-op: Går til forrige felt.
* Pil-ned: Går til næste felt.
* Venstre-pil: Går et emne tilbage i en comboboks eller et tegn tilbage i et redigeringsfelt.
* Højre-pil: Går et emne fremad i en comboboks eller et tegn fremad i et redigeringsfelt.
* OK: bekræfter den indtastede information eller henter den aktuelle bog.
* Annuller: Afslutter Bibliotekstjenester.
* Menu: Åbner programmenuen.
* Slet: Sletter aktuelle tegn i et redigeringsfelt. Langt tryk for at rydde al tekst.
* 1: Går til starten af listen over bøger.
* 3: Går en side tilbage i listen over bøger.
* 4: Læser det forrige tegn i navnet på den aktuelle bog.
* 5: Læser det aktuelle tegn i navnet på bogen. Tryk to gange for at høre fonetisk.
* 6: Læser det næste tegn i navnet på den aktuelle bog.
* 7: Går til slutningen af listen over bøger.
* 8: Indlæser den næste side med resultater.
* 9: Går en side frem i listen over bøger.
* 0: Indlæser detaljerede oplysninger om den aktuelle bog.

## 17.11 Kommandoer til lommeregneren

* Pil-op: Har ingen funktion i lommeregneren. Går til forrige emne i beregningsoversigten.
* Pil-ned: har ingen funktion i lommeregneren. Går til næste emne i beregningsoversigten.
* Venstre-pil: Går til forrige tegn på beregningslinjen. Langt tryk for at indtaste minustegn.
* Højre-pil: Går til næste tegn på beregningslinjen. Langt tryk for at indtaste plustegn.
* OK: Udfører beregning.
* Annuller: Lukker lommeregneren.
* Menu: Åbner menuen for lommeregneren.
* Slet: Sletter det aktuelle tegn. Langt tryk for at rydde lommeregneren.
* 1: Indtaster tallet 1. Langt tryk for at indtaste parentes begyndt.
* 2: Indtaster tallet 2. Langt tryk for at indtaste gangetegn.
* 3: Indtaster tallet 3. Langt tryk for at indtaste parentes slut.
* 4: Indtaster tallet 4. Langt tryk for at indtaste minustegn.
* 5: Indtaster tallet 5.
* 6: Indtaster tallet 6. Langt tryk for at indtaste plustegn.
* 7: Indtaster tallet 7. Langt tryk for at indtaste procenttegn.
* 8: Indtaster tallet 8. Langt tryk for at indtaste divisionstegn.
* 9: Indtaster tallet 9. Langt tryk for at indtaste decimalkomma.
* 0: Indtaster tallet 0. Langt tryk for at indtaste eksponenttegn.

## 17.12 Kommandoer til notater

* Pil-op: Går til forrige notat eller menupunkt.
* Pil-ned: Går til næste notat eller menupunkt.
* Venstre-pil: Kort tryk for at læse det forrige tegn i et memo eller en titel. Langt tryk for at læse det forrige ord.
* Højre\_pil: Kort tryk for at læse næste tegn i et memo eller en titel. Langt tryk for at læse det næste ord.
* OK: Tryk for at ændre det aktuelle memo eller vælge det aktuelle menupunkt.
* Annuller: Afbryder den aktuelle funktion eller det aktuelle valg. Afslutter notat-appen, hvis der ikke er valgt noget emne eller nogen funktion.
* Menu: Åbner menuen for Memoer.
* Slet: Sletter det aktuelle notat eller det aktuelle tegn under redigering af tekst.
* 1: Går til det første notat.
* 3: Går en side af emner op fra den aktuelle position.
* 4: Tryk kort for at læse det forrige tegn i et notat. Langt tryk for at læse det forrige ord.
* 5: Læser det aktuelle tegn. Tryk to gange for også at høre fonetisk.
* 6: Tryk kort for at læse det næste tegn i et notat. Langt tryk for at læse det næste ord.
* 7: Går til det sidste notat.
* 8: Åbner dialogen Søgning i notater
* 9: Går en side af emner ned fra den aktuelle position.
* 0: Skifter mellem valgt og fravalgt. Hold nede i 2 sekunder for at skifte mellem valgmetoder: vælg alt, vælg til bunden, vælg til toppen eller start fortsat valg.

## 17.13 Kommandoer til Mobile screen reader

* Pil-op: Går til emnet over din nuværende position
* Pil-ned: Går til emnet under din nuværende position
* Venstre-pil: Går til forrige objekt eller element
* Højre-pil: Går til næste objekt eller element
* OK: Udfører den aktuelle funktion. Langt tryk for at forlade tastaturhjælp.
* Annuller: Knappen Tilbage Langt tryk for at åbne brugermanualen.
* Home-tast: Går tilbage til hovedmenuen
* Menu-tast: Langt tryk for at åbne Generelle indstillinger.
* Slet-tast: Sletter aktuelle tegn i et redigeringsfelt. Langt tryk for at rydde al tekst.
* 1: Går til toppen af den aktuelle skærm
* 3: ruller en side op i en listevisning
* 7: Går til bunden af den aktuelle skærm
* 8: Opdaterer en liste over emner.
* 9: ruller en side ned i en listevisning
* 0: Kort tryk for at holde eller slippe Langt tryk for at udføre et langt tryk. Tryk sammen med OK for at pause eller genoptage afspilningen af medier.
* Stjerne-tast: Kort tryk for at oprette en mærkat. Langt tryk for at indstille automatisk sluk. Tryk sammen med OK for at gå til forrige medie.
* Firkant: Langt tryk for at låse eller åbne taltastaturet. Tryk langt sammen med stjernetasten for at låse funktionstasterne eller låse dem op. Tryk sammen med OK-tasten for at gå til næste medie.
* Stemmekontrol: Skifter mellem justering af lydstyrke, stemme og afspilning. Tryk sammen med Lydstyrke-op eller -ned for at justere en skyder.